
Četrtek, 26. september 2024  •  številka: 267  •  10.000 izvodov  •  e-pošta: info.latnik@gmail.com  •  www.mojaobcina.si/ajdovscina/org/latnik.html

prvi latnikzgornjevipavski časnik

Facebook zadnje čase obiluje s skupinskimi fotografijami 
učencev raznih razredov in šol. Vsaka objava sproži 
tekmovanje, kdo bo prepoznal več sošolcev (tovarišico in 
sebe itak). Tako sem naletel tudi na fotko mojega razreda. 
O, marička, kakšna žalost! Fantki v kratkih hlačah z 
naramnicami (brez šlica), z evidentnim podpisom vaške 
šivilje, s pošvedranimi opanki itd. Punčke s pretegnjenimi 
jopicami ali bluzami, ki so jih brez dvoma ponosile že 
starejše sestre. 'Buštvu' pač. Pa saj nam tudi starejši niso 
dali kašnih (modnih) zgledov. 'Porhasta' srajca, fanela 
(suknjič) čez ramo, klobuk, v nedeljo bela srajca in britje 
za k maši pri 'stricih', medtem ko so 'tete' nosile firtohe 
(predpasnike) čez krila, in facole (faconetlne bi rekel Janez 
Svetokriški) na glavi. Poleti enostavne halje, na 20 'knofov' 
spredaj, kupljene na vrhu Raštela (če). In so se nam tam 
pri petdesetih zdele in zdeli zgarani, stari, takorekoč tik 
pred zdajci …

Najbrž so fotografiranje razreda (cele šole) napovedali, 
zato na fotografijah zapazim pri punčkah zasnove nekih 
frizur, medtem ko smo mulci vsi na enem centimetru, 
samo to mero je očitno imel vaški brivec. Kakšna 
diskriminacija – 'strici' pa so lahko imeli kar spodobno 
dolge lase, tako da so si jih (obvezno) počesali nazaj in so 
že zato izgledali starejši. Pa še naoljili so jih, da so svetili 
(še pozno v noč). Najbrž bi briljantino uporabljali vse do 
Johna Travolte, če se ne bi zgodil – rock. Elvis je sicer 
res migal z boki še hitreje od polke, toda rock je postal 
gibanje in kotalečega se kamenja ni bilo več moč ustaviti. 
Rock ni opisoval prijaznih čebelic in dišečih murk, ne 
brezkonfliktnih avionov nad oblaki, kar je CK očitno 
spregledal in dopustil, da je pljusknil žar novega vala s 
tam daljnih krajev tudi čez meje socializma in sprožil 
ireverzibilen proces v svobodomiselnosti nekega naroda 
(znotraj narodov in narodnosti). 

Toda pustimo politiko politikom (namesto 
zgodovinarjem) in naj se vrnem k modi, kjer sem tudi 
začel. Kar naenkrat nič več ni bilo, kot je prej bilo. 
Oziroma, lahko si si nataknil vse, kar ti je prišlo na pamet. 
Toda po mojem mnenju je smrtni udarec tradicionalni 
oblačilni kulturi zadal pojav minikril. 'Kamiondžije' kar 
niso spustile roke s troblje med vožnjo skozi mesto ob 
pogledu na … 'Tete' so se samo še križale (nad sosedovimi). 
Danes šoferji še vedno trobijo, le da ne vedo, da se je njihov 
objekt poželenja (ali rutine) že spečal z Abrahamom, tako 
se današnje dame razlikujejo od naših 'tet'. Od minic pa 
do danes smo prešli neverjetne faze oblačilne kulture 
in nisem prepričan, da me lahko še kar koli preseneti 
(Evrovizija pač). Toda če se še enkrat prezrcalim v svoje 
otroštvo, z lahkoto potegnem ločnico med mladim in 
starim, tako po oblačenju kot po miselnosti. Kje naj jo 
potegnem danes? Sam je brez vnukov ne vidim. Ker 
se skriva, v bistvu nahaja, v na prvi pogled banalni 
podrobnosti. V palcih pravzaprav. V celotni zgodovini 
človeštva ni bilo generacije, ki bi imela tako 'razmigane' 
palce, kot jo ima današnja MLADA generacija. Tudi za 
razliko od naše STARE. Oni dan sem bil v ZOO in sem 
se ponovno čudil, kako od dlani oziroma ostalih prstov 
oddaljen palec imajo opice (orangutani), zagotovo z nekim 
evolucijskim, ma meni neznanim razlogom. Dejstvo je, da 
je človeškim palcem odklenkala glavna vloga oprijemanja 
svinčnika, vilic … (česar opicam ni bilo treba), zato pa 
hitijo (kot bi kvačkali) tapkati po ekrančku. In tu smo 
zadaj, tu je meja med mladim in starim. Ko enoprstno (s 
kazalcem) na vsako sekundo enkrat udarite po telefončku 
… vam mladi medtem že skvačkajo letalsko karto, poceni 
sobo z zajtrkom in še rent a car na letališču. 

Toda, še vedno toda – starejši (kot modri) moramo 
dodati, da je palčenje hitro in učinkovito, če ga 
uporabljamo za nam všečne in po naših kriterijih koristne 
zadeve. Sicer je vrženo proč, ne morem iz svoje kože 
STARI 

Ivan Horvat 

Stari in mladi

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 18:00 sob: 8:00 - 12:00

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Imamo gimnastično dvorano

Zaključila se je še ena pomembna investicija v športno infrastrukturo – zgrajena je gimnastična dvorana, 
umeščena med veliko in malo dvorano Športnega centra Ajdovščina. Slovesno odprtje za javnost je načrtovano 
še v prvi polovici oktobra – sledite obvestilom na občinskih spletnih straneh. 

Legendarni 
Ivo Boscarol 
med zvezde

Ameriška neprofitna organizacija Letalska Akademija 
Kiddie Hawk je nagradila Iva Boscarola z nazivom živa 
legenda evropskega letalstva za izjemne dosežke na 
področju razvoja letalstva. Ivo Boscarol se je tako znašel 
v družbi svetovno znanih podjetnikov, inovatorjev, 
astronavtov, pilotov, pa tudi letečih zvezdnikov. 
Ajdovščina je ponosna, čestitke Ivo! 

Mobilna aplikacija mAjdovščina je bila v sklopu 
natečaja Premik naprej 2024 na 33. dnevih slovenske 
uprave nagrajena kot najboljša inovacija v javni upravi. 
Z mobilno aplikacijo mAjdovščina je dosežen še 
korak dlje, da se delovanje občinske uprave čim 
bolj približa občanom. 

mAjdovščina 
naj-inovacija v 
javni upravi 



OBČINA AJDOVŠČINA2
Četrtek, 26. september 2024 • številka: 267

Ivo Boscarol je postal živa legenda evropskega letalstva
Ivo Boscarol je v svoji zbirki nagrad in dosežkov dodal novo. Ameriška Letalska Akademija Kiddie Hawk mu je podelila nagrado živa legenda evropskega letalstva 

za izjemne dosežke na področju razvoja letalstva. Iskrene čestitke!

Nagrado 'Living Legends' 
podeljuje ameriška neprofitna 
organizacija Letalska Akademija 
Kiddie Hawk ljudem z izjemnimi 
dosežki v letalstvu in vesoljski 
tehnologiji. Med njimi so 

podjetniki, vodilni v industriji, 
inovatorji, astronavti, rekorderji, 
mednarodno priznani piloti in 
zvezdniki, ki so postali piloti. Žive 
legende se vsako leto srečujejo v 
ZDA v hotelu Beverly Hilton v 

Kaliforniji, v Evropi pa vsako 
drugo leto v letovišču Scalaria 
na jezeru Wolfgangsee blizu 
Salzburga v Avstriji. Udeležence 
in nagrade izberejo odbori znotraj 
organizacije Living Legends of 

Aviation. Nagrado podeljujejo že 
od leta 2003. Med člani te elitne 
skupine so tako poznana imena 
kot npr. Buzz Aldrin (druga 
človek, ki je stopil na Luno), Tom 
Cruise, Jeff Bezos, (ustanovil je 
več podjetij, med njimi Amazon 
in Blue Origin, ki se ukvarja z 
vesoljskimi poleti za človeško 
posadko, tudi sam je poletel v 
vesolje), Harrison Ford (pilot je 
že več kot 50 let), princ Harry 
(med služenjem vojaškega roka 
je bil pilot helikopterja), Elon 
Musk, pa tudi Morgan Freeman, 
pokrovitelj tokratne prireditve 
ob podelitvi priznanj. Nagrado 
podeljujejo za različne dosežke, 
Ivo Boscarol pa jo je prejel že leta 
2018 kot najboljši podjetnik na 
področju letalstva (Eren Ozmen 
Entrepreneur of the Year Award).  
Letos pa je prejel prav posebno 
titulo in postal živa legenda 
evropskega letalstva. "Organizator 
je pripravil res spektakularen 
dvodnevni dogodek, na katerem 

niso manjkali letalski spektakli 
in prikazi dosežkov v letalstvu, 
okrogle mize na temo razvoja 
letalstva ter družabna srečanja 
z vrhunskimi kulinaričnimi 
doživetji. Akademiji se 
zahvaljujem, da je prepoznala 
moje dosežke in prispevek k 
razvoju letalstva. Osebno mi 
nagrada, naziv in postavitev 
ob bok drugim legendam 
letalstva pomenijo priznanje in 
dokaz, da letalski svet ceni moj 
doprinos k razvoju letalstva in 
verjame, da sem s certifikacijo 
električnega letala dokazal,  da je 
za komercialno uporabo enako 
varno kot takšno s pogonom na 
motor z notranjim izgorevanjem 
ali reaktivnim pogonom in 
na ta način postavil temelje 
brezemisijskemu, čistemu ter 
tihemu letalstvu," je ob dodelitvi 
naziva in nagrade dejal ajdovski 
poslovnež in vizionar.

Iskrene čestitke!

Mobilna aplikacija mAjdovščina 
najboljša inovacija v javni upravi

Občina Ajdovščina je z mobilno aplikacijo mAjdovščina prejela priznanje za najboljšo inovacijo 
v javni upravi – Premik naprej 2024. Priznanje je na 33. Dnevih slovenske uprave v Portorožu 
prevzel župan Tadej Beočanin.

Prodornost občine Ajdovščine 
ne pojenja, temveč žanje uspehe 
tudi na področju digitalizacije in 
digitalne preobrazbe. Z dobrimi 
praksami uvajanja inovativnih in 
trajnostnih rešitev ter tehnologij 
občina vse bolj prispeva k 
gradnji pravične, trajnostne in 
vključujoče skupnosti. Fakulteta 
za upravo je v sklopu natečaja 
Premik naprej prepoznala 
inovativnost občina Ajdovščina 
na področju novih informacijskih 
rešitev, ki prinašajo prednosti 
pri učinkovitejšemu delu javne 
uprave in spodbujajo izboljšanje 
javnih storitev. »Za premik 
naprej potrebujemo takšno javno 
upravo, ki je odzivna, ustvarjalna 
in inovativna,« so me drugim 
zapisali organizatorji natečaja 

Premik naprej. Občina Ajdovščina 
je postala zmagovalka natečaja 
Premik naprej, saj je mobilna 
aplikacija postala naj izboljšava 
v javni upravi. Priznanje je na 
33. Dnevnih slovenske uprave v 
Portorožu prevzel župan Tadej 
Beočanin, ki je med drugim 
povedal: »Izjemno veseli smo, 
da je bila mobilna aplikacija 
mAjdovščina prepoznana kot 
inovativna, še posebej pa me 
veseli dejstvo, da so jo za svojo 
vzeli tudi občanke in občane, že 
prek 2000 jo ima nameščeno in 
jo s pridom uporablja. Verjamem, 
da se bo aplikacija še razvijala 
in doprinesla mnogo prednosti 
v smeri digitalne, trajnostne in 
operativne skupnosti.«

Občina Ajdovščina na več 

področjih sledi usmeritvi v 
pametno skupnost z uvajanjem 
ponudbe digitalno omogočenih 
storitev z različnih področij. 
Inovativne rešitve se že snujejo na 
področju trajnostne mobilnosti, 
kmetijstva, zaščite in reševanja, 
vključujoč želje in potrebe vseh 
občank in občanov. Z mobilno 
aplikacijo mAjdovščina je 
dosežen še en korak dlje, da 
se delovanje občinske uprave 
čim bolj približa občanom, da 
jih do občinskih storitev loči le 
klik prek pametnih telefonov. 
S poenostavljanjem postopkov 
je dostop do občinskih storitev 
hitrejši, prav tako postopki, 
okrepljena je tudi komunikacija 
med občani, občino in občinskimi 
javnimi zavodi. 

Najava javnega razpisa – odprave mladih v tujino 
1. oktobra bo na spletni strani Občine Ajdovščina, www.

ajdovscina.si, objavljen Javni razpis za sofinanciranje odprav mladih 
v tujino. Na razpis se lahko prijavite mladi, ki sami organizirate 
svoj obisk tujine ali ste udeleženci humanitarnih ali izobraževalnih 
odprav, ki trajajo najmanj teden dni, z namenom pridobivanja 
novih znanj, raziskovanj ali drugih družbeno-koristnih aktivnosti, 
hkrati pa v tujini promovirate občino Ajdovščina. Za potovanje po 
Evropi je mogoče pridobiti 200 evrov, za potovanje izven Evrope 
pa 300 evrov nepovratnih sredstev. Sofinancirane bodo odprave 
mladih v tujino v obdobju od 1. oktobra 2023 do 30. septembra 
2024. Razpis bo odprt do 17. oktobra.

Odprt razpis: štipendije, tudi za deficitarne poklice, 
nagrade 

16. septembra je bil na spletišču Občine Ajdovščina objavljen 
Javni razpis za dodelitev občinskih štipendij, štipendij za 
lokalno pomembne ali deficitarne poklice ter nagrad za izjemne 
dosežke in uspehe v letu 2024. Prijava na razpis je omogočena 
preko spletne aplikacije – razpis bo odprt do 9. oktobra. Preko 
razpisa bo podeljenih 6 štipendij za lokalno pomembne poklice, 
gre za izobraževanja za poklice magister farmacije, zdravnik 
specialist družinske medicine, magister profesor logopedije 
in surdopedagogike, dvopredmetni profesor naravoslovnih 
predmetov,  profesor specialne in rehabilitacijske pedagogike, 
računovodja. Podeljenih bo tudi 10 občinskih štipendij za dijake 
oziroma študente iz socialno in ekonomsko šibkih družin ter 
nagrade za izjemne dosežke in uspehe dijakov in študentov 
na področju znanosti, kulture, umetnosti ter uspehov na 
področju izobraževanja. Podrobni pogoji so navedeni v razpisni 
dokumentaciji, ki je objavljena na spletni strani Občine Ajdovščina, 
www.ajdovscina.si
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Gimnastična dvorana v Ajdovščini odpira vrata
Gimnastična dvorana, ki je zrasla med veliko in malo dvorano Športnega centra Ajdovščina, je prestala še zadnji tehnični preizkus in je nared za slovesno 

odprtje, ki je načrtovano še v prvi polovici oktobra. Zaradi svoje specifike in opreme je nova dvorana več kot dobrodošla pridobitev – širi se nabor športnih 
dejavnosti, hkrati pa je gimnastična vadba odličen trening za mnoge druge športe.

Predvsem pa bo nov prostor 
služil kot telovadnica bližnji 
Osnovni šoli Danila Lokarja 
– telovadba se bo odvijala 
v dopoldanskem času, 
popoldnevi pa bodo na voljo 
drugim skupinam. Dvorana 
bo omogočala predvsem 
gimnastično vadbo, pa tudi 

igranje odbojke in badmintona. 
Pridobivajo pa tudi uporabniki 
zunanjega nogometnega igrišča 
z umetno travo, saj so v novem 
objektu urejeni servisni prostori 
za njihove potrebe. Celoten 
objekt skupaj obsega neto skoraj 
1.100 m2 površin, v treh etažah, 
ki jih povezujejo dvigalo in 

stopnišča. V kletnih prostorih 
so urejeni prostori za potrebe 
zunanjega nogometnega igrišča 
– garderobe, sanitarije, pisarne, 
shramba, prva pomoč ter prostor 
z manjšo plezalno steno. Pritličje 
je namenjeno večnamenski 
gimnastični dvorani, ki se razteza 
na 395 m2 površine, s servisnimi 
prostori pred vhodom. Vhod v 
dvorano je skozi avlo Športnega 
centra Ajdovščina. V nadstropju 
se na južni strani nahaja tribuna 
za gledalce, dostopna iz avle 
športnega centra, na vzhodni 
strani pa je galerija s kabinetom 
za učitelje oziroma trenerje.  

Oprema v dvorani je 
namenjena gimnastiki, to so 
na primer telovadni krogi, 
bradlja, dvovišinska bradlja, 
velika in mala prožna ponjava, 
konj z ročaji, miza za preskok, 
telovadna skrinja, telovadna 
koza, tekmovalne gredi, plezalne 
vrvi, blazine, letveniki, pa tudi 
napihljiv parter in oprema za 

otroško gimnastiko. Ima pa tudi 
opremo za igranje odbojke in 
badmintona. 

Vrednost celotne investicije – 
izgradnja objekta in nabava ter 
montaža opreme – je znašala 
približno 2,8 milijona evrov. 
Občini je uspelo pridobiti 
sredstva za sofinanciranje preko 
Javnega razpisa za sofinanciranje 
investicij v vrtce in osnovne šole 
Ministrstva za izobraževanje, 

znanost in šport, nekaj sredstev 
pa je prispevala tudi Fundacija 
za šport. 

Pred dnevi je objekt prestal 
še zadnji tehnični preizkus in 
pridobil uporabno dovoljenje. 
Še v prvi polovici oktobra bo 
tudi javno odprtje zanimive 
nove telovadnice, ki bo zagotovo 
popestrila nabor športnih vadb. 
Spremljajte naša obvestila. 

Moja pobuda - prispelo 70 projektnih predlogov
Zbiranje projektnih predlogov za Mojo pobudo 2025-2026 je zaključeno. Na povabilo je prispelo 70 raznolikih pobud. Sledi pregled pobud, nato pa priprave na 

glasovanje. Hkrati pa bodo potekale tudi podporne delavnice za pomoč občankam in občanom pri glasovanju preko mobilne aplikacije mAjdovščina.
Za vsako občino je sodelovanje 

občank in občanov pri kreiranju 
njenega razvoja izjemnega 
pomena, pa četudi gre zgolj za 

urejanje kotička za druženje s 
so-občani na vaši ulici. Zato smo 
hvaležni za prav vsako od 70 
pobud, ki so prispele na letošnji 

poziv participativnega proračuna, 
ki se bo izvajal v letih 2025 in 
2026.

Naslednji korak na strani 
Občine je pregled vseh pobud, ki 
jih bo nato potrdila še Komisija 
za vloge in pobude občanov, 
nato pa bo nabor javno objavljen. 
Gospodinjstva v občini bomo 
prejela letake z naborom in opisi 
pobud ter vabilom na glasovanje. 
V času do glasovanja bodo 
potekale še podporne delavnice 
za pomoč občankam in občanom 
pri glasovanju preko aplikacije 
mAjdovščina. Na delavnicah 
bodo prisotni sodelavci Upravne 
enote Ajdovščina, z vlogami za 
pridobitev elektronskega podpisa 
SI PASS, ki jih bo mogoče na licu 
mesta izpolniti in tudi že oddati. 
Tako boste občanke in občani na 
teh delavnicah lahko pridobili 
e-podpis ter tudi vsa navodila 
kako ga uporabiti. Z e-podpisom 

boste lahko glasovali za vašo 
izbrano pobudo preko mobilne 
aplikacije mAjdovščina ter urejali 
veliko upravnih postopkov kar od 
doma, prek svojega računalnika.

Sledi glasovanje. Najprej 
elektronsko, preko  mobilne 
aplikacije mAjdovščina, od 11. 

do 17. novembra, nato pa 21. in 
24. novembra še na voliščih po 
krajevnih skupnostih.

Skupaj zmoremo veliko, hvala 
vsem pobudnikom za ideje! 
Občanke in občani pa jih bomo 
najlepše podprli z udeležbo na 
glasovanju. 

Delavnice so že napovedane:
Za območje Ajdovščina – Lokavec: Lokavec,  14. 10. 2024, ob 

18.30, Dvorana Edmunda Čibeja  
Za območje Vipavski griči: Planina, 15. 10. 2024, ob 19.00, 

Dom krajanov Planina (stara OŠ)
Za območje Gora: Otlica, 17. 10. 2024, ob 18.30, Dom krajanov 

Otlica  
Za območje Dolina – vzhod: Budanje, 21. 10. 2024, ob 18.30, 

stara OŠ 
Za območje Dolina – center: Vipavski Križ, 22. 10. 2024, ob 

19.00, Dom krajanov Vipavski Križ,
Za območje Dolina – zahod: Vrtovin, 25. 10. 2024, ob 18.30, 

Dom krajanov Vrtovin,
Za skupino Mladi: Ajdovščina, 18. 10. 2024, ob 19.00, MKC 

Hiša mladih
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Na delovnem obisku 
minister Jevšek 
Minister za kohezijo in regionalni razvoj dr. Aleksander 
Jevšek se je s krepko ekipo ministrstva v septembru mudil 
na delovnem sestanku na Občini Ajdovščina. Po sestanku v 
prostorih Občine so se ekipa ministrstva skupaj z županom 
odpravili še na terenski ogled novega objekta Doma starejših 
občanov Ajdovščina.

Ministra dr. Aleksandra 
Jevška so na delovnem obisku 
spremljali državna sekretarja 
Marko Koprivc in Srečko Đurov 
ter drugi sodelavci ministrstva 
za kohezijo in regionalni razvoj. 
Dobro je bila pripravljena tudi 
ekipa župana Tadeja Beočanina, 
sestavljali so jo direktorica 
uprave Mojca Remškar Planinc, 
vodja oddelka za gospodarstvo 
in razvoj Janez Furlan, višji 
svetovalec v oddelku Nejc Kumar, 
vodja oddelka za investicije in 
gospodarske javne službe Peter 
Kete in direktor Regijske razvojne 
agencije Rod Ajdovščina Bogdan 
Česnik. Gospodarsko sliko 
občine je ministru in njegovi 

ekipi podal župan ter poudaril 
izjemen napredek v zadnjih 
letih, čemur pritrjujejo tudi na 
ministrstvu. Sodelavci uprave 
so predstavili nekatere projekte, 
ki smo jih izvedli s kohezijskimi 
sredstvi, pa tudi načrte, želje in 
ideje za v prihodnje. Gostje pa so 
podali informacije s kohezijskega 
ministrstva, s poudarkom na 
različnih podpornih ukrepih 
in zanimivih programih v 
prihodnjem obdobju, tako 
za občine kot za podjetja. Po 
delovnem sestanku v prostorih 
Občine je sledil še terenski ogled 
objekta novega Doma starejših 
občanov Ajdovščina.  

Ajdovska podjetja z nacionalnimi 
priznanji za inovacije

Kar tri podjetja iz naše občine so prejemniki nagrad za nacionalne inovacije, ki jih podeljuje 
Gospodarska zbornica Slovenije. Čestitke podjetjema Sartorius BIA Separations d. o. o. in Intbas 
d.o.o. za skupno inovacijo - Sartorius sistem za kontinuirano celično lizo – za katero sta prejeli 
zlato priznanje. Čestitke podjetju Škrlj Kovinska oprema d. o. o. iz Batuj, ki je za procesno 
inovacijo Drop&Weld osvojilo srebrno priznanje.

Na letošnje razpise regionalnih 
gospodarskih zbornic je bilo 
prijavljenih kar 230 inovacij. 
Izmed teh se je za najvišja 
nacionalna priznanja potegovalo 
47 najboljših zlatih regionalnih 
inovacij. Nagrade so bile podeljene 
na letošnjem dnevu inovativnosti, 
10. septembra. Kar dve domači 
podjetji sta po priznanjih na 
regionalnem nivoju, s svojimi 
inovacijami navdušili tudi na 
nacionalnem nivoju.

Podjetji Sartorius BIA 
Separations in Intbas sta 
skupno zlato priznanje osvojilo 
s sistemom za kontinuirano 
celično lizo (»alkalizator«). 
Instrument za kontinuirno 

celično lizo sestavljata kontrolni 
stolp in inovativni lizni rekator 
za enkratno uporabo. Uspešnost 
kontinuirne celične lize je 
odvisna predvsem od natančnosti 
doziranja v lizni reaktor, ki pa 
je voden preko ultrasoničnih 
senzorjev in štirih peristaltičnih 
črpalk na samem stolpu. V prvi 
vrsti je instrument zasnovan 
za izolacijo plazmidne DNA, ki 
je ključna molekula moderne 
biotehnološke industrije. 
Zaradi uporabe instrumenta v 
farmacevtskih podjetjih je le-
ta zasnovan in izdelan v skladu 
z zelo strogimi uporabniškimi 
zahtevami.

Podjetje Škrlj d. o. o. pa je 

bilo nagrajeno s srebrnim 
priznanjem za procesno inovacijo 
Drop&Weld, ki predstavlja 
inovativno rešitev za učinkovito 
inovativno avtomatizacijo 
ročnih procesov varjenja 
nestandardiziranih izdelkov z 
možnostjo hitre in učinkovite 
prilagoditve na nov varilni proces, 
za kar na trgu ni učinkovitih 
rešitev. Pri tem je bilo razvitih 
več novih prebojnih rešitev, 
ki predstavljajo pomemben 
napredek na področju stanja 
tehnike. Inovacija Drop&Weld 
izkazuje številne ugodne vplive 
na okolje in omogoča zeleni 
prehod.

Rdeča nit in slogan Dneva 
inovativnosti 2024 je »Izbrali 
smo trajnost«, ki ponazarja temelj 
našega delovanja v svetu, ki se 
sooča z okoljskimi, družbenimi 
in gospodarskimi izzivi. 
Gospodarska zbornica Slovenije 
je priznanja za inovativnost 
podelila že dvaindvajsetič 
zapored, podeljenih je bilo 10 
zlatih, 24 srebrnih, 12 bronastih 
priznanj ter posebno priznanje za 
inovacijski izziv.

Dela gredo h koncu
Še v začetku junija smo zapisali, da na območju Poslovno ekonomske cone Gobi stroji grmijo 

na polno. No, stroji se počasi umikajo, umazana in prašna dela za izgradnjo ceste in pločnika so 
končana, projekt pa bo v celoti zaključen do konca letošnjega oktobra.

Poslovno ekonomska cona 
Gobi bo kmalu zaživela svoje 
podjetniško življenje. Gradbeni 
stroji se počasi umikajo. Na 
cesti skozi cono, ki povezuje 
Tovarniško cesto z Mircami, je že 
položena finalna plast nosilnega 
asfalta, pločniku manjkajo le še 
robniki. Zaključena je gradnja 

meteorne in fekalne kanalizacije 
s priključki vred, položene 
so cevi plinske napeljave in 
vodovoda. Nad manjšim 
priročnim parkiriščem ob cesti 
raste nadstrešnica, na kateri bo 
nameščena sončna elektrarna. 
Ta bo otočno napajala javno 
razsvetljavo in s hranilnikom 

električne energije zagotavljala 
energetsko nevtralnost. Na 
parkirišču pa bosta dve polnilni 
postaji za električne avtomobile. 
Pričela so se tudi elektro dela na 
trafo postaji in javni razsvetljavi 
ter nameščanje polnilnic. Projekt 
izgradnje povezovalne ceste 
in komunalne infrastrukture 
skozi območje bo zaključen 
še pred koncem oktobra, ko 
bo predvidoma pridobljeno 
uporabno dovoljenje.

Poslovno ekonomska cona 
Gobi bo tako komunalno 
urejena in pripravljena za nov 
podjetniški razvoj.  Občini 
je za urejanje komunalne 
infrastrukture z uspešno prijavo 
na razpis Ministrstva za kohezijo 
in regionalni razvoj uspelo 
pridobiti skoraj 1.600.000 evrov 
nepovratnih sredstev, oziroma 
100 % upravičenih stroškov 
projekta.

Projekt je sofinanciran s strani Republike Slovenije, Ministrstvo za kohezijo in regionalni 
razvoj v okviru izvajanja Programa razvojnih spodbud za obmejna problemska območja v 
obdobju 2022-2025 (št. 30301-1/2022/3, z dne 10. 2. 2022), cilj ukrepa: »Izgradnja in širitev 
poslovnih con«. 

Gradbeno dovoljenje za 
Strane je pridobljeno

Obveščamo kupce parcel v zaselku Strane na Planini, da je bilo v 
avgustu pridobljeno gradbeno dovoljenje za izgradnjo komunalne 
infrastrukture na tem območju, ki je tudi že pravnomočno.

V januarju je Občina 
Ajdovščina preko javne dražbe na 
prodaj ponudila parcele v novo 
nastajajočem zaselku Strane na 
Planini. Prav vse parcele so bile 
tudi prodane – prodajalo se je 
izključno za namen stanovanje 
gradnje.

Občina Ajdovščina je 
pridobila gradbeno dovoljenje 
za izgradnjo komunalne 
infrastrukture v Stranah, ki je 
tudi že pravnomočno. V teku je 

javno naročilo za izbiro izvajalca 
gradnje, ki bo, takoj ko bo izbran, 
nemudoma pristopil k gradnji. 
Na tem območju bo urejena 
kompletna infrastruktura – 
vodovod ter meteorna in fekalna 
kanalizacija, hkrati pa bosta 
Elektro Primorska in Telekom 
gradili tudi svoja električno in 
optično omrežje. Novi lastniki 
parcel tako lahko že pričnete s 
pridobivanjem dokumentacije 
za gradnjo. 
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Javni stanovanjski sklad Občine Ajdovščina nudi rešitev 
za vašo prazno nepremičnino

Imate morda v lasti nepremičnino, ki je ne uporabljate? Je vaša hiša dovolj prostorna, da ponudi streho nad glavo še komu, ki jo išče? Javni stanovanjski sklad 
Občine Ajdovščina (JSS OA) vas vabi, da stopite v kontakt z njim in se pogovorite o možnostih, ki se ponujajo. Tako boste pripomogli k lažjemu reševanju občinske 
stanovanjske politike in se obenem vsaj delno rešili stroškov, ki jih imate danes z lastništvom in vzdrževanjem nepremičnine.

Občina Ajdovščina se, podobno 
kot številne slovenske občine, na 
različne načine trudi reševati 
problem pomanjkanja stanovanj. 
S tem namenom je bil ustanovljen 
tudi Javni stanovanjski sklad 
Občine Ajdovščina, ki ga vodi 
Alenka Čadež Kobol. Le-ta je 
v letošnjem letu že podpisal 
pogodbo z Ministrstvom za 
solidarno prihodnost za nakup 
devetih stanovanj na območju 
občine Ajdovščina. A tudi ta 
podpis ne bo dovolj in bo le malce 
omilil težavo, se zaveda Alenka 
Čadež Kobol: »Povpraševanje po 

stanovanjih v Ajdovščini daleč 
presega trenutno ponudbo, kar 
predstavlja velik izziv za našo 
občino. Situacija je še posebej 
kritična za ranljive skupine 
občanov, ki si ne morejo privoščiti 
nakupa ali tržnega najema, kot so 
mladi, mlade družine in starejši.«

A k t ivac ija  obstoječ i h 
praznih stanovanj je ena od 
učinkovitih in hitrih rešitev. Na 
Ajdovskem je precej praznih 
in neizkoriščenih stanovanj, še 
več pa je predimenzoniranih 
stanovanjskih hiš, ali pa takšnih, v 
katerih nihče ne prebiva. Najdemo 

jih  tako v samem mestnem jedru 
kot tudi na podeželju. In ravno 
takšne primere išče občinski 
stanovanjski sklad. Tovrstne 
nepremičnine bi s preureditvijo 
lahko postale dom za številne 
prosilce. Javni sklad ima namreč 
tudi možnost odkupa ali pa 
najema starejših in praznih 
nepremičnin. Če bi morda le 
10 hiš, ki so danes prazne ali 
pa prevelike, spremenili v več-
stanovanjske enote, bi na tak 
način prišli do 30 ali 40 novih 
stanovanj. To pa bi že precej 
popravilo trenutno slabo ponudbo 
stanovanj v našem okolju. Ideja, 
ki bi lahko v relativno kratkem 
času in z relativno nizkimi stroški 
bistveno pospešila reševanje 
stanovanjske problematike v 
naši občini. »Zavedamo se, da 
je to kompleksen proces, poln 
izzivov, vendar je potrebno ideje 
spraviti na papir in od primera 
do primera konkretno proučiti, 
ali je predelava nepremičnine 
mogoča in racionalna ter skladna 
s prostorsko izvedbenimi akti. 
Vsekakor pa je prvi korak 
odločitev lastnika, da se je 

pripravljen o tem pogovarjati, 
saj lahko le s skupnimi močmi 
dosežemo rezultate,« poudarja 
direktorica sklada.  

Lastniki danes praznih 
stanovanj ali hiš z oddajo v 
najem JSS OA dobijo zanesljivega 
najemnika, ki zagotavlja redno 
plačilo najemnine in drugih 
stroškov za celotno dogovorjeno 
dobo najema brez tveganja 
nezasedenosti. Torej dodaten vir 
prihodkov za svoje preživljanje. 
Obenem pridobijo še strokovno, 
organizacijsko in finančno pomoč 
pri prenovi stanovanja ter prenos 
vseh tveganj urejanja razmerij z 
najemnikom na stanovanjski 
sklad. Pomembna prednost 
tovrstne oddaje v najem je tudi 
prenos skrbi in odgovornosti za 
tekoče vzdrževanje stanovanja 
na stanovanjski sklad, JSS OA  
pa pred oddajo zagotovi še 
organizacijo in izvedbo prenove 
stanovanja. Prenova je lahko 
financirana s poračunom v 
času najema pri najemnini do 
izteka dobe najema. Lastništvo 
nepremičnine seveda ostane v 
rokah lastnika stanovanja ali hiše.

 »Prvi korak je pogovor z 
lastniki, kjer se proučijo različni 
načini možnega sodelovanja 
in načini rešitve na poti do 
realizacije ideje. Nato opravimo 
terenski ogled nepremičnine ter 
oceno stroškov potrebnih vlaganj. 
V kolikor je zadeva izvedljiva, 
sledi priprava dokumentacije in 
formalni postopki do sklenitve 
pogodb med lastnikom, 
najemnikom in JSS OA« poudarja 
Čadež Kobolova. 

Ideja v svojem bistvu tako 
lastnikom stanovanj lajša težave 
in niža stroške vzdrževanja 
njihove nepremičnine, hkrati pa 
omogoča reševanje stanovanjske 
problematike v občini. Javni 
stanovanjski sklad Ajdovščina 
zato vabi vse lastnike nepremičnin, 
ki ste pripravljeni sodelovati v 
tej dobri skupnostni zgodbi, da 
se oglasite v njihovi pisarni na 
Gregorčičevi ulici 20, najavite se 
lahko preko telefona 051 330 924 
ali pišete na info@jss-ajdovscina.
si. Skupaj z zaposlenimi na skladu 
boste poiskali pravo rešitev, ki bo 
ugodna za vse strani.

Športni park v Skriljah
Skoraj natanko leto dni je minilo od pridobitve gradbenega dovoljenja za športni park v 

Skriljah. Konec maja so na terenu zaropotali stroji. Dela tečejo po začrtanih planih – gradilo se 
bo po fazah, delno letos, delno pa prihodnje leto do pomladi, ko bo športni park Skrilje nared 
za rekreacijo in druženje.

Skrilje so ena od redkih 
krajevnih skupnosti v naši 
občini brez svojega športnega 
igrišča. Krajevna skupnost 
ima sicer imenitne prostore v 
prizidku podružnične šole, ki 
ima tudi majhno telovadnico in 
nekaj prostora za rekreacijo na 
dvorišču, vendar to komaj zadošča 
za potrebe pouka. Športni park 
Skrilje bo tako nadvse dobrodošel 
za krajane, zagotovo pa ga 
bodo s pridom uporabljali tudi 

šolarji. Umeščen je na začetek 
vasi, do njega pelje pot, ki se s 
ceste v Skrilje odcepi kmalu za 
pokopališčem. Pred letom dni 
je bilo pridobljeno gradbeno 
dovoljenje, maja letos se je začela 
gradnja. Tako je že zgrajen vodni 
priključek, opravljena so vsa 
zemeljska dela. Tudi večnamenski 
športni objekt je do prve etaže 
že zrasel. Dela pa je še precej – 
ob objektu, ki bo dobil še eno 
nadstropje, bo večnamensko 

igrišče, ki bo zaključeno z 
manjšim prireditvenim odrom. 
Urejene bodo tribune za gledalce, 
otroci bodo dobili svoje otroško 
igrišče z igrali, rekreativci pa 
kotiček s fitnes napravami.

Pogodbena vrednost gradbenih 
del je 527.822,39 brez DDV. Gradi 
se z lastnimi občinskimi sredstvi, 
ki so zagotovljena v proračunih 
2024 in 2025. Zaključek je 
predviden za pomlad 2025. 

Objavljene so vloge za komunalne hišne 
priključke v Stomažu

V Stomažu se je začel odvijati pomemben projekt izgradnje 
novega kanalizacijskega in vodovodnega omrežja. V sklopu 
projekta se bo gradilo tudi hišne priključke po subvencionirani 
ceni. Obrazci so že na voljo.

Čeprav se je projekt izgradnje 
nove komunalne infrastrukture 
v Stomažu komaj dobro začel 
izvajati, pa se je hkrati pričel 
odvijati tudi postopek za 
izgradnjo hišnih priključkov. 
Vlogi za oba priključka – na 
vodovodno in na kanalizacijsko 
omrežje – sta že objavljeni na 
spletni strani Občine Ajdovščina.

Sodelovanje v skupnih 
projektih za krajane sicer ni 
obvezno, je pa učinkovito – tako 
po času izgradnje kot tudi po 
prihranjenih evrih. Ocenjeni 
občinski subvenciji sta namreč za 
vodovodni hišni priključek 1.800 
evrov, za kanalizacijskega pa 
2.000 evrov. Gospodinjstvo tako 
poravna subvencionirano ceno, 
ki znaša za vodovodni priključek 

800 evrov, za kanalizacijskega 
pa 480 evro. Priklop na javno 
kanalizacijsko omrežje je sicer 
obvezen, in to v 6 mesecih po 
izgradnji omrežja.

Skupaj z vlogama je objavljen 
tudi sklep, ki ob ocenjeni 
višini subvencije določa tudi 
rok za vključitev krajanov v 
projekt skupne izgradnje hišnih 
priključkov. Gospodinjstva, ki se 
želijo vključiti v skupni projekt, 
naj izpolnijo in oddajo vlogo, nato 
pa jih bodo kontaktirali sodelavci 
Komunalno stanovanjske družbe 
Ajdovščina, ki bodo vodili 
projekt. Pogovori bodo potekali 
individualno in na terenu. 
Terenski obiski sodelavcev 
Komunalno stanovanjske družbe 
se bodo pričeli v mesecu dni. 
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Kako smo v Ajdovščini obeležili Evropski teden mobilnosti
Evropski teden mobilnosti se izteka, tudi v Ajdovščini smo ga na bogato obeležili. V duhu priprave nove občinske celostne prometne strategije smo se predvsem 

pogovarjali o tem kakšnega prometa si želimo v prihodnosti, spodbujali k trajnostnemu načinu potovanj, opazovali naše javne prostore ter se veliko ukvarjali z 
ranljivi skupinami in mladimi.

Da bo treba spremeniti 
potovalne navade, ugotavljamo 
tudi ob letošnjem Evropskem 
tednu mobilnosti. Da ni gneča 
na cesti tista, ki je kriva za našo 
slabo voljo, saj imamo izbiro. V 
duhu spreminjanja potovalnih 
navad smo se tako v letošnjem 
Evropskem tednu mobilnosti 
v Ajdovščini predvsem veliko 
ukvarjali z mladimi, ki 
pravzaprav pravih potovalnih 
navad še nimajo in so radovedni,  
odprti za raznolike možnosti, 

hkrati pa znajo najbolje potrkati 
na vest svojih staršev – tudi po tej 
poti pridemo do skupnega cilja in 
boljših potovalnih navad.

Šolarji so tako pokazali veliko 
sočutnega zanimanja za mobilnost 
ranljivih skupin na delavnicah 
z belo palico, ki so jih izvajali 
člani Medobčinskega društva 
slepih in slabovidnih. Zanimivo 
je bilo tudi v Lavričevi knjižnici, 
na enem od rednih Srečanj ob 
kavici so se udeleženci namreč 
pogovarjali o prometu v naši 

občini. Udeležba je bila imenitna, 
naš sodelavec Jošt Černigoj pa 
pohvaljen kot dober poznavalec 
in dober sogovornik. Župana je za 
volanom akcije Zavoda Sopotniki 
v Ajdovščini nadomestil Uroš 
Pintar, direktor Zavoda za 
šport Ajdovščina, v sklopu 
katerega delujejo brezplačni 
prevozi za starejše. Uroš se je v 
vlogi prostovoljnega voznika 
odlično izkazal, medtem pa so 
se preostali vozniki prostovoljci 
družili s podžupanom Mitjo 
Tripkovićem na tradicionalnem 
sprejemu. V letošnji Evropski 
teden mobilnosti se je z imenitno 
delavnico vključila tudi ajdovska 
Garaža, ki je dva popoldneva 
namenila popravljanju koles. 
Teden mobilnosti pa je odmeval 
tudi na letošnji InCastri, kjer 
ste lahko ocenili dostopnost, 
udobnost in primernost javnih 
prostorov v sklopu priprave nove 
celostne prometne strategije, 
predstavljene so bile tudi nekatere 
zanimivosti, kot na primer kolo 
za gibalno ovirane. Tudi uprava 
naše Občine je aktivno sodelovala 
z lastnim zgledom, v tem tednu 
smo se trudili, da smo v službo 
prihajali trajnostno – tisti od blizu 
peš ali s kolesom, tisti iz sosednjih 
vasi in krajev pa z avtobusom ali 

pa kot sopotniki.
Prometnih težav ne bomo rešili 

z vedno novimi prometnimi 
ureditvami, pač pa je potreben 
tudi družbeni dogovor - v širšem 
in ožjem smislu. Prilagajanje ni 

vedno enostavno, je pa mogoče. 
Izkoristite svojo možnost in 
sodelujte pri nastajanju vsebine 
nove občinske celostne prometne 
strategije.    

Sprejem za prostovoljce voznike Sopotnikov
Tudi Zavod Sopotniki se že vrsto let aktivno vključuje v Evropski teden mobilnosti. Tako je v vlogi prostovoljca voznika nastopil Uroš Pintar, direktor Zavoda za 

šport Ajdovščina, pod okriljem katerega deluje Zavod Sopotniki v Ajdovščini. Redni prostovoljci vozniki pa so bili povabljeni na sprejem.

Zavod Sopotniki v Ajdovščini 
deluje že od leta 2018. V tem času 
je opravil nepreštevno število 
prevozov. Povprečno prostovoljci, 
trenutno jih sodeluje kar 23, z 
dvema voziloma opravijo okoli 
140 prevozov, oziroma prevozijo 
približno 5700 kilometrov v 
enem mesecu. V prvi polovici 
letošnjega leta so tako naredili 
837 prevozov, prevozili 34.329 
kilometrov in opravili kar 1340 

ur prostovoljnega dela. Občina 
Ajdovščina in Zavod Sopotniki 
se najlepše zahvaljujeta vsem 
prostovoljcem. Ob tej priložnosti 
pa ponovna zahvala velja podjetju 
Crono d. o. o., ki je programu 
brezplačnih prevozov za 
starejše občane doniral že drugi 
avtomobil.

V sklopu Evropskega tedna 
mobilnosti si je Zavod Sopotnik že 
pred leti zamislil zanimivo akcijo 

z namenom promocije samega 
prostovoljskega programa. 
En dan znotraj ETM v vlogi 
prostovoljcev voznikov nastopajo 
župani, podžupani, direktorji 
ali druge vplivne osebnosti iz 
lokalnega okolja. Ker v Ajdovščini 
Sopotniki delujejo pod okriljem 
Zavoda za šport Ajdovščina, 
je bil letos za prevoz zaprošen 
direktor Uroš Pintar, ki se je tudi 
z veseljem odzval povabilu. Tako 

se je s Sopotnikovim vozilom 
zapeljal na vrh Lokavca in gospo 
Marijo odpeljal v bolnišnico v 
Šempeter, jo tam počakal, nato pa 
jo pripeljal nazaj domov. Medtem 
pa je podžupan Mitja Tripković 
sprejel redne prostovoljne voznike 
pri Sopotnikih. Lepo se je zahvalil 
tako voznikom, kot zavodu, ki je 
z dobro idejo in pridnim delom 
dosegel velik uspeh. Danes 
namreč zgolj v Ajdovščini za 
svoje nujne prevoze Sopotnike 
uporablja več kot 580 starejših 

občank in občanov.
Če ste starejši od 65 let in 

potrebujete prevoz, pokličite 
koordinatorko Tjašo na 051 33 
99 44, vsaj teden dni vnaprej. 
Brezplačne prevoze se opravlja 
od ponedeljka do petka od 
8.00 do 16.00, do Nove Gorice, 
Šempetra, Vipave ter po celotni 
občini. Ob zagotovljenem in 
nadvse udobnem prevozu pa 
boste dobili še zabaven klepet in 
dobro družbo.
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Namigi z Ajdovske tržnice

Nova trgovina Vitaminček 
Po dolgem premoru je na Ajdovski tržnici znova odprta trgovina s sadjem in zelenjavo, tokrat 

z novim lastnikom in z drugačnim konceptom ponudbe. V središču Ajdovščine smo dobili to, 
kar smo že dolgo pogrešali. Vsak dan, s kupcem prijaznim odpiralnim časom, nam je na znani 
lokaciji na voljo ponudba lokalnih pridelkov in izdelkov, v Sloveniji pridelane hrane in nekaj 
nepogrešljivih vrst sadja in zelenjave iz uvoza.

"Zelo smo zadovoljni z obiskom, 
nekaterih izdelkov nam sproti 
zmanjkuje," je po prvem tednu 
od odprtja trgovine Vitaminček 
povedala Ingrid Bratož, njena 
lastnica. Gospa Ingrid prihaja 
s kmetije Bratož iz Sela. Zadnja 
leta so svoje pridelke ob sobotah 
redno prodajali na Ajdovski 
tržnici, zato jih že poznamo. Na 
kmetiji pridelujejo veliko vrst 
zelenjave, krompir, jabolka in 
hruške, poznani pa so tudi kot 
vinarji. V novi trgovini v središču 
Ajdovščine so ponudbo lastnih 
pridelkov zelo razširili. Povezali 
so se z drugimi lokalnimi 
pridelovalci, pa tudi z različnimi 
kmetijami iz drugih slovenskih 
krajev. Bratoževi, ki imajo v 
družini veliko strokovnega znanja 

s področja kmetijstva, so želeli v 
svoji trgovini ponuditi čim več 
lokalno in tudi ekološko pridelane 
hrane poznanih pridelovalcev, ki 
zagotavljajo ustrezno kakovost 
pridelkov in izdelkov.

Sodobno urejena trgovina 
Vitaminček že ob hitrem 
sprehodu med policami ponudi 
občutek domačnosti. Poreklo 
pridelkov in izdelkov je lepo 
označeno, gospa Ingrid pa o 
pridelovalcih z veseljem pove še 
kaj več. Poskrbeli so, da v trgovini 
dobimo tudi na pol pripravljene, 
zamrznjene jedi, kot so denimo 
njoki, kobariški štruklji in 
štrudlji, pripravljeni za peko. 
Posebnost trgovine je vinotoč z 
vini z Bratoževe kmetije.

V središču Ajdovščine tako 

lahko odslej kupujemo svežo 
sezonsko zelenjavo ter sadje 
lokalnega in slovenskega izvora, 
pa tudi nekaj osnovnih pridelkov 
iz uvoza, kot so agrumi in 
banane. Ker je lokalna pridelava 
zelo odvisna od vremenskih 
razmer, bodo v trgovini občasna 
pomanjkanja lokalnih pridelkov 
premoščali z uvozom. Na 
policah trgovine najdemo sveže 
mlečne izdelke, tudi iz ekološke 
pridelave, sadne sokove, kis ter 
lokalno pridelano oljčno olje in 
med. Trajnostno naravnanost 
trgovine opazimo tudi pri 
odnosu do embalaže. Kupcem 
so na voljo večja pakiranja, kot 
so gajbice in vreče, ki jih po želji 
kupcev lahko dostavijo na dom. 
V trgovini napovedujejo, da 
bodo v skladu s povpraševanjem 
stalno dopolnjevali ponudbo. 
V kratkem lahko pričakujemo 
domače testenine in žlikrofe, pa 
tudi mandarine iz doline Neretve.

Trgovina Vitaminček je odprta 
od ponedeljka do petka od 8. do 
12. ure in od 15. do 18. ure, ob 
sobotah pa od 7. do 12. ure. S 
svojo ponudbo lepo dopolnjuje 
četrtkovo in sobotno tržnico in 
predstavlja še en pomemben korak 
k oživljanju starega mestnega 
jedra. Z dodatno širitvijo 
ponudbe lokalnih prehrambnih 
izdelkov pa bo v mestu obogatila 
tudi turistično ponudbo. 

Na razstavi preko 150 
različnih sort grozdja

Bendima je letos pošteno prehitevala, pospešilo jo je vroče 
in suho vreme, ki je zgostilo sladkorje v grozdih. Letina ne bo 
obilna, bo pa zelo kakovostna, pravijo strokovnjaki. Vipavska 
dolina je sortno bogata z grozdjem. Več kot 150 različnih vrst 
grozdja je bilo na razstavi prvi konec tedna v septembru, v avli 
Dvorane prve slovenske vlade v Ajdovščini.  

Andreja Škvarč, vodja 
Selekcijsko trsničarskega središča 
Vrhpolje: »Ena od dejavnosti 
Kmetijsko gozdarskega zavoda 
Nova Gorica je tudi ohranjanje 
lokalnih, starih sort  in selekcija 
vinske trte in v oddelku 
Selekcijsko trsničarsko središče 
Vrhpolje skrbimo za kolekcijo 
številnih sort in genskih virov 
vinske trte, ki so posajene v 
lastnem vinogradu. Da bi naše 
delo in bogastvo sort vinske trte 
predstavili čim širšemu krogu 
ljudi, smo že pred leti pripravili 
več zaporednih razstav grozdja 
v prostorih Trsničarske zadruge 
v Vrhpolju. Po nekaj letni 
prekinitvi smo se odločili, da 
ponovno pripravimo razstavo 
grozdja in predstavimo več kot 
150 sort vinske trte – vinskih, 
namiznih, lokalnih, starih, skoraj 
pozabljenih, novih ter tolerantnih 
in na ta način prikažemo delček 

biodiverzitete – pestrosti 
vsega živega na Zemlji, saj je 
v tem sklopu pomembna tudi 
raznolikost znotraj posamezne 
rastlinske vrste, v našem primeru 
vinske trte.« 

Razstava je zaradi občutljivih 
razstavnih eksponatov trajala 
le dva dni, kljub temu je požela 
ogromno zanimanja. Na razstavi 
so obiskovalci spoznavali 
priporočene in dovoljene sorte 
Primorske vinorodne dežele, 
namizne sorte, slovenske in tuje 
klone, lokalne, domače, avtohtone 
sorte, tolerantne sorte – prav 
o slednjih so obiskovalci tudi 
največ spraševali. Oba dni so bili 
na razstavi prisotni strokovnjaki 
Kmetijsko gozdarskega zavoda 
Nova Gorica, odprtje pa je 
pospremil tudi nagovor Slovenske 
vinske kraljice Sanje Ferjančič s 
Planine. 

Povabilo: anketa za potrebe priprave 
občinske strategije razvoja kmetijstva

Občine Ajdovščina, Vipava, Renče-Vogrsko, Miren-
Kostanjevica in Mestna občina Nova Gorica nadaljujejo s 
pripravo strategij razvoja kmetijstva in podeželja. Dokumenti 
se sicer pripravljajo za vsako občino posebej, prisotna pa je 
močna želja, da bi se občine pri razvojnih ukrepih poenotile.

Prihodnost kmetijstva v teh občinah lahko pomagate 
sooblikovati tudi vi – s svojimi mnenji, predlogi in idejami. 
V ta namen je pripravljena anonimna spletna anketa. Zbrani 
podatki bodo obravnavani strogo zaupno in analizirani na 
splošno. Odprta je do 3. oktobra 2024.

K sodelovanju lepo povabljeni nosilci in člani kmetijskih 
gospodarstev, pa tudi vsi 
ostali zainteresirani za razvoj 
kmetijstva na območju 
vključenih občin.

V imenu vseh sodelujočih 
občin se vam vnaprej 
zahvaljujemo, da si boste 
vzeli svoj dragoceni čas in z 
odgovori in s sodelovanjem na 
jesenskih delavnicah znatno 
pripomogli k oblikovanju 
razvojnih strategij.

 
Vipavska cesta 4, 5270 Ajdovščina                                                        

 

Datum: 12. 9. 2024 
 

Povabilo k sodelovanju v anketi za potrebe razvoja kmetijstva v občini 
 
Spoštovani, 
 
Občine Ajdovščina, Vipava, Renče-Vogrsko, Miren-Kostanjevica in Mestna občina Nova Gorica stopajo 
na pomembno pot oblikovanja strategij razvoja kmetijstva in podeželja. Dokumenti se sicer pripravljajo 
za vsako občino posebej, prisotna pa je močna želja, da bi se občine pri razvojnih ukrepih poenotile.  
V lanskem letu so že bile izdelane analize stanja kmetijstva po posameznih občinah skupaj s predlogi 
strateških usmeritev.  
Jeseni se bodo nadaljevale delavnice s kmeti in ostalimi zainteresiranimi deležniki, do takrat pa želimo 
čas izkoristiti s spletnim vprašalnikom.  
Prihodnost kmetijstva v teh občinah lahko pomagate sooblikovati tudi vi – s svojimi mnenji, predlogi  
in idejami. Vaši odgovori bodo v veliko pomoč pri razumevanju vaših potreb in mnenj in bodo služili  
za pripravo izhodišč za razvojne usmeritve in za delo na delavnicah.  
Anketa je objavljena na spletu, povezavo do objave najdete na spletni strani Regijske razvojne agencije 
ROD Ajdovščina (https://www.rra-rod.si) pod rubriko Novice. Izpolnjujete jo lahko na računalniku, 
pametnemu telefonu ali na tablici. Po želji vam lahko povezavo do vprašalnika posredujemo tudi po 
elektronski pošti. V ta namen vas prosimo, da nam na info@rra-rod.si posredujete svoj e-naslov. 

 
Do ankete lahko neposredno dostopate tudi preko spodnje QR kode. 

 
 

Anketa je anonimna. Odprta je do 3. oktobra 2024. 
V primeru tehničnih težav oz. nezmožnosti izpolnjevanja spletne ankete se lahko obrnete na RRA ROD 
Ajdovščina, da bomo skupaj poiskali rešitev. Pokličete nas lahko na tel. številki: 065 556 238 ali  
065 556 239. 
Po želji se lahko za pojasnila o izdelavi strategije razvoja kmetijstva obrnete na svojo občino. Kontaktne 
osebe na posameznih občinskih upravah so: Janez Furlan (Občina Ajdovščina), mag. Iris Skočaj (Občina 
Vipava), Matjaž Zgonik (Občina Renče-Vogrsko), Andreja Trampuž (Občina Miren-Kostanjevica)  
in Nevenka Vuk (Mestna občina Nova Gorica). 
 
V imenu vseh sodelujočih občin se vam vnaprej zahvaljujemo, da si boste vzeli svoj dragoceni čas  
in z odgovori in s sodelovanjem na delavnicah znatno pripomogli k oblikovanju razvojnih strategij. 
 
Lepo pozdravljeni, 
Suzana Ž. Ferjančič, l.r.       Bogdan Česnik, l.r. 
koordinatorka projekta       direktor RRA ROD Ajdovščina 

Do ankete lahko dostopate preko qr kode.

S Sopotniki v tujino
Kot že znano, Občina Ajdovščina že od leta 2018 sodeluje z Zavodom Sopotniki, v okviru katerega 

prostovoljci brezplačno prevažajo osebe, starejše od 65 let. Sodelovanje z omenjenim zavodom 
pa zadnja leta pri nas še nadgrajujemo. Povezali smo se namreč v mednarodni projekt BEYOND 
(evropski program CERV), s katerim smo se konec septembra udeležili srečanja na Madžarskem.

Namen projekta je povečati 
vključevanje državljanov v akcije 
civilne družbe in demokratične 
procese v podeželskih skupnostih 
oziroma še natančneje, prikazati, 
kako lahko izboljšamo naše 
skupnosti po pandemiji 
COVID-19.  Da bi dosegli ta cilj, 
je projekt organiziran kot serija 
sedmih 3-dnevnih dogodkov, ki 
združujejo državljane iz različnih 
okolij. Na vsakem dogodku 
se razpravlja o specifičnih 

temah, povezanih z izkušnjami 
partnerjev med pandemijo 
COVID-19. Partnerstvo ob 
številnih drugih aktivnostih 
zbira tudi mnenja državljanov o 
določenih razvojnih vprašanjih 
in na ta način omogoča nove 
sinergije med skupnostmi 
Evropske unije (tj. novo 
sodelovanje, novi predlogi 
projektov, ki se osredotočajo na 
potrebe državljanov itd.).

Tokrat smo se po dobre prakse 

odpravili na Madžarsko. Dogodek 
v Sásdu na Madžarskem je bil že 
šesti po vrsti, njegova osrednja 
tema pa je bila obravnava potreb 
in stisk najbolj ranljivih skupin 
med pandemijo – starejših in 
invalidov. Madžarski partnerji 
so z naborom delavnic, dobrih 
praks in ogledov na kraju samem 
gotovo navdušili obiskovalce 
in posredovali številne ideje 
za nadaljnje delo na področju 
ranljivih skupin, ni pa manjkala 
niti posebna pohvala s področja 
oskrbe, ki je bila izrecno 
namenjena prav delovanju 
Sopotnikov in njihovemu 
sodelovanju z Občino Ajdovščina. 
Vse pohvale Sopotnikom in dobro 
delo še naprej!
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Županovo jubilejno priznanje ob 70. obletnici 
Rokometnega kluba Ajdovščina

V Športnem centru Ajdovščina je 1. septembra potekalo praznovanje 70. obletnice Rokometnega kluba Ajdovščina. Ob častitljivem jubileju je podžupan Matjaž 
Bajec klubu izročil Jubilejno priznanje župana Občine Ajdovščina, klub pa se je s priznanji zahvalil obema žlahtnima generacijama za uspehe, Občini Ajdovščina 
za podporo, posebno priznanje za življenjsko delo pa je prejel Pavle Piccinini.

V veliki dvorani Športnega 
centra Ajdovščina na Policah je 
1. septembra ves dan potekalo 
praznovanje 70. rojstnega dne 
Rokometnega kluba Ajdovščina. 
Po predstavitvah dela kluba in 
mlajših selekcij ter raznolikih 

družabnih aktivnostih so 
parket najprej zavzeli veterani 
– starejši so se pomerili proti 
mlajšim - vrhunec večera pa je 
bila prijateljska članska tekma s 
klubom. Vmes pa je potekala tudi 
kratka protokolarna slovesnost z 

nagovori. Predsednik kluba Dejan 
Hreščak je predstavil zgodovino 
– začetke in najpomembnejše 
mejnike fantovskega rokometa 
v Ajdovščini. »Rokomet v 
Ajdovščini ni le šport – je način 
življenja, ki združuje generacije 

in ustvarja skupnost. Skupnost, 
v kateri mladi spoznavajo 
pomen sodelovanja, tovarištva, 
vztrajnosti in športnega 
duha. Naš klub je trdnjava teh 
vrednot in zavezani smo, da 
jih ohranjamo in prenašamo 
naprej,« je med drugim dejal.  
Klub je s priznanji nagradil dve 
najuspešnejši generaciji – starejša 
zlata generacija, ki je konec 70-ih 
in v prvi polovici 80-ih dosegala 
največje uspehe v zgodovini kluba, 
mlajša zlata generacija rojenih 
v letu 1990 pa se je odlikovala 
po svoji vztrajnosti, zavzetosti 
in pripadnosti. Priznanje je 
prejela še Občina Ajdovščina za 
podporo. Posebno priznanje za 
življenjsko delo v Rokometnem 
klubu Ajdovščina pa je prejel 
Pavel Piccinini, ki je s svojim 
dolgoletnim delom, predanostjo 
in vizijo pustil neizbrisen pečat v 
zgodovini kluba. Je predstavnik 
prve generacije rokometašev, bil je 

igralec, trener, tajnik funkcionar, 
organizator, nazadnje pa tudi 
skrben arhivar in zapisovalec 
zgodovine kluba.

Na slovesnosti je spregovoril 
tudi podžupan Občine Ajdovščina 
Matjaž Bajec: »Ajdovski šport 
v zadnjem obdobju kaže veliko 
želja in volje po osvajanju 
novih zmag, športnice in 
športniki trdo delate in uspehi 
so zagarantirani. Še posebej 
so se v zadnjem času izkazali 
prav ekipni športi. Navdušuje 
me, da je tudi Rokometni klub 
Ajdovščina trenutno na odlični 
poti, da ste odločeni stopiti en 
korak više in prestopiti v najvišjo 
ligo. Ljubitelji športa in športnih 
uspehov bomo stali za vami 
in vas spodbujali.« Čestital je 
»sinovom burje« ter jim skupaj 
s pozdravi ob častitljivi obletnici 
izročil Jubilejno priznanje župana 
Občine Ajdovščina. 

Ajdovščina – gostiteljica hekatona, maratona inoviranja 
in kreiranja

V Ajdovščino prihaja novost – dogodek, ki bo združil dijake, študente, inovatorje ter strokovnjake različnih področij z namenom inoviranja in kreiranja novih, 
prodornih idej. Vabljeni na hekatlon, ki bo potekal 4. in 5. oktobra na Ljudski univerzi Ajdovščina z namenom reševanja enega perečih zdravstvenih izzivov: 
multiple skleroze. Na hekatlonu bodo iskali kreativne rešitve, ki bodo olajšale vsakdanje življenje bolnikov in njihovih varovancev. Najinovativnejše ideje čaka 
denarna nagrada. Pohitite, prijave so v teku! 

Občina Ajdovščina s ponosom 
podpira inovativne projekte. 
Prihodnji konec tedna, 4. in 
5. oktobra, vas vabimo, da se 
pridružite maratonu inoviranja 
in kreiranja – hekatonu, ki ga 
organizira Roche v sodelovanju 
z ajdovskim Transformation 
Lighthouse. Dogodek bo 
potekal na Ljudski univerzi 
Ajdovščina v petek, 4. 10. 2024, 
od 9.00 ure zjutraj, pa vse tja 
do sobote popoldan. Pod svoje 
razmišljujoče okrilje bo združil 
dijake, študente, inovatorje ter 
strokovnjake različnih področij 
iz vsega sveta, ki si prizadevajo 
za izboljšanje kvalitete življenja 
bolnikov z multiplo sklerozo in 
njihovih skrbnikov.  Eden od 
izzivov pa naslavlja tudi multipli 
sklerozi prijazno mesto, za kar si 
prizadeva vsaka skupnost, tudi 
naša. 

Hekatlon je maraton inoviranja 
in kreiranja, kjer imajo mladi po 
srcu in željni ustvarjanja nečesa 
drugačnega edinstveno priložnost 
za reševanje izzivov z uporabo 
sodobnih tehnologij in kreativnih 
pristopov v izredno kratkem času 
– v tem primeru 32 ur. Udeleženci 
bodo delali v ekipah (lahko se 
prijavite posamično ali v skupini) 
in razvijali idejne prototipe, ki 
bi lahko oblikovali prihodnost 
novih izdelkov, storitev in orodij 
za bolnike z multiplo sklerozo. 

Tema tokratnega hekatlona 
je: Inovativne rešitve za boljše 
življenje z multiplo sklerozo. 
»Na našem hekatonu iščemo 
kreativne rešitve, ki bodo olajšale 
vsakdanje življenje bolnikov z 
multiplo sklerozo in njihovih 
negovalcev,« izpostavljajo 
organizatorji. »Razvijte aplikacije 
za spremljanje simptomov in 

upravljanje zdravljenja, oblikujte 
pripomočke za izboljšanje 
mobilnosti in samostojnosti ter 
ustvarite pametne gospodinjske 
naprave, ki bodo poenostavila 
vsakodnevna opravila. Ustvarite 
rešitve, ki bodo nudile podporo 
staršem in skrbnikom bolnikov, 
vključno s platformami za 
povezovanje in izmenjavo 
izkušenj ter aplikacijami za 
organizacijo nege. Od aplikacij 
za spremljanje simptomov do 
pametnih gospodinjskih naprav 
– možnosti so neskončne,« še 
izpostavljajo kreatorji dogodka, 
ki bo letos prvič zaživel tudi v 
Ajdovščini. 

Ne zamudite priložnosti, da 
prispevate k nečemu, kar lahko 
izboljša življenja mnogih. Prijave 
so obvezne, več informacij o 
prijavi in dogodku pa prek 
dodane QR kode. 
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Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi!

V program Mladost na burji ste lepo 
vabljeni otroci in mladi, ki živite ali se 
šolate v občini Ajdovščina. Posebno 
vabilo velja za učence zadnje triade, 
srednješolce in druge mlade v starosti 
do 21 let. Obiščite spletno stran www.
mladostnaburji.si, na kateri najdete 
prijavni obrazec. Izpolnjenega pošljite na 

naslov Inštituta za mladinsko politiko. Po opravljeni prijavi prejmete 
dnevnik Kastra oz. Burja, v katerem beležite aktivnosti na štirih 
programskih področjih – »Moja skupnost«, »Moj prijatelj«, »Moje 
zdravje« in »Moj poklic«. Pohitite s prijavo, saj sodelujete v žrebu za 
praktičen nahrbtnik. Dnevnik Mladost na burji vam ponuja enkratno 
priložnost, da ovrednotite izvedene aktivnosti, tako, da razmislite 
kakšne izkušnje, znanja in veščine ste pridobili. Vse to vam pomaga pri 
iskanju zanimivega počitniškega dela, pri nadaljnjem izobraževanju in 
mreženju, predstavlja pa tudi motivacijo za nove izzive v prihodnosti. 

Moja skupnost
Novo šolsko leto ponuja mnoge priložnosti za nove veščine, 

prijateljstva in sprejemanje različnosti. Pridruži se socialnemu 
nogometu in postani del nogometne ekipe Hiše mladih, ki se bo 
pomerila na jesenskih nogometnih turnirjih v Ajdovščini. Turnirji 
bodo potekali predvidoma ob sredah med 16. in 18. uro. Ne skrbi, če 
ti nogomet ne gre ravno od nog, pomembno je sodelovanje, čaka te 
dobra družba in zabava. Več informacij in prijave na spletni strani 
www.mc-hisamladih.si/sl/dogodki 

Moj prijatelj
Si vedel/a, da je 1. oktober mednarodni dan starejših? Pridruži se 

vseslovenski akciji »Pokloni čas, polepšaj dan« in v svoji skupnosti 
polepšaj dan starejšim. Povabi k sodelovanju tudi svojo družino, 
prijatelje ali pa pripravite kakšno aktivnost v okviru razredne 
skupnosti. Obišči starejše sorodnike ali starejše v domovih za starejše, 
skupaj pojdite na sprehod ali pa se družite ob družabnih igrah ali 
branju. S sošolci napišite pisma ali razglednice babicam, dedkom, 
starejšim občanom, lahko jih odnesete osebno ali razdelite v poštne 
nabiralnike.

Moje zdravje
Ali veš, da 10. oktobra praznujemo svetovni dan duševnega zdravja? 

Kaj boš naredil/a za svoje duševno zdravje? Preizkusi kakšno tehniko 
sproščanja, vsak dan bodi telesno aktiven/a in se zdravo prehranjuj. 
Pogovarjaj se, druži s prijatelji, predvsem pa bodi prijazen do sebe in 
drugih. Ko si v stiski, in ne najdeš poti ven, pogumno poišči pomoč. 
Pri prijatelju, odrasli osebi, ki ji zaupaš, svetovalni delavki, učitelju. 

Moj poklic
Mladinski center Hiša mladih vabi 10. oktobra na informativni dan 

za mlade prostovoljce. Obišči dogodek, raziskuj, kje lahko razvijaš 
svoje talente in veščine. Več informacij na njihovi spletni strani. Naj 
te spremlja misel, da poklicno prihodnost gradiš vsak dan, že sedaj, 
ko si v šolskih klopeh. 

Za več izzivov in idej spremljajte Facebook stran »Mladost na burji« 
in Instagram »Program Mladost na burji«. Naj bo oktober bogat z 
novimi dogodivščinami in spoznanji.

Urška Brežnjak, vodja programa Mladost na burji

Basni iz Trnovskega gozda za 
mlade bralce

Tudi v letošnjem nacionalnem mesecu skupnega branja so tretješolci vseh šestih osnovnih šol 
na območju naše občine v dar prejeli knjigo. Prebirali bodo Basni iz Trnovskega gozda, avtorice 
Tanje Polanc s Predmeje, knjiga je izšla ob podpori Občine in v založbi Lavričeve knjižnice 
Ajdovščina.

Med 8. septembrom in 
7. oktobrom obeležujemo 
nacionalni mesec skupnega 
branja. Letošnji je posvečen 
branju v javnem prostoru. V tem 
mesecu potekajo številni dogodki, 

akcije in manifestacije. Občina 
Ajdovščina pa skupaj z Lavričevo 
knjižnico Ajdovščina nadaljuje 
pred nekaj leti začeto aktivnost – 
v nacionalnem mesecu skupnega 
branja vsem tretješolcev pokloni 

knjigo. Knjigo izberejo v knjižnici, 
pomembno je, da je kakovostna in 
primerna za starostno skupino, ki 
jo bo prebirala. Če je le mogoče, se 
izbira med literaturo iz lokalnega 
okolja, kot je letošnja, z zgodbami 
iz Trnovskega gozda. Posebnost 
podarjene knjige je tudi literarna 
oblika – basni so redkost v 
sodobni ponudbi otroških knjig, 
hkrati pa je to žanr, ki je otrokom 
zelo blizu in bodo morda prav 
zato knjigo še raje brali. Avtorica 
Tanja Polanc je knjigo tudi 
ilustrirala, založila jo je Lavričeva 
knjižnica, ob finančni podpori 
Občine Ajdovščina.

Knjige so že odpotovale na 
vseh šest osnovnih šol v naši 
občini: OŠ Danila Lokarja, 
OŠ Šturje, OŠ Col, OŠ Otlica, 
OŠ Dobravlje in Wldorfska 
OŠ. Razdeljene bodo med 262 
tretješolcev. Verjamemo, da jih 
bodo prigode in nezgode živali 
iz Trnovskega gozda navdušile, 
zagotovo pa bodo ob prebiranji 
izvedeli marsikaj novega in 
zanimivega.  Branje je pomembna 
veščina – kot je zapisano na 
kazalki, ki spremlja knjigo, je 
to »dragoceno znanje, ki odpira 
vrata v zakladnico odgovorov na 
vsa tvoja vprašanja«. Dobrodošli 
torej med knjigami in v knjigah. 

Vrtovin bogatejši za info točko
Tik ob vznožju Svetega Pavla je bila tekom tega poletja uresničena še ena ideja, ki je bila s 

strani več krajevnih skupnosti predlagana v sklopu participativnega proračuna Moja pobuda. 
Zrasla je info točka, ki bo po celotnem pobočju Čavna usmerjala tako pohodnike, kolesarje kot 
druge rekreativce.

Na pobudo več krajevnih 
skupnosti (Vrtovin, Črniče-
Ravne, Gojače-Malovše in 
Kamnje-Potoče) je zaživela še ena 
Moja pobuda, ki je plod skupnih 
prizadevanj za vzpostavitev 
info točke, ki bo s koristnimi 
informacijami usmerjala turiste. 
Postavljena je  v zaselku Lozarji, 
na parkirišču, tik ob vznožju 
Svetega Pavla, ki je s svojimi 
slikovitimi razgledi priljubljena 

izletniška točka tako za domačine 
kot turiste. Nova info točka je 
postavljena na strateški legi,  
od koder se razprostira več 
izhodišč za ljubitelje pohodništva, 
kolesarjenja in sprehodov v 
naravi. Od tam se je moč podati 
na raziskovanje širšega pobočja 
Čavna, od Kuclja do Male Gore 
in še dlje. Občina Ajdovščina je 
v sklopu projekta Moja pobuda 
poskrbela za postavitev betonske 

plošče z vsemi potrebnimi 
inštalacijami. Lična zasnova 
objekta iz macesnovega lesa ima 
tudi notranjo opremo, ki jo bodo v 
kratkem založili še s turističnimi 
letaki in informacijami o lokalnih 
ponudnikih in drugih turističnih 
zmogljivostih. Info točka bo 
odprta predvidoma ob vikendih, 
v času sezone ter za večje skupine 
obiskovalcev. 
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Projekt BEE2GETHER: Inovativne tehnologije za 
spremljanje čebel 

Projekt z akronimom Bee2gether, sofinanciran s strani programa Interreg VI-A Italija-Slovenija 2021-2027, temelji na razvoju in uvajanju naprednih tehnologij, 
kot so elektronski panji, s pomočjo katerih se med drugim zbirajo natančni podatki o zdravstvenem stanju čebel in prisotnosti onesnaževal v cvetnem prahu. 
Regijska razvojna agencija ROD Ajdovščina sodeluje kot eden izmed treh slovenskih partnerjev in koordinira sodelovanje z Biotehniško srednjo šolo Šempeter 
ter Osnovno šolo Dobravlje.

V Vipavski dolini smo uspešno 
namestili tri elektronske panje: 
dva pri omenjenih šolah, 
tretjega pa pri Čebelarstvu 
Lisjak v območju NATURA 
2000. Sodelovanje teh čebelarjev 
zagotavlja bogat vir znanja in 
izkušenj. 

Z uporabo patentiranega števca 
čebel je mogoče izmeriti število 
poletov čebel, kar čebelarju 
zagotavlja različne koristne 
informacije, kot so: prikaz začetka 
cvetenja, ocena zdravja čebelje 
družine in ocena proizvodnega 
območja. Sistem Melixa, ki je 

del teh panjev, je sestavljen iz 
dodatnih nadzornih enot, ki 
omogočajo popoln pregled nad 
stanjem čebelnjaka in njegove 
okolice. To vključuje spremljanje 
vremenskih razmer in natančen 
nadzor količine pridelanega 
medu. Elektronski panji so 
opremljeni s tehtnico, notranjim  
termometrom, zunanjim 
senzorjem temperature, dežja, 
vetra, vlage in tlaka ter GPS 
lokacijo. Panji so energetsko 
neodvisni, saj se napajajo s 
sončnimi kolektorji.

Ena izmed aktivnosti projekta 
je zbiranje cvetnega prahu iz 
postavljenih elektronskih panjev. 
Prvo zbiranje je bilo izvedeno 
pred kratkim, naslednji vzorčenji 
pa bosta spomladi in poleti 
prihodnje leto. Analizirali bomo 
vsebnost težkih kovin, pesticidov 
in njegovo sestavo. Izsledki 
analiz so izrednega pomena za 
čebelarje, saj jim omogočajo 
pridobivanje informacij o 
okolju, v katerem čebele živijo in 
nabirajo cvetni prah. S tem lahko 
čebelarji natančno spremljajo 
sezonske spremembe v cvetenju 
rastlin, ocenjujejo kakovost 
pridelanega medu, prepoznavajo 
vplive okoljskih onesnaževal in 
ocenjujejo tveganja za zdravje 
čebel.  

Tehnološke rešitve in 
sodelovanje z lokalno skupnostjo 
v okviru projekta Bee2gether 

prispevajo k izboljšanju 
trajnostnega k metijstva. 
Septembra smo začeli pošiljati 
prve vzorce cvetnega prahu v 
laboratorijsko analizo, kar je 
ključen korak v spremljanju 
okoljskih vplivov na zdravje 

čebel. Z analizo, ki služi kot 
kazalnik okoljskih onesnaževal, 
bomo čebelarjem omogočili 
natančnejši vpogled v vplive 
okolja. Vabimo vas, da spremljate 
naše objave na spletni strani in 
socialnih omrežjih za rezultate 
analiz in napredek aktivnosti. 
Projekt Bee2gether prinaša 
pomemben napredek za 
čebelarstvo v Vipavski dolini ter 
krepi zavedanje o pomenu čebel 
za naše okolje in pridelavo hrane. 
Veselimo se prihodnjih izzivov 
in priložnosti, ki jih prinaša ta 
inovativen projekt.

Inter Bike III na Prvem kilometru v Vipavi
V torek, 10. septembra 2024, je v Vipavi potekal uvodni dogodek Evropskega tedna mobilnosti 2024, ki je nosil naziv Prvi kilometer. Istočasno se je začel tudi 

Festival duševnega zdravja Primorske 2024. Na Glavnem trgu so številne institucije s področja trajnostne mobilnosti in varovanja zdravja predstavile svoje 
dejavnosti.

Osrednja tema letošnjega 
tedna mobilnosti je urejanje 
javnih prostorov, ki so dostopni 
in prijetni za vse uporabnike. 
Glavno sporočilo dogodka je 
bilo "Udoben javni prostor – za 
vse." S tem so organizatorji želeli 

poudariti pomen enakovredne 
uporabe javnih površin, kjer imajo 
pešci, kolesarji in uporabniki 
javnega prevoza prednost pred 
avtomobili.

Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina, vodilni 

partner projekta Inter Bike III, 
ki je bila tudi soorganizator 
dogodka, je obiskovalcem nudila 
informacije o svojem projektu in 
čezmejnem Programu Interreg 
VI-A Italija-Slovenija 2021-2027. 
Na dogodku so se je predstavili 
tudi nekateri projektni partnerji; 
Občina Ilirska Bistrica je tako 
predstavila električna gorska 
kolesa, kupljena v okviru projekta. 
Na predstavitvenem prostoru ste 
si lahko takšno kolo izposodili in 
se odpravili na potep po Vipavi. 

Med udeleženci prireditve so 
bili vipavski osnovnošolci, otroci 
iz vrtcev, uporabniki varstveno-
delovnega centra, varovanci 
CIRIUS-a ter števili obiskovalci. 
Po uvodnem razgibavanju 
so se zbrani podali na prvi 
kilometer hoje in kolesarjenja 

v sklopu mednarodne pobude 
"Prekolesarimo svet", ki jo 
organizira Mednarodna zveza za 
preprečevanje samomora. Ljudje 
po vsem svetu bodo tudi letos do 
10. oktobra zbirali prekolesarjene 
kilometre z namenom, da 

bi skupaj presegli 40.075 
kilometrov, kar je obseg Zemlje. 
S sodelovanjem v tej pobudi bodo 
krepili svoje fizično in duševno 
zdravje ter hkrati pripomogli k 
manjšemu onesnaževanju okolja.
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Dnevi ajdovske industrije in podjetništva      

InCastra 2024: Prava paša za oči, nekomu v navdih, 
nekomu v spodbudo!

Letošnja – že sedma – InCastra je na ajdovsko letališče privabila najštevilčnejšo množico doslej. Skupno okrog 4.000 obiskovalcev je spoznalo več kot 50 podjetij 
in organizacij, ki delujejo na Ajdovskem. Med njimi so svoja vrata odprla tudi svetovno znana podjetja, kot so Pipistrel, VRC, Tosla, Sartorius, Incom in Mlinotest. 
Osrednja tema dogajanja pa: zdravje na delovnem mestu.   

»Odziv podjetij in obiskovalcev 
je izjemen! Zelo smo zadovoljni,« 
je sredi dogajanja na osrednjem 
dogodku komentirala direktorica 
Ljudske univerze Ajdovščina 
Eva Mermolja. »Podjetja so v 
primerjavi s prejšnjimi leti še 
bolj pripravljena, svoje dejavnosti 
predstavljajo na zanimiv in 
interaktiven način, fascinantno 
je, kako so med obiskovalci uspeli 
vzbuditi pozornost in zanimanje 
za to, kar počnejo.«

Vidno zadovoljen in ponosen 
pa je ob obisku sobotnega 
dogajanja bil tudi župan Občine 
Ajdovščina Tadej Beočanin. 
InCastra se je namreč razvila na 
njegovo pobudo in iz ideje po 
izkoriščanju izjemne prodornosti 
ajdovskega gospodarstva v 
namene promocije, zlasti za 
mlade. »Škoda bi bilo, da ne 
bi izkoristili potenciala naših 
podjetij, organizacij, društev in 

na enem mestu združili vse, kar 
imamo ponuditi,« pripoveduje. 
»Ponudba vzbuja povpraševanje, 
zato je smiselno pokazati 
inovacije, projekte in vse, kar 
naša mogočna industrija nudi. 
Le kje drugje najdemo priložnost 
v enem dnevu pobližje spoznati 
toliko raznolikih proizvodnih 
procesov in snovanj obrtniških 
izdelkov? Proizvodnja v živo na 
takem dogodku je prava paša za 
oči, nekomu v navdih, nekomu v 
spodbudo, predvsem pa na ogled 
širši javnosti.«

Lov na zaklad in močan 
spremljevalni program

Poleg osrednjega dogodka z 
razstavljavci so organizatorji 
v sodelovanju z Gospodarsko 
zbornico in Obrtno-podjetniško 
zbornico Ajdovščina za otroke 
pripravili tudi poseben 'Lov na 
zaklad'. Tako so otroci prek igre 
odprli svoje podjetje in skozi 

izzive spoznavali lokalna podjetja. 
»Več kot 250 otrok se je vključilo 
v to igro in neverjetno zanimivo 
je bilo opazovati, s kakšnim 
zanimanjem in navdušenjem so 
otroci varili, sestavljali robote, 
prek simulacije vozili letala, 
rezljali in oblikovali avtomobilske 
vzmeti,« zadovoljno dodaja 
direktorica Ljudske univerze 
Ajdovščina Eva Mermolja. 

Petek je bil tradicionalno 
namenjen osnovnošolcem 

osmih razredov, ki so obiskovali 
podjetja. Pod sloganom 'Delaj 
s srcem' pa je letošnja InCastra 
ponudila še vrsto dodatnih 
aktivnosti. Odmevna je bila 
okrogla miza z uglednimi gosti 
prof. dr. Metodo Dodič Fikfak, 
dr. Erikom Brecljem in dr. 
Aleksandrom Zadelom, kjer so 
odprli perečo tematiko zdravja na 
delovnem mestu. 

Skozi ves teden so se po podjetjih 
dogajale brezplačne izobraževalne 
delavnice, s katerimi so 
kvalificirani strokovnjaki in 

izvajalci dejavnosti z različnih 
področij, kot so skrb za telesno 
aktivnost, masaže ali za zdravo 
prehrano, spodbujali aktivnosti 
za zdravje zaposlenih. 

»R a d i  p r i s l u h n e m o 
obiskovalcem, podjetjem, občini 
ter partnerjem in podjetjem, 
ki ta dan sooblikujejo,« pravi 
Mermolja in obljublja, da bodo 
iz tega izhajali tudi v prihodnje. 
»InCastra je nenazadnje 
tudi odraz, da povezanost in 
sodelovanje v našem okolju še 
obstajata.«

Četudi je večina obiskovalcev 
ajdovskih dnevov industrije in 
obrti še vedno domača, pa smo 
med njimi vendarle opazili tudi 
zainteresirane obiskovalce iz 
drugih, predvsem sosednjih 
občin, ki ne skrivajo ideje o tem, 
da bi podoben festival prenesli 
tudi v svoje okolje. 

Dogodek organizira Ljudska 
univerza Ajdovščina po naročilu 
Občine Ajdovščina.

Vabljeni v brezplačni program: Računalniška pismenost 
za odrasle

Se počutite izgubljeni v 
svetu digitalnih tehnologij? 
Se želite naučiti osnov dela z 
računalnikom, vendar ne veste, 
kje začeti?

Brezplačen 100-urni javno 
veljavni program “Računalniška 
pismenost za odrasle (RPO)” je 
zasnovan prav za vas – tiste, ki 
računalnika še niste uporabljali 
ali ga uporabljate le redko. 
Ta program vam bo pomagal 
pridobiti osnovno znanje, ki ga 
potrebujete za vsakdanje življenje 
in delo.

Kaj boste s programom 
pridobili:

• Temeljne računalniške 
spretnosti: Spoznali boste osnove 
delovanja računalnika, od osnov 
uporabe tipkovnice in miške do 

organiziranja in shranjevanja 
datotek. Naučili se boste 
oblikovati in urejati dokumente 
ter pridobili veščine, ki vam 
bodo pomagale pri vsakodnevnih 
opravilih, kot je pisanje in tiskanje 
dokumentov.

• Računalnik kot orodje 
za komunikacijo, informiranost 
in učenje: Osvojili boste uporabo 
interneta in elektronske pošte, 
kar vam bo omogočilo učinkovito 
iskanje informacij na spletu 
in komunikacijo z drugimi 
prek e-pošte. Naučili se boste 
uporabljati spletne brskalnike 
za pridobivanje zanesljivih 
informacij ter se spoznali z 
osnovami digitalne varnosti.

• Pametne naprave in 
delovanje v digitalni pokrajini: 

Pridobili boste znanje o uporabi 
pametnih naprav, kot so pametni 
telefoni in tablice, za vsakodnevne 
naloge, kot so fotografiranje, 
snemanje in deljenje vsebin. 
Naučili se boste, kako upravljati 
svojo digitalno identiteto in varno 
uporabljati družbena omrežja za 
povezovanje z drugimi.

Ne odlašajte in pridobite 
veščine, ki vam bodo omogočile 
lažje in učinkovitejše opravljanje 
vsakodnevnih nalog. Pridružite 
se nam in naredite prvi korak k 
večji digitalni samozavesti!

Pričetek: v torek, 6. novembra 
2024, ob 17. uri. 

Program bo potekal vsako sredo 
in petek v popoldanskih urah na 
Ljudski univerzi Ajdovščina.
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Sartorius BIA Separations d.o.o. Ajdovščina

V okviru InCastre učencem predstavili karierni izziv
V podjetju Sartorius BIA Separations d. o. o. so v okviru letošnje InCastre učencem 8. razredov osnovne šole predstavili izziv, kako pustiti odprt prostor za 

inovativno delo zaposlenih, katerih poslanstvo je zdravje in reševanje življenj ljudi.

V Sartorius BIA Separations 
je 250 zaposlenih, med katerimi 
prevladujejo doktorji znanosti, 
magistri in znanstveniki z 
visoko in višješolsko izobrazbo. 
V povprečju so zaposleni stari 
36 let. Učencem, ki so v okviru 
dogodka InCastra 2024 želeli 
spoznati zaposlitvene priložnosti 
v podjetju, so predstavniki 
podjetja izpostavili, da uspeh 
podjetja temelji na znanju in 
zavzetosti zaposlenih. 

Zato si prizadevajo obdržati 
in pridobiti najboljši, starostno, 
izobrazbeno in spolno 
uravnotežen kader, ki ga 
motivirajo s podporo vodstva pri 

uvajanju lastnih pobud v prakso 
('vsaka ideja šteje'), z motivacijo 
zaposlenih (možnost razvoja in 
napredovanja ter stimulativno 
plačilo), s spodbujanjem 
samoiniciativnosti ('problem 
solving methods'), s presojo 
uspešnosti na podlagi jasno 
postavljenih ciljev in nalog, z 
vzgojo zavesti o pripadnosti 
družbi, z dobrimi odnosi med 
zaposlenimi, z obveščanjem in 
ustvarjanjem pripadnosti in 
občutka varnosti ter z druženjem 
na dogodkih za zaposlene.

Učenci so se seznanili, da 
podjetje načeloma išče začetnike 
in strokovnjake s področja 
kemije, biokemije, kemijskega 
inženirstva, biotehnologije in 
drugih naravoslovnih ved, z 
izkušnjami in tudi brez. Vendar 
so dobrodošli tudi kandidati 
z izkušnjami v podpornih 
dejavnostih ter vsi, ki radi in 
dobro sodelujejo v timu, so 
delovni in inovativni ter cenijo 
pripadnost kulturi in vrednotam 
podjetja.

Direktorica Sartorius BIA 
Separations dr. Jana Krapež 

Trošt je izpostavila vrednoto 
zdravja zaposlenih. »Poleg rednih 
usposabljanj in informiranja 
zaposlenih s področja varnosti 
in zdravja na delovnem mestu 
je zaposlenim na voljo uporaba 
športnih dvoran, športna in 
kulinarična druženja na nivoju 
oddelkov ter razni pohodi v 
naravo, kolesarjenje, športno 
plezanje, športne igre ...« 

Podjetje kot družbeno 
odgovoren delodajalec skrbi 
za usklajevanje poslovnega in 
zasebnega življenja zaposlenih, za 
varnost in zdravje na delovnem 
mestu, za nenehna dodatna 
izobraževanja za zaposlene, 
druženja, piknike, timbildinge … 

Učenci so si ogledali 
večnamenski raziskovalni, 
proizvodni in izobraževalni 
objekt in se seznanili z njegovim 
posla nst vom. Sa r tor ius 
BIA Separations je vodilno 
podjetje v razvoju monolitne 
tehnologije in edini proizvajalec 
kromatografskih kolon za 
proizvodnjo, čiščenje in analizo 
večjih bioloških molekul, kot 
so virusi, eksosomi, plazmidna 

DNK, bakteriofagi, itd. Moč 
tehnologije in znanja, ki ga ima 
podjetje, je usmerjena v razvoj 
genske terapije. Učenci so se 
zdravila Zolgensma, namenjenega 
zdravljenju dojenčkov s spinalno 

mišično atrofijo, spomnili po 
dečku Krisu, ki je mu je bilo 
zaradi prav zaradi zdravila, ki 
so ga pomagali razvijati v tem 
ajdovskem podjetju, omogočeno 
življenje. 
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In memoriam

Vida Červ (1963–2024)

Na začetku poletja, ko smo se 
veselili uspešno zaključenega 
šolskega leta in poletnih počitnic, 
nas je pretresla vest o smrti 
sodelavke Vide Červ. Izgubili smo 
odlično glasbeno pedagoginjo in 
žensko z velikim srcem. Razdajala 
se je dijakom in sodelavcem, svoji 
družini in okolici. Ljubezen je 
posvečala glasbi, literaturi, zlasti 
poeziji, in še marsičemu. 

Premogla je zdravo inteligenco 
in širok pogled. Z gimnazijsko 
izobrazbo si je ustvarila trdne 
temelje, ki jih je strokovno 
nadgradila na Akademiji za 

glasbo v Ljubljani. Osebnostne 
lastnosti, izobrazba, lastne težnje 
po izpopolnjevanju ter življenjske 
preizkušnje so jo izoblikovale 
v plemenito osebo in take se 
spominjamo tudi njeni sodelavci.

Vida je bila srčna, načelna in 
neposredna. Ljubila je življenje ne 
glede na to, kako se je obarvalo. 
Zdelo se je, da je bil optimizem 
njena zavestna odločitev. Še 
tako neprijetno situacijo je znala 
obrniti v pravo smer. Vedno je 
izkazovala pripadnost svojemu 
poklicu in šoli. Imela je pogum, 
da izrazi to, kar misli, da si upa 

biti kritična in glasno podvomiti 
v pravilnost struktur. Svoje misli 
je znala ubesediti spoštljivo in 
uvidevno.

Imela je naravni občutek za 
dobro in pravično. Ko jo je nekaj 
zares razjezilo, je z markantno 
gesto udarila po mizi in rekla: 
»Ma, tu se mi pa res ne zdi prou!« 
Znala je biti tudi duhovita in je 
s svojimi pripombami pogosto 
popestrila ozračje na konferencah. 

Ne bomo pozabili njene 
pozitivne naravnanosti in 
veselja do življenja, njene 
širine, iskrenega zanimanja za 
sočloveka ter ljubezni do znanja 
in umetnosti. V zbornici je nekoč 
glasno prebrala zgodbo o miški, 
ki je tudi v težkih trenutkih 
vzklikala: »Kakšna sreča, da 
imam srečo!« 

Že v življenju na Zemlji je 
našla stik z večnostjo, ki nam 
jo je skušala približati tako s 
svojo ljubeznijo do ustvarjanja 
kot tudi v mimogrede navrženi 
ironični opazki. Ta je zazvenela 
kot dobronameren opomin, 
da smo lahko bolj prizadevni v 
zasledovanju dobrega in v odnosu 
do sočloveka. 

Bila je pobudnica mnogih 
aktivnosti na šoli. Imela je izvirne 
ideje za projektne in razredne 
dneve, zelo se je potrudila tudi 
pri njihovi izpeljavi. Na ekskurziji 
v Francijo nam je na poseben 
način približala francosko 
glasbo, ko je na lajnico odvrtela 
znano francosko melodijo in nas 
navdušila s pesmico o mrtvem 
petelinu. 

Mlajši sodelavci se je 
spominjamo še kot svoje 
gimnazijske profesorice, ki je 
s svojim delom oživljala misel 
Kdor poje, slabo ne misli. Imela 
je poseben dar za delo z mladimi. 
Znala je verjeti v vsakogar; 
vzpodbuditi, pomagati ter 
pohvaliti še tako krhek poganjek.

V glasbenem aktivu smo se 
dobro razumele. Vida bi dodala: 
»Se skregamo, toda vsaka 
zna stopiti tudi korak nazaj.« 
Doživljale smo jo kot navdih in 
zgled, kako biti dober, etičen, 
topel, obenem pa vse to živeti, 
spontano širiti in predajati. Ob 
njej si preprosto moral biti svoja 
najboljša verzija človeka in učitelja. 
Mlajših kolegic ni podpirala samo 
pri strokovnem delu, do njih je 
bila tudi materinska. Najmlajšo 
je vedno nagovorila z besedami: 
»Ojla, deklica draga!« 

Zavzemala se je za ohranjanje 
in prepevanje ljudskih pesmi. 
Ob praznovanju rojstnih dni 
sodelavcev je vedno z navdušenjem 
intonirala Kol'kor kapljic, tol'ko 
let. Iskreno se je veselila dosežkov 
drugih. Ko je bil na konferencah 
kdo od sodelavcev pohvaljen, 
je z aplavzom nakazala, kako 
pomembno je, da cenimo drug 
drugega in da si to tudi pokažemo.

Do sebe je bila stroga. Skrbela 
je tako za fizično zdravje in 
kondicijo kot tudi za duhovno 
rast. Občudovali smo njeno 
materinsko modrost in srčno 
kulturo. Podarila je življenje 
sedmim otrokom in jih vzgajala 
v ljubezni do sočloveka, znanja 

in kulture. Koliko slovenskih 
mam na Prešernov dan zbere 
otroke okrog mize in z njimi 
bere Prešernove pesmi? Vida je 
to počela in v tem postala zgled 
tudi drugim mamam.

Njena bolezen je izbruhnila v 
začetku preteklega šolskega leta. 
Pogumno se je soočala z njo, mi 
pa smo ves ta čas upali in verjeli, 
da jo bo premagala in se znova 
vrnila med nas. Toda človek je že 
z rojstvom zapisan tudi smrti, ki 
nekoč pride … 

Vida je verjela v posmrtno 
življenje, da je smrt le prehod v 
duhovno obliko bivanja. Manca 
Košir je zapisala, da so vrata 
rojstva in smrti ista, kaj je vstop in 
kaj izstop pa ostaja skrivnost. Od 
vsega, za kar si človek prizadeva, 
je najpomembneje, da ljubi – z 
ljubeznijo, ki se ne odraža samo 
kot čustveno vznemirjenje ali 
telesna naklonjenost, ampak so 
to tudi solze, bolečina, trpljenje, 
odpuščanje, razdajanje … In to 
ljubezen je Vida poznala. O njej 
ni govorila, jo je pa živela.

Draga Vida, hvala ti za vse lepe 
trenutke, spodbudne besede, 
zapete pesmi, prešerne nasmehe, 
svetel zgled ljubezni in veselja do 
življenja.  Nikoli se ne boš zares 
poslovila od nas, ostala boš z 
nami – v naših srcih, mislih in 
dejanjih.

Vlasta Lokar Lavrenčič 
in ostali sodelavci iz 

kolektiva Srednje šole Veno 
Pilon Ajdovščina

Projekt Prigrizni in uživaj 

Naš dijaški dom je skupaj z 
Biotehničnim izobraževalnim 
centrom Ljubljana in Šolskim 
centrom Grm Novo mesto v tem 
šolskem letu vključen v projekt 
Schools4Health, katerega nosilec 
je EuroHealthNet iz Bruslja. 
V njem sodeluje 13 partnerjev 
iz 10 držav – Belgije, Danske, 
Nizozemske, Nemčije, Španije, 
Madžarske, Latvije, Grčije, 
Romunije in Slovenije. Nacionalni 
inštitut za javno zdravje je za nas 
izbral belgijsko dobro prakso s 
področja prehrane, imenovano 

Prigrizni in uživaj (Snack&Chill), 
katere namen je spodbujanje 
uživanja zdravih prigrizkov s 
poudarkom na sadju in zelenjavi.

Ob začetku projekta smo 17. 
septembra pripravili delavnice za 
vse domske dijake. Pod vodstvom 
strokovnih delavcev iz Centra za 
krepitev zdravja Zdravstvenega 
doma Ajdovščina so osvajali nova 
znanja o temeljnih postopkih 
oživljanja z uporabo AED, 
skrbi za telo in elektronskih 
cigaretah, spanju in ekranih ter 
zdravi prehrani. Spoznali so 

nekatere povzročitelje stresa in se 
preizkusili v tehnikah sproščanja. 
Izvajali so vodeno vadbo za zdravo 
hrbtenico in razvoj splošne moči. 
Istočasno pa sta skupini dijakinj 
z diabetologinjama pripravili 
zdravo sladico ter prigrizke iz 
sadja in zelenjave, ki smo jih 
ob zaključku dogodka tudi 
poskusili. Lično pripravljene mize 
je z inovativnimi sladolednimi 
izdelki obogatilo tudi podjetje 
Incom.

Po dogodku so bili zadovoljni 
tako dijaki, ki so doživeli drugačno 
popoldne, kot vzgojitelji, ki smo 
bili veseli njihovih pozitivnih 
odzivov in aktivnega sodelovanja, 
ter strokovni delavci iz Centra za 
krepitev zdravja, ki so s svojim 
znanjem in izkušnjami dijake 
osveščali in jim približali skrb za 
zdravo življenje. 

Alenka Nagode, vzgojiteljica 
v dijaškem domu
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Vzdrževanje občinskih cest
Redno vzdrževanje občinskih cest je obvezna lokalna gospodarska javna služba, ki jo izvaja Komunalno stanovanjska družba 

d.o.o. Ajdovščina. Obsega vzdrževalna dela za ohranjanje občinskih cest v stanju, ki zagotavlja varnost in prevoznost teh cest, 
nadzor nad stanjem cest ter vzpostavitev prevoznosti cest ob naravnih in drugih nesrečah. Skrbimo za 322 km občinskih cest 
v občini Ajdovščina in 101,21 km občinskih cest v občini Vipava.

Vzdrževanje cest se izvaja po planu, ki ga na podlagi poročila o stanju cest, pripravi in potrdi občina. Opravljeno mora biti na način, da omogoča  varno odvijanje prometa 
ter v skladu z vsemi predpisi in zakoni.

»Cestišče je del javne ceste, ki ga sestavljajo vozišče, odstavni in ločilni pasovi, kolesarske steze, pločniki, bankine, naprave za odvodnjavanje, če so tik ob 
vozišču, ter zračni prostor v višini 7 metrov, merjeno od točke na osi vozišča.«

V okviru vzdrževanja občinskih cest skrbimo za: 
• prometne površine (čiščenje, krpanje udarnih jam …)
• bankine
• naprave za odvodnjavanje
• prometno signalizacijo (čiščenje in nadomeščanje, dotrajane ali poškodovane opreme)
• cestno razsvetljavo
• vegetacijo ob cestah
Zagotavljati moramo pregledno polje in prosti profil ceste ter redno čiščenje cest. Izvajamo tudi 

zimsko službo in intervencijske ukrepe ob nesrečah.
K varnosti na cesti pa lahko pripomorete tudi občani sami, če se držite naslednjih pravil in usmeritev:

• na območju cestišča ne postavljajte ograj in stebričkov
• vsaj 1 m od roba cestišča - asfalta ne zasajajte žive meje, drevja ali drugih visokih nasadov in poljščin ter ne zlagajte drv
• zagotavljajte prosti profil cestišča - 4,5 m v višino
• ob cestišče ne postavljajte spominskih obeležij in sveč
• ob cestišču ne sežigajte trave
Vegetacijo na parcelah ob cesti so lastniki zemljišč dolžni urejati v skladu z Zakonom o cestah ter Pravilnikom o rednem vzdrževanju cest. Urejena mora biti tako, 

da je zagotovljena preglednost in dostopnost do cestnih objektov, prometne signalizacije, prometne opreme ter cestnih naprav. Odpadni zeleni odrez, ki nastane ob 
urejanju vegetacije ob cestah, lahko brezplačno oddate v zbirni center pod Dolgo Poljano.

Zaposleni v Komunalno stanovanjski družbi Ajdovščina občinske ceste redno pregledujejo in lastnike parcel ob cestah opozarjajo na nepravilno vzdrževanje. V kolikor 
lastnik parcele, kljub opozorilu, ne poskrbi za urejenost vegetacije na svoji parceli, ga obišče pristojna inšpekcijska služba.

Danes preživimo veliko časa na cesti, zato so dobro grajene in vzdrževane ceste nujnost. Stopimo skupaj in poskrbimo za varnost na naših cestah!

Iz dišeče bazilike okusen pesto
V dišečem vrtu ajdovske enote 

VDC-ja smo nabrali baziliko in iz 
nje pripravili pesto alla genovese. 
Dišala je cela hiša in zadrhtele so 
naše brbončice.

 Vroče poletje je čas, ki ga 
ljubi bazilika. V našem dišečem 
vrtu je letos še posebej košata. 
Spodbudila je naše čute in skupaj 
smo pripravili slastno italijansko 

jed – pesto alla genovese.
V toplem jutru smo baziliko 

obrali, očistili, osmukali in jo 
sesekljali skupaj s česnom in 
petršiljem. Dodali smo pražene 
pinjole, nariban parmezan in ovčji 
sir, limonin sok in sol. Zmes smo 
dobro prepojili z oljčnim oljem. 
Nastala je okusna jed, ob kateri so 
vzdrhtele naše brbončice.

Vrnitev iz Vele Luke

Skupina 55-h članov DU 
Ajdovščina se je vrnila iz 
Oliverjevega srčnega in sončnega 
mesta, kjer smo obiskali grob in 
mu zapeli njegovo pesem Lipo 
mi je - moj galebe. Odpotovali 
smo v hladnem vremenu in 
se mogoče tudi zato še bolje 
spoznali, povezali ter veselo 
družili na jutranji telovadbi, ob 
igrah s kartami, na sprehodih 
ob obali, pohodih do Špilje, 

cerkvice sv. Ivana in trdnjave 
na Humu. Toplo morje nam je 
nudilo užitke pri plavanju, sicer 
pa smo se udeležili tudi izletov v 
mesto Korčula, v Lumbardo, na 
otok Vis. Ob dalmatinski glasbi 
smo zaplesali na hotelski terasi 
in si privoščili kozarec dobre 
kapljice. Nepozabne spomine 
smo prinesli domov in obujali 
jih bomo ob krasnih fotografijah.
Irena Vidmar, DU Ajdovščina

'Lekarni' na placu (le) filmska vloga

Na pročelju nekdanje blagovnice 
Nanos sredi Ajdovščine se 
je pred časom pojavil napis 
Lekarna, z ustreznimi logotipi 
in celo odpiralnim časom. Pri 
mimoidočih je napis seveda 
vzbudil zanimanje, če ne 
začudenje. Toda Lekarne (Nanos) 
na ajdovskem placu (še) ne bo.

V Idriji poteka snemanje 
novega celovečernega filma Jana 

Cvitkoviča, režiserja s številnimi 
nagradami tako doma kot na 
tujem. Film nosi naslov Hotel 
Alkohol, osrednje prizorišče pa 
je seveda Psihiatrična bolnišnica 
Idrija in druge lokacije po mestu, 
ki ga Cvitkovič dobro pozna, 
saj je tam obiskoval gimnazijo. 
Gre za (bolj) črno komedijo, ki 
obravnava težke teme odvisnosti 
in duševnih bolezni, tudi s 

ščepcem (Janovega) humorja. 
Glavni liki so narkomanka 
(Medea Novak), psihiatrični 
bolnik (Drago Milinović) in 
alkoholik (Gregor Baković), ki 
se srečajo Na griču, se povežejo 
in sklenejo iz ustanove pobegniti 
- na morje. Le da se njihova pot 
s številnimi zapleti predčasno 
konča v lekarni. To je tudi prizor, 
ki ga bodo oktobra snemali na 
Lavričevem trgu v Ajdovščini. 
Snemanje filma poteka pod 
okriljem produkcijske hiše 
Staragara, ogledati pa si ga bo 
moč maja prihodnje leto.

Zanimivo, da zapuščeni 
poslovni prostori v mestu služijo 
filmarjem kot kulisa že drugič, saj 
so pred časom nekdanjo trgovino 
pri Štekarju na Gregorčičevi ulici 
'spremenili' v zavarovalnico, zdaj 
pa še Nanos v lekarno. 

Ob tem velja prebrati članek o 
razvoju lekarništva v Ajdovščini 
in Vipavi na strani 16. 
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Za lepo in zdravo otroštvo v toplem naročju staršev in 
knjig materinega jezika

Mednarodni dan pismenosti, 
ki ga obeležujemo 8. septembra, 
nas spomni na dejstvo, da je v 
svetu še vedno 250 milijonov 
otrok in mladih, ki ne hodijo v 
šolo, 763 milijonov odraslih pa je 
nepismenih. 

Dandanes poznamo več vrst 
pismenosti. Osnovna pismenost 
(poznam črke in znam zapisati 
svoje ime). Funkcionalna 
pismenost (znam pisati in 
brati, ter razumem prebrano). 
Matemat ična pismenost 
(poznam številke in znam izvesti 
osnovne matematične operacije). 

Računa lniška pismenost 
(sposoben sem uporabljati 
računalnik in poznam osnovne 
računalniške tehnologije). 
Kulturna pismenost (poznam 
osnovno kulturo okolja, v katerega 
sem vključen). Zdravstvena 
pismenost (opredeljuje veščine in 
znanja, potrebna za razumevanje 
bolezni in zdravljenja, ter 
zmožnost delovanja znotraj 
zdravstvenega sistema).

Pismenost je temeljna 
pravica  in ključ do osebnega 
ter družbenega razvoja. Ena 
izmed najpomembnejših poti do 

pismenosti se začne doma, kjer 
starši igrajo ključno vlogo.

Branje pravljic otrokom ni le 
prijeten trenutek, temveč tudi 
izjemno pomembna dejavnost za 
njihov razvoj. Otrok, ki mu starši 
redno berejo, razvija ljubezen do 
knjig in branja, kar mu kasneje 
pomaga pri učenju v šoli in 
širjenju splošne razgledanosti. 
Otrok  starše opazuje in posnema. 
Če starši radi berejo, bodo knjige 
privlačne tudi za otroka. Starši 
s svojimi stališči, navadami in 
odnosom do branja že zgodaj 
vplivajo na otrokov odnos do 
bralnega sveta. Ob enem se 
razvija čustvena vez med starši 
in otrokom, saj skupaj preživljajo 
kakovosten čas s katerim otroka 
pripravljajo na življenjske izzive, 
ki ga čakajo v prihodnosti.

10 razlogov, zakaj brati 
otrokom

- Ob branju ali pripovedovanju 
se razvije močna povezanost med 
otrokom in starši.

- Zelo pozitiven vpliv na 
kasnejše formalno izobraževanje.

- Pri predšolskem otroku vpliva 
na boljše razumevanje osnov 

jezika, še posebej v obdobju tik 
pred šolo.

- Razvija sposobnost 
razumevanja abstraktnih pojmov, 
uporabo logike ter prepoznavanja 
povezave vzrok – posledica.

- Lažje sprejemanje novih 
izkušenj – ustrezna zgodba, 
pravljica bo otroku olajšala 
usvojiti nov razvojni mejnik ali 
lažje prebroditi morebitno stresno 
situacijo. 

- Izboljšanje koncentracije. 
Najmlajši otroci nimajo 
potrpljenja za daljše “branje/
pripovedovanje”, vendar 
se z napredkom bralnega/
pripovedovalnega razumevanja 
povečuje tudi samodisciplina, ob 
čemer se daljša čas pozornosti in 
izboljšuje spomin.

- Razvijanje osnovnih 
govornih sposobnosti (širjenje 
besednega zaklada, izboljševanje 
izgovarjave).

- Učenje branja knjige (z leve 
proti desni, besedilo je ločeno od 
slik – vsega tega otrok ne ve sam, 
ampak se mora naučiti, najlažje 
skozi zgodnje branje).

- S spoznavanjem odnosov 

in interakcij med liki v zgodbi 
otrok razvija komunikacijske 
spretnosti. 

- Zgodnje branje bo otroku 
pomagalo dojemati knjige kot vir 
veselja in ne kot obvezo. »Besede 
so kot vitamin za razvijajoče 
se možgane vašega otroka.« 
(Newman, 2017).

Branje spodbuja otrokov 
intelektualni, čustveni in 
jezikovni razvoj, hrani njegovo 
domišljijo, pripomore k 
razvoju empatije in širi njegov 
besedni zaklad ter ljubezen do 
materinega jezika, vse to pa 
ugodno vpliva na njegov celostni 
razvoj in razumevanje sveta 
okoli sebe.

Zato dragi starši, odložite svoje 
mobilne telefone in naj vam ne 
bo škoda časa, ki ga porabite 
za branje otroku in branje z 
otrokom.. Skupni trenutki ob 
knjigi so neprecenljiva naložba 
za oba. Tako za starša, ker ob 
tem spoznava in odkriva svojega 
otroka in tako za otroka, ker mu 
bodo ti trenutki ostali  nepozabni 
in jih bo cenil celo življenje.

Dijaki na krvodajalski 
akciji 

Na tradicionalni tri-dnevni 
krvodajalski akciji v Ajdovščini 
in Vipavi je kri darovalo 373 
udeležencev in od tega 30 
mladih, ki so kri darovali prvič. V 
Ajdovščini je krvodajalska akcija 
ponovno potekala na Srednji šoli 
Veno Pilon Ajdovščina, v Vipavi 
pa smo že zelo domači v športni 
dvorani vipavske vojašnice. 

Izjemno pozitivno so nas 
presenetili dijaki ajdovske srednje 
šole, ki so nas gostoljubno sprejeli, 
nam pomagali pri obveščanju o 
akciji in se je celo v večjem številu 
udeležili. Prav tako smo veseli, da 
so se skupinsko akcije udeležili 
dijaki Škofijske gimnazije Vipava, 
k čemur jih že vrsto let spodbuja 
učiteljica Kristina Prosen, ki jih 
tudi spremlja na akcijo. Ponosni 
smo na naše mlade in se jim 
iskreno zahvaljujemo za njihovo 
srčnost in solidarnost.

Veseli smo, da plamen 
solidarnosti med nami ne 
ugaša, ampak ga vedno znova 
podžigamo za dobro nas vseh. Vsi 
se zavedamo, da časi solidarnosti 
niso naklonjeni, vendar se številni 
krvodajalci odzovejo povabilu, 
čeprav delodajalci odsotnostim 
niso naklonjeni, je trgatev in delo 
na polju ter druge obveznosti. 
Hvala vsem, ki ste ponovno 
dokazali, da vrednote medsebojne 
pomoči in solidarnosti med nami 
živijo in nas povezujejo. Iskrena 
hvala tudi vsem, ki darujete na 
Centru za transfuzijsko dejavnost 
v Novi Gorici. Najlepša hvala 
obema gostiteljema, ki sta nas 
toplo sprejela in nam po najboljših 
močeh pomagala pri izvedbi 
akcije. Nenazadnje velik hvala 
vsem neutrudnim prostovoljcem, 
ki skrbite za realizacijo programa. 
Hvala!

Rdeči križ Ajdovščina.

Razumevanje zdravja – Pot do 
zdravega načina življenja

Se vam zdi, da vam v hitrem 
tempu življenja zdravje uhaja 
iz rok? Ali ste že kdaj pomislili, 
kako bi bilo lepo prevzeti nadzor 
nad svojim telesom in počutjem?

Vabimo vas, da se nam 
pridružite na brezplačnem 
120-urnem javno veljavnem 
programu “Razumevanje 
zdravja – Pot do zdravega načina 
življenja”, kjer boste spoznali 
orodja, strategije in tehnike, ki 
vam bodo omogočile, da ponovno 
vzpostavite ravnovesje v svojem 
življenju.

Kaj boste s programom 
pridobili:

• Prehrana: Nauči l i 
se boste, kako oblikovati 
uravnotežene obroke, ki 

podpirajo vaše zdravje in 
energijo. Spoznali boste različne 
prehranske pristope in kako jih 
prilagoditi svojim potrebam, da 
boste lahko uživali v hrani brez 
občutka krivde.

• Zdravje in preventiva: 
Pridobili boste znanje o tem, kako 
skrbeti za svoje zdravje vsak dan. 
Naučili se boste prepoznati in 
preprečevati zdravstvene težave 
ter nuditi prvo pomoč, kar vam 
bo dalo občutek varnosti in 
samozavesti.

• Gibanje za zdravje: 
Spoznali boste pomen redne 
telesne aktivnosti in kako jo 
vključiti v svoj vsakdan. Naučili 
se boste vaj za vzdržljivost, moč in 
ravnotežje, ki vam bodo pomagale 

izboljšati telesno pripravljenost in 
splošno počutje.

• Osebnostni razvoj: 
Razvili boste socialno-čustvene 
veščine, ki vam bodo pomagale 
obvladovati stres in izboljšati 
komunikacijo. Naučili se boste 
tehnik za boljše obvladovanje 
vsakodnevnih izzivov, kar bo 
prispevalo k vašemu celostnemu 
razvoju in boljšemu počutju.

Ne zamudite priložnosti za 
izboljšanje svojega zdravja in 
počutja! Pridružite se nam in 
odkrijte, kako lahko majhne 
spremembe prinesejo velike 
rezultate.

Pričetek: v ponedeljek, 30. 
septembra 2024, ob 17.00.

Program bo potekal vsak 
ponedeljek, od 17.00 do 20.00, na 
Ljudski univerzi Ajdovščina.

Prijavite se lahko tukaj: https://
prijave.snipi.si/rAZirhzdnE

Veselimo se vaše udeležbe!
Za več informacij nas lahko 

kontaktirate na maja.lemut@lu-
ajdovscina.si ali na 05 366 4750.

Program poteka v okviru 
projekta IPO – Izobraževalni 
programi za odrasle v Goriški 
regiji. Sofinancirata ga Republika 
Slovenija, Ministrstvo za vzgojo 
in izobraževanje in Evropska 
unija iz Evropskega socialnega 
sklada plus.
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Zgodovinski pregled lekarne Ajdovščina in lekarne Vipava

V letošnjem letu mineva 20 let 
od selitve Lekarne Ajdovščina na 
lokacijo ob zdravstvenem domu, 
zato je prav, da povzamemo, kako 
sta Lekarna Ajdovščina in Lekarna 
Vipava bili že od začetkov 19. 
stoletja ključna stebra zdravstva 
in farmacije na severnem 
Primorskem. Njuna zgodba 
odraža dolgo tradicijo in stalno 
prilagajanje na spreminjajoče 
se potrebe občine in okoliških 
krajev. Ta zgodovinski pregled 
ne le osvetljuje preteklost teh 
pomembnih ustanov, temveč tudi 
poudarja njuno neprecenljivo 
vlogo v vsakodnevnem življenju 
prebivalcev.

Po do sedaj znanih podatkih je 
Lekarna Vipava ena najstarejših 
na severnem Primorskem, njeni 
začetki pa segajo v zgodnje 19. 
stoletje. V zgodovinskih zapisih 
zemljiškega gospodstva v Ložah 
pri Vipavi najdemo zapis, da je že 
leta 1826 v Vipavi delal apotekar 
Joseph Nitsch, ki je tam deloval 
vsaj še do leta 1835.

V sedemdesetih letih 19. stoletja 
je lekarno v Vipavi vodil Jožef 
Kupferschmid, o katerem je 
znanih le malo podatkov, prav 
tako ne vemo, kdo ga je nasledil. 
Prav gotovo pa je leta 1900 v 
Vipavi imel lekarno magister 
farmacije Hans Philipp. Že leta 
1902 jo je prodal lekarnarju Juriju 
Husu, farmacevtu hrvaškega 

rodu, ki se je preselil v Slovenijo. 
Lekarna se je imenovala Lekarna 
pri Mariji pomočnici. Jurij Hus 
je kasneje hudo zbolel in ni več 
zmogel opravljati lekarniške 
dejavnosti. Da bi lekarna kljub 
temu lahko nemoteno delovala, 
je njegov svak, magister farmacije 
Vaclav Prorazil iz Slovenskih 
Konjic, leta 1912 našel zamenjavo 
– začasnega upravnika lekarne 
Alojza Zavadila. Podatki o tem, do 
kdaj je Zavadil upravljal lekarno, 
žal niso ohranjeni. Nasledil ga je 
farmacevt Ivan Med, ki je bil med 
prebivalci zelo priljubljen. 

Husova vdova in njuna sinova 
so lekarno leta 1923 prodali z 
vsem inventarjem in zdravili 
farmacevtu Juriju Massopustu 
iz Trsta. Šest let kasneje, leta 
1929, je lekarno prevzel Anton 
Vilar, a glede na kasnejše 
dogodke je verjetno, da je šlo 
zgolj za hipoteko in ne za trajno 
prodajo. To potrjuje dejstvo, da je 
domačinka, farmacevtka Marija 
Jamšek iz Ajdovščine, marca 1931 
z Massopustom sklenila najemno 
pogodbo za lekarno, ki jo je nato 
leta 1933 dokončno odkupila. 
Lekarno v Vipavi je kot lastnica 
vodila vse do nacionalizacije 
leta 1948, ko je lekarna prešla v 
državno last, sama pa je postala 
državna uslužbenka.

Glede na zgodnjo prisotnost 
farmacevta v Vipavi je mogoče 

sklepati, da je tudi lekarna v 
Ajdovščini poslovala že pred 
koncem 19. stoletja, saj je bil 
tam stalni zdravnik že leta 
1860. Uradno je bila lekarna 
registrirana leta 1898 pod 
vodstvom Franza Schapla. Ta je 
svojo lekarno septembra 1913 
prodal farmacevtu Maksimiljanu 
Kozowerju, ki pa jo je že aprila 
naslednje leto, skupaj z vso 
opremo in zdravili, prodal 
farmacevtu Ivanu Simčiču 
(Giovanni Simcich) iz Gorice. Ta je 
imel zaposlenih več farmacevtov. 
Poleg tega pa je bil tudi politično 
zelo dejaven v občini in mali 
družabnik v novoustanovljeni 
družbi Elektrarna na Hublju. 
Da bi ostal v dobrih odnosih z 
oblastmi ali iz strahu pred izgubo 
lekarniške licence, je 20. marca 
1929 spremenil svoj priimek v 
Simonetti.

16. oktobra 1948 je država 
odkupila lekarno v Ajdovščini 
od njenega lastnika Simonettija 
(prej Simčiča). V tem obdobju je v 
državi primanjkovalo tovarniško 
pripravljenih zdravil, zato je bila 
izdelava magistralnih zdravil po 
zdravniških receptih, pa tudi za 
prosto prodajo, zelo obsežna. 
Recepture za pripravo teh zdravil 
so bile skrbno varovane kot 'hišne 
tajne' in teh skrivnih receptur je 
bilo v lekarni Ajdovščina veliko.

Občinski ljudski odbor 
občine Ajdovščina je 1. julija 
1962 izdal odločbo o združitvi 
Lekarne Ajdovščina in Lekarne 
Vipava v lekarniško zdravstveno 
organizacijo z imenom 
Centralna lekarna Ajdovščina. 
Za direktorico je bila imenovana 
dr. Marija Jamšek, mag. farm., 
ki je še naprej delala v lekarni v 
Vipavi, vodja enote v Ajdovščini 
pa je postal Venceslav Ščuka, mag. 
farm., ki jo je vodil do upokojitve 
leta 1965. Po upokojitvi dr. Marije 
Jamšek leta 1965 je direktorske 
posle honorarno vodil Venceslav 
Ščuka, mag. farm., leta 1966 pa je 

direktor postal Branko Morenčič, 
mag.farm., ki je na tem mestu 
ostal do leta 1972.

Ob naraščajočem številu 
prebivalcev v Ajdovščini in okolici 
je rasla tudi potreba po novih 
lekarniških prostorih in opremi. 
Magister Morenčič, tedanji 
direktor, se je z lekarniškim 
osebjem lotil smelega načrta za 
izgradnjo lekarne na novi lokaciji. 
Leta 1969 so prodali lekarniške 
prostore na Prešernovi ulici (ob 
mostu čez Hubelj) ter kupili 
prostore za novo lekarno na Cesti 
5. maja. 

Leta 1972 je mesto direktorja 
prevzel domačin Rajko Kovač, 
mag. farm. Pod njegovim 
vodstvom je leta 1975 iz 
lekarniških sredstev zrasla nova 
lekarna v Vipavi na Cesti 18. 
aprila.  Žal je Kovač že leta 1979 
zapustil Ajdovščino in se preselil 
v Ljubljano.

Leta 1980 je direktorica lekarne 
postala Majda Slokar, mag. farm., 
ki je uspešno vodila zavod vse do 
svoje upokojitve konec leta 1997. 
V njenem mandatu je bilo leta 
1982 za potrebe administracije in 
skladišča odkupljeno dvosobno 
stanovanje ob lekarni.

Po osamosvojitvi Slovenije 
je zakonodaja o lekarništvu 
doživela številne spremembe, kar 
je vplivalo tudi na organizacijo 
dežurstev. Tako je bilo v lekarni 
v Ajdovščini ukinjeno nočno 
dežurstvo. Povečana prosta 
prodaja zdravil je ustvarila 
potrebo po razširitvi oficine, kar 
je bilo izvedeno leta 1995. Kljub 
temu, da je bila posodobljena 
lekarna skladna z novimi 
zahtevami lekarniškega zakona, 
so se že takrat začeli pojavljati 
načrti za prihodnost, ki so 
vključevali selitev lekarne bližje 
zdravstvenemu domu, kar bi 
omogočilo še boljšo dostopnost 
za občane.

Na osnovi Zakona o javnih 
zavodih iz leta 1991 in Zakona o 

lekarniški dejavnosti iz leta 1992 
je Občinska skupščina občine 
Ajdovščina 2. februarja 1993 
izdala odlok o ustanovitvi javnega 
zavoda Lekarna Ajdovščina. Z 11. 
junijem 1996 se je preimenovala 
iz Centralne lekarne Ajdovščina 
v Lekarno Ajdovščina.

Leta 1998 je vodstvo lekarne 
prevzela Alojzija Furlan, mag. 
farm., ki je zavod vodila do konca 
leta 2009. Leta 2004 je bila na veliko 
veselje zaposlenih in uporabnikov 
lekarniških storitev zgrajena nova 
lekarna ob zdravstvenem domu, 
ki je pomenila kakovostnejšo 
obravnavo pacientov in 
boljše sodelovanje z ostalimi 
zdravstvenimi delavci.

Z nenehno rastočim številom 
prebivalcev v občini je nastala 
potreba po dodatnih lekarniških 
storitvah. Zato je bila leta 2007 
podeljena koncesija zasebniku 
Martinu Lozarju, mag. farm., ki 
je zeliščno lekarno, imenovano 
Sonček, verificiral v lekarno.

Od leta 2010 je vodenje Lekarne 
Ajdovščina prevzela Katja Krušič, 
mag. farm. V njenem mandatu 
je bila izvedena popolna prenova 
lekarne v Vipavi, kar je omogočilo 
sodobnejše in izboljšane storitve. 
Poleg tega se je začela priprava 
za izgradnjo nove lekarne, 
ki je načrtovana v sklopu 
zdravstvenega centra na letališču.

Sedanja direktorica Lekarne 
Ajdovščina Anja Vidmar, mag. 
farm., spec. je svoj mandat 
začela julija 2023. Pred nami 
je vrsta novih izzivov, saj se 
bo obstoječa lekarna v celoti 
preselila na novo lokacijo v 
zdravstveni center. Zaradi 
rasti števila prebivalstva pa je v 
dolgoročnem načrtu tudi odprtje 
dodatne enote v Ajdovščini, ki bo 
strateško umeščena in dostopna 
uporabnikom. S selitvijo in 
povečanjem kapacitet bo Lekarna 
Ajdovščina lahko še naprej 
uspešno nadaljevala svoje delo.

Lekarna Ajdovščina na razglednici pred prvo svetovno vojno

30 let Ozare, združenja za kakovost življenja

Ozara Slovenija, Nacionalno 
združenje za kakovost življenja, je 
med najbolj aktivnimi deležniki 
na področju duševnega zdravja 
v skupnosti v Sloveniji. V 
letošnjem letu smo obeležili 30. 
letnico delovanja. Naši programi 
sledijo aktualnim potrebam in 
so prisotni v različnih lokalnih 
skupnostih po celi Sloveniji. 
Na Goriškem delujeta dva 

programa: Mreža stanovanjskih 
skupin in Mreža pisarn za 
informiranje in svetovanje, ki 
ju financirajo Ministrstvo za 
delo, družino in socialne zadeve 
in enake možnosti, FIHO ter 
občine znotraj goriške regije: 
Vipava, Ajdovščina, Šempeter-
Vrtojba, Miren-Kostanjevica, 
MO Nova Gorica, Brda, Kanal 
in Idrija. Delovanje smo na 

enoti Nova Gorica v letu 2019 
dopolnili z odprtjem Centra za 
psihoterapevtske storitve Ozara, 
znotraj katerega delujejo zunanji 
izvajalci.

Skozi vsa leta delovanja smo se 
trudili in si prizadevali pomagati 
posameznikom in posameznicam 
pri osebnem napredovanju in 
uresničevanju njihovih ciljev. 
Tekom našega dela smo tesno in 
skrbno sodelovali s številnimi 
strokovnimi službami, različnimi 
ustanovami, nevladnimi 
organizacijami in posamezniki. 
Skupaj smo iskali odgovore za 
uresničitev vsakdanjih potreb in 
ciljev uporabnikov v skupnosti.

Na obeležitvi 30. obletnice 
delovanja združenja Ozara 
Slovenija smo sezbrali v zelo 

velikem številu. Večino programa 
so soustvarili prav uporabniki, 
na kar smo bili zelo ponosni, 
saj je prišel do izraza namen 
našega dela z njimi – okrepiti 
jih v ohranjanju že pridobljenih 
spretnosti in pridobivanju novih. 
Veseli nasmeški pričajo o tem, da 
je praznovanje uspelo in smo se 
imeli lepo. S ponosom in veliko 
hvaležnostjo pozdravljamo 
vse naše pretekle dosežke in se 
veselimo prihajajočih izzivov.

Poleg rednega strokovnega dela 
z uporabniki pozornost trenutno 
usmerjamo tudi k svetovnemu 
dnevu duševnega zdravja, ki 
ga vsako leto obeležujemo 10. 
oktobra. Letos je poudarek na 
duševnem zdravju na delovnem 
mestu. Zavedamo se, da je delovni 

proces pomemben varovalni 
dejavnik dobrega duševnega 
zdravja, ki nam lahko prinaša 
pozitiven občutek vključenosti 
in koristnosti, kreativnosti, 
potrditve v delu ter povezanost s 
sodelavci. Po drugi strani pa se na 
delovnem mestu lahko pojavljajo 
hude psihosocialne obremenitve. 
Kot strokovnjaki na področju 
duševnega zdravja se v združenju 
Ozara zavedamo pomena dobrih 
delovnih pogojev, ki so tudi pri 
našem delu temeljnega pomena 
za kakovostno in celostno delo z 
ljudmi.

Iskreno se zahvaljujemo vsem, 
ki skupaj z nami soustvarjate, 
verjamete v nas in v ljudi, s 
katerimi se srečujemo tekom 
sodelovanja.
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Prikaz prve pomoči pod Golaki
V Iztokovi koči pod Golaki se je 14. septembra izvedel prikaz nudenja prve pomoči v planinskem 

okolju, ko sta moči družili Planinsko društvo Ajdovščina in Gorsko reševalno-izobraževalni 
center Ajdovščina (GRIC).

Z ustreznim nudenjem prve 
pomoči ob pravem trenutku 
lahko rešimo marsikatero 
življenje, zato je zelo pomembni in 
dobrodošlo, da vemo, kaj v danih 
situacijah storiti. Delo in prikaz 
pod vodstvom strokovnjakov – 
gorskih reševalcev iz Ajdovščine, 
ki delujejo v GRIC, je potekalo 
v manjših skupinah od 10.30 
do 16.00, kljub popoldanskemu 
slabšemu vremenu. Ne glede na 
vreme, Nudenje prve pomoči se 
izvede ne glede, ali je vreme lepo 
ali slabo. Moramo pa biti seveda 
ozaveščeni in pripravljeni, da 

pomoč nudimo ustrezno.
Vsebina dogodka pod Golaki je 

bila raznolika:
-Predavanja in poudarki glede 

različnih nesreč, kaj storimo pri 
manjših in kaj pri hujših nesrečah.

-Poudarjeno je bila, da 
večje nesreče potrebujejo tudi 
sodelovanje helikopterja

-Uporaba GPS za določanje 
koordinat v primeru nesreče.

-Pomemben je opis stanja 
na kraju nesreče, poleg stanja 
ponesrečenca je pomemben tudi 
opis terena.

-Kako zaščiti tudi osebne stvari, 

ki jih imamo pri sebi na kraju 
nesreče, če prihaja helikopter. 
Stvari se varno pospravi, poveže, 
sploh kovinske dele npr. palice. 
Veter, ki ga povzroča delujoči 
propeler helikopterja, lahko 
razmeče stvari naokoli.

-Uporaba defibrilatorja pri 
oživljanju.

-Praktičen prikaz imobilizacije 
sklepov.

-Predstavitev reševalnega 
vozila GRZS.

Zelo pomembno je, da je oseba, 
ki nudi prvo pomoč, umirjena 
in pokliče na pomoč. S klicem 
in opisom nesreče dobi tudi 
usmeritve.

Pohvala gre organizatorjem 
dogodka, gorskim reševalcem 
iz Ajdovščine - Robiju, Vasji in 
Stojanu. Oskrbniki Iztokove koče 
so lepo poskrbeli za pogostitev.

Upamo, da so se udeleženci 
marsičesa naučili, obnovili 
znanje. Upamo sicer, da ga ne 
bo potrebno izvajati na terenu, 
če pa že, bodo znali ustrezno in 
mirno odreagirati in pomagati 
bližnjemu. 

Gorazd Lapanja

Program Svit - Najvišja odzivnost 
je v zdravstveni regiji Nova Gorica

Odzivnost vabljenih v Program 
Svit je po podatkih Nacionalnega 
inštituta za javno zdravje (NIJZ), 
Centra za zgodnje odkrivanje 
raka, v zdravstveni regiji Nova 
Gorica veš čas izvajanja programa 
med najvišjimi v državi. V prvi 
polovici leta 2024 je bila odzivnost 
v Sloveniji 64,44 %, v regiji Nova 
Gorica pa 68,51 %. Pri tem je 
odzivnost v goriški regiji, ki 
zajema 11 občin, višja pri ženskah 
(73,27 %) kot pri moških (63,62 
%). Občine z najvišjo odzivnostjo, 
ki presega ciljnih 70-odstotkov, 
so Miren – Kostanjevica (75,83 
%), Kobarid (75,26 %), Vipava ( 
73,26 %), Brda (71,91 %), Renče 
– Vogrsko (71,11 %) in Tolmin 
(70 %).

Program Svit je državni 
program presejanja in zgodnjega 
od k rivanja predra kav ih 
sprememb in raka debelega 
črevesa in danke, ki deluje na 
nacionalni ravni od leta 2009. 
Program Svit je že marsikateremu 
udeležencu rešil življenje – zato, 
ko iz programa prejmite vabilo, 
ne odlašajte, ampak se odzovite 
nanj. 

V 15 letih delovanja Programa 
Svit v Sloveniji je bilo v okviru 
programa odkritih več kot 
4100 primerov raka na debelem 
črevesu in danki, od tega 220 

primerov v zdravstveni regiji 
Nova Gorica. V tem času so 
bile pri več kot 31700 osebah v 
Sloveniji odkrite in odstranjene 
predrakave spremembe, od tega 
1500 osebi v goriški zdravstveni 
regiji.

»Na območni enoti Nova 
Gorica Nacionalnega inštituta 
za javno zdravje z zadovoljstvom 
ugotavljamo, da je v prvem 
polletnem obdobju 2024 le ena 
občina (Kanal ob Soči – 60,80 %) v 
regiji pod slovenskim povprečjem 
v odzivnosti vabljenih v 
Programu Svit. Odzivnost v 
program je pri ženskah in moških 

precej različna – pri moških je 
odzivnost v program v povprečju 
deset odstotkov nižja kot pri 
ženskah,« je povedal dr. Marko 
Vudrag, predstojnik območne 
enote Nova Gorica. Dodal pa 
je tudi, »da odzivnost vabljenih 
v Program Svit z leti nekoliko 
niha, vsekakor pa skozi vsa leta 
delovanja zaznavamo trend 
naraščanja odzivnosti.« 

Odzivnost v Sloveniji se je v 
primerjavi z enakim obdobjem 
leta 2023 znižala za 1,26 odstotka, 
v zdravstveni regiji Nova Gorica 
pa se je zvišala za 0,89 odstotka. 

Skupni kilometer za še 
več zdravja

V Vipavi smo se 10. septembra udeležili otvoritvenega 
dogodka ob Evropskem tednu mobilnosti. Simbolno smo 
skupaj osvojili prvi kilometer, na stojnici pa smo predstavili 
tudi naše izdelke.

Evropski teden mobilnosti je 
pobuda, ki združuje skupnosti 
po vsej stari celini in si prizadeva 
za spodbujanje trajnostnih 
potovalnih navad in izboljšanje 

kakovosti življenja vseh 
prebivalcev. Osrednje sporočilo 
letošnjega tedna mobilnosti je 
'Udoben javni prostor – za vse'. V 
ospredje je izpostavljeno urejanje 
javnih prostorov, ki so dostopni 
in prijetni za vse uporabnike ter 
pomembnost enakovredne rabe 
javnih površin, kjer bodo imeli 
pešci, kolesarji in uporabniki 
javnega prevoza večjo prednost 
pred avtomobili. 

Pobudi tedna mobilnosti se je 
pridružila tudi Občina Vipava. 
Na otvoritvenem dnevu v Vipavi 
smo se pridružili tudi iz VDC-ja 
in simbolno (peš in na vozičkih) 
osvojili prvi skupni kilometer za 
še več zdravja. Na dogodku smo 
se na stojnici predstavili s svojimi 
izdelki – rednemu programu smo 
premierno dodali še naše nove 
izdelke iz sivke.
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Masiv Mont Blanca se nahaja 
v Savojskih Alpah na meji med 
Francijo in Italijo, njegov vrh pa 
leži v Franciji. Člani Planinskega 
društva Ajdovščina smo se 
vrnili s TMB - pot okoli masiva 
Mont Blanca, znana kot Tour de 
Mont Blanc (TMB). Pot TMB 
predstavlja eno najbolj slikovitih 
pohodniških poti v Evropi, ki se 
razteza čez tri države: Francijo, 
Italijo in Švico. Začetek in smer na 
poti TMB si vsak izbere sam. Mi 
smo šli v nasprotni smeri urinega 
kazalca. Z več kot 170 kilometri 
dolžine in več kot 10.000 metri 
skupnega vzpona in spusta 
ponuja pot edinstveno doživetje 
alpske raznolikosti in naravne 

lepote. Med 13. in 17. avgustom 
smo prehodili polovico te poti, 
natančneje 90 km, s skupnim 
vzponom in spustom 5200 metrov 
na odseku od Chamonixa v 
Franciji do Courmayerja v Italiji, 
ki je znan po svoji slikovitosti 
in ponuja nekatere izmed 
najbolj mističnih razgledov na 
poti. Pohod je bil organiziran s 
štirimi prenočitvami v vnaprej 
rezerviranih kočah, zato smo 
bili pripravljeni na hojo v vsakem 
vremenu. Priprave na pohod so 
potekale celo leto, od kondicijskih 
priprav udeležencev do planiranja 
in rezervacije poti, ki sta jo vodila 
glavna vodnika Tomi in Anja 
Klančnik ob podpori Ožbeja 

Marca, Petre Fučka, Magdalene 
Fabčič in Vanje Blažica. Prav 
tako smo se posvetili sestankom 
in pogovorom o nujni opremi, 
obutvi, obleki, vodi, palicah, 
kočah, hrani, poti in profilu poti, 
težavnosti ter vremenu. 

• DAN 1: Prevoz: 
Ajdovščina (Slovenija) – 
Courmayeur (Italija) – Chamonix 
(Francija)

Glavni temi na avtobusu sta 
bili: novi gojzarji/čevlji in upam, 
da nas dež ne ulovi.

• DAN 2: CELOTNI 
BREVENT: Argentiere (1350) – 
Refuge La Blanc (2352) La Flegere 
(1877) Plan Praz (2075) - Col 
de Brevent (2368) - La Brevent 
(2525) - Lac de Brevent - Refuge 
de Bellachat (2152) - Chalet Les 
Méandres (ex Tupilak) (1120 m)

POT: 30 km, +2100 m, -2400 
vm, 11 h 30 min

Dve nočitvi: Les Houches / 
Chalet Les Méandres (ex Tupilak) 
(1120 m)

• DAN 3 (drugi dan 
hoje):Les Houches (1050) - Col 
de Voza (1650) - Col de Tricot 
(2124) - Refuge de Miage (1560) - 
Auberge du Truc (1750) – dolina 
Contamines-Montjoie - Gîte le 
Pontet ( 1170 m)

POT: 25 km, +1700 m, -1600 
vm, 11 h 

Nočitev: Gîte le Pontet (1170 m)
• DAN 4 (tretji dan 

hoje): Gîte le Pontet – Des Pres 
(1940) – Refuge Des Pres (1935) 
- Carrefour de la Cantine (1910) 
-Tumulus Plan des Dames (2043)- 
Col du Bonhomme (2329) - Col 
de la Croix du Bonhomme (2479) 
- Refuge du Bonhomme (2443 m)

POT: 15 km, +1500 m, -250 vm, 
6 h 40 min

Nočitev: Refuge de La Croix du 
Bonhomme(2443 m)

• DAN 5 (četrti dan hoje): 
Refuge du Bonhomme (2443 m) 
- Col des Fours (2665) - La Ville 
des Glaciers (1789) - Refuge des 

Mottets (1864) - Col de la Seigne 
(2516) – ITALIJA - planota La Lée 
Blanche - Casermetta - Rifugio 
Elsabetta (2195) - ravnina jezera 
Combal - Courmayeur

POT: 23 km, +1100 m, -1800 
vm, 7 h 10 min

P re voz :  C ou r mayeu r 
– Ajdovščina 

Čestitke vsakemu, ki se je vrnil 
domov z novimi izkušnjami, 
zavedanjem svojih zmožnosti, 
novimi spoznanji o sebi in novo 
motivacijo za prihodnje hribovske 
in tudi druge izzive. Takšna pot 
nam vsekakor ponudi širši pogled 
na planinstvo v mednarodnem 

prostoru, spodbuja orientacijo 
v naravi in sledenje poti do 
naslednjih ciljev, ter krepi 
sodelovanje v skupini in občutek 
za sočloveka. Predvsem pa nas 
uči, da pri reševanju problemov 
nismo sami. Vsi smo se vrnili 
obogateni – pot in skupina nas je 
oblikovala! 

Srečanje z motoristi v 
CIRIUS Vipava

Učencem, ki obiskujejo 
Vzgojni program domov za 
učence s posebnimi potrebami v 
CIRIUS Vipava, želimo v okviru 
vzgojnega dela čim bolj popestriti 
popoldneve in njihovo bivanje pri 
nas. 

Za posebno popestritev dneva so 
poskrbeli naši prijatelji motoristi, 
ki nas tradicionalno obiščejo 
vsako tretjo sredo v septembru. 
Letos že triindvajsetič. Pripeljali 
so se iz različnih krajev naše 
Primorske, pa tudi Gorenjske in 
Dolenjske. Med njimi so bili že 

znani obrazi, pa tudi taki, ki so 
prišli prvič.

Več kot dvajset motornih 
konjičkov, večina trajkov, se jih 
je ob hupanju zapeljalo na naše 
dvorišče in kmalu tudi odpeljalo 
na krožno vožnjo z našimi učenci.

Hvala Alešu Bratožu, ki je 
glavni pobudnik tega srečanja, 
in vsem, ki so že leta pripravljeni 
darovati svoj čas ter učencem 
omogočiti, da uživajo v izkušnji 
vožnje z motorjem.

Ivica Petrič, CIRIUS Vipava

Pohod pod Belo goro: Francosko italijanski del Tour de 
Mont Blanc - TMB
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Dva tedna morskih 
doživetij

Že tradicionalno je bil tudi letos prvi del septembra v 
Varstveno delovnem centru Ajdovščina – Vipava rezerviran za 
letovanje uporabnikov na slovenski obali.

Na letošnje letovanje v Izolo 
smo se iz VDC-ja podali v dveh 
skupinah, od 3. do 6. septembra 
ter od 10. do 13. septembra. 
V dveh zaporednih tednih je 
skupno 22 uporabnikov skupaj 
s spremljevalci izkoristilo 
praktično vse, kar to ribiško 
mesto ponuja. V prvem tednu 
nas je dodatno razvajalo toplo 
poletno vreme.

San Simon v Izoli nam je 
že skoraj drugi dom, saj tu 
preživljamo letovanja že vrsto 
let. Poznamo najlepše kotičke 
plaže, najljubše kavarne in 
najbolj slikovite sprehajalne poti. 
Posebno domačnost prinaša tudi 
hotelska depandansa, kjer je 
pritličje rezervirano prav za nas. 
Gostoljubnosti smo tu deležni na 
vsakem koraku. 

Vsak dan smo začeli z jutranjo 
telovadbo, po kateri nam je zajtrk 

še bolj teknil. Sledilo je kopanje 
v toplem morju. Drugi skupini 
je vreme proti koncu tedna sicer 
ponagajalo. Vendar nas ohladitev 
in dež nista zmotila, ampak 
smo ju izkoristili za sprostitev v 
notranjem bazenu. Eden izmed 
vrhuncev letovanja je bila vožnja 
s turističnim vlakcem po ulicah 
Izole, ki še vedno navdušuje 
vse – tako nove udeležence kot 
tiste, ki so vožnjo že doživeli. 
Izlet z vlakcem smo obogatili s 
postankom na pisanih stojnicah 
in pijačo ob morju. 

Četrtkovo popoldne je bilo 
namenjeno obisku Kina v Kopru. 
Ogled filma ob 'kokicah' in dobri 
družbi je bil popoln zaključek 
našega 'dopustovanja', petkovo 
slovo pa polno želja in zaobljub, 
da se prihodnje leto na našo obalo 
spet vrnemo.

Planinsko društvo Ajdovščina

Osvajanje vrhov v Dolomitih med Marmolado in Sello 
Tradicija Planinskega društva Ajdovščina je, da vsako leto organizira kakšen izlet v Dolomite ali Karnijske Alpe. Tudi tokrat smo člani Planinskega društva 

Ajdovščina spoznavali nove kotičke v Dolomitih, ki imajo zanimivo zgodovino oz. ostanke vojnih časov. Območje, kjer smo hodili, je prepleteno z vojaškimi rovi 
in ostanki različnih poslopij

Avtobus z 52 udeleženci je 
24. avgusta krenil v Italijo proti 
Bellunu in naprej v Agordo in 
Alleghe, kjer je tudi vzpon na 
znano Civetto, vendar jo je še 
zakrivala megla. Zavijemo v levo 
v dolino proti Malga Ciapela, kjer 
je izhodišče gondole na Punta 
Rocco. Mi se peljemo naprej 
po vzpenjajoči se cesti na Passo 
Fedaia, kjer je bilo planirano tudi 
naše izhodišče. Prispemo do koče 
'Rifugio Fedaia', kjer se razdelimo 
v dve skupini (težja-lažja varianta) 
in krenemo po levi strani jezera 
Fedaia. 

Prva skupina, ki jo je v 
nadaljevanju čakala težka ferata 
Trencee, se je odpravila prva, 
druga pa je opravila trekking 
pohod po geološki poti pod 
grebenom Mesole. Polurni 
pohod je hitro minil, saj smo vsi 
občudovali lepote tega jezera. Na 
koncu jezera je ogromen jez, ki ga 
je bilo potrebno prečkati, da smo 
prišli do naslednje koče Rifugio 

Marmolada.
Od tu naprej pa se začne strm 

vzpon do koče Rifugio Luigi 
Gorza. Premagati je bilo potrebno 

cca. 500 višinskih metrov, do 
koče pa smo hodili poldrugo uro. 
Tukaj sta se tudi ločili poti prve 
in druge skupine. Prva skupina 

je pogumno zakorakala proti 
grebenu Mesole – oz vstopni točki 
ferate Trencee, ki vodi čez prvi 
vrh Bech da Mesdi. Vstopna točka 

in prvi del ferate je zelo zahteven, 
saj terja od planinca precejšnjo 
moč v roki. Ferata je potekala po 
vrhu grebena – malo gor in malo 

dol. Druga skupina je od koče 
Rifugio Luigi Gorza nadaljevala 
po razgledni treking geološki 
poti Arraba pod omenjenim 
grebenom.

Obe skupini je na planinski poti 
spremljal pogled na Marmolado 
in sosednje vrhove. Na drugi 
strani se je odpiral poglede proti 
Piz Boe. Naslednja točka je bila 
Rifugio Padon, ki leži na višini 
2407 m. Prva skupina je prečenje 
do koče opravila po ferati, ki v 
zadnjem delu postreže pohod 
skozi vojaške rove. Ferata se 
konča pri Bivaku Bontadini. 

Druga skupina (nekateri 
udeleženci) se je nadalje podala 
še proti Bivaku Bontadini, kjer so 
ostanki vojne in vhod v prvi rov 
oz. zadnji rov ferate Trencee, ki jo 
je opravila prva skupina.

Pri koči Rifugio Padon smo se 
vsi ponovno srečali in naredili 
odmor za jedačo in pijačo. Čakal 
nas je še spust v dolino, a spust je 
bil malo daljši, cca 1000 višinskih 

metrov. Avtobus nas je čakal v 
Malga Ciapela. Vsi smo srečno 
prispeli nazaj do planiranega 
mesta. Po končani turi seveda 
sledi še planinski piknik in 
druženje ter praznovanje 
rojstnega dne ene od udeleženk 
izleta. Veselje je gledati zadovoljne 
obraze planinskih navdušencev, 
brez katerih planinskih izletov 
ne bi bilo.

Nemotena izvedba planinskega 
izleta seveda ne bi bila brez 
izkušenih vodnikov. Za varnost 
udeležencev so skrbeli vodniki 
planinskega društva Ajdovščina 
in člani GRS Slovenije – skupine 
Ajdovščina: Stojan Kodele, 
Robert Kovač – GRS in drugi 
vodniki PDA Tomaž Velikonja, 
Gorazd Lapanja, Petra Fučka, 
Polona Vetrih, Magdalena 
Fabčič. Za piknik na koncu pa 
gredo zasluge tudi predsedniku 
Damjanu Preglju.

Gorazd Lapanja, Planinsko 
društvo Ajdovščina

Razstava ustvarjalnih delavnic 
Društva Most

Na Univerzi za tretje življenjsko 
obdobje Ajdovščina – Društvo 
Most je v septembru potekal vpis 
v novo študijsko leto za obstoječe 
in za nove študente. V dvorani 
Društva Most je bila na panojih 
predstavitev vseh dejavnosti 
društva. Študentje ustvarjalnih 
delavnic pa so se dodatno 
predstavili s svojimi izdelki.

Obiskovalci si lahko ogledajo 
čudovita dela likovnih delavnic. 
Klekljarice se predstavljajo s 
cvetličnim vrtom z ograjo in 
metulji. Kvačkani izdelki so 

zelo lepi, posodice z milom tudi 
pomirjujoče dišijo po sivki. 
Ustvarjalke z glino so uspele 
narediti sklede, podobe živalic, 
krožnike za pecivo, velike žlice 
za odlaganje pribora, s katerim 
mešamo hrano … Kamnoseška 
skupina Manče pa ima na stotine 
izdelkov in so imeli kar težavo, 
kaj izbrati za tokratno razstavo. 

Razpisana sta tudi dva nova 
programa ročnega ustvarjanja - 
Pirografija in Šivanje uporabnih 
predmetov. Tudi ta dva programa 
sta se predstavila z izdelki. 

Pirografija je umetnost 
dekoriranja lesa, plute ali usnja z 
žganjem linij s posebno napravo 
– pirografom. Najpogosteje 
se uporablja na lesu, vendar je 
mogoče delati tudi na kartonu, 
usnju, in celo nekaterih vrstah 
papirja in tkanin.

Iz neuporabnih oblačil lahko 
nastane nekaj novega, kot so 
pogrinjki, torbice, denarnice. 

Na razstavi so predstavljeni 
izdelki v tehniki krpanke oz. 
patchwork(a). Skrb za naš planet 
je sestavljena iz drobnih dejanj 
posameznikov. 

Razstava bo na ogled do konca 
meseca septembra.

Jerica Pelicon, foto Edo Pelicon
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Društvo upokojencev Ajdovščina - letovanje 
na otoku Braču

Pred desetimi leti je Društvo 
upokojencev Ajdovščina prvič 
organiziralo letovanje v osrednji 
Dalmaciji na Dugem otoku. Ker 
je bilo zanimanje veliko, smo v 
naslednjih letih dodali Korčulo, 
zatem še Vis in letos prvič otok 
Brač. Sicer že desetletja dvakrat 
letno letujemo v hotelu Delfin v 
Izoli, ki je v lasti ZDUS-a, vendar 
je zanimanje še za dodatne 
destinacije. 

Otok Brač leži v srednjem delu 
Jadrana med Splitom, Hvarom, 
Šolto in Korčulo. Je tretji po 
velikosti v Jadranskem morju. 
Ima ugodno milo podnebje, 
tako se pozimi temperature ne 
spustjo pod 5 stopinj Celzija. 
Otok ima bogato zgodovino, 
naseljen je že od neolitika. Prvi 
poznani prebivalci otoka so bili 

Iliri. Tudi ostanki rimskega 
obdobja so vidni po vsem otoku. 
V zgodnjem srednjem veku je 
bili pod Bizancem, v 9. stoletju 
pa so ga osvojili Slovani. V 15. 
stoletju je bil v lasti Beneške 
republike, po njenem propadu pa 
je pripadel Avstriji. Je bolj gorat, 
vendar je na 180 km dolgi obali 
veliko čudovitih plaž. Najbolj 
znana je Zlatni rat na Bolu, ki 
smo jo obiskali. Na Bolu pa smo 
si ogledali in degustirali vina 
vugava in plavac v vinski kleti 
Stina, ki je že leta 1909 osvojila 
zlato medaljo za vrhunsko vino. 

Najvišji vrh Brača je Vidova 
gora z 778 m nadmorske višine 
(obenem najvišji vrh na otokih 
Jadranskega morja), od koder 
smo občudovali razgled na 
otoke v osrednji Dalmaciji in na 

plažo Zlatni rat. Obiskali smo 
tudi Pučišća, mestece ob severni 
obali otoka, kjer je kamnoseška 
tradicija že od leta 1909 in edina 
še delujoča šola v Evropi, ki 
ohranja ročno obdelavo kamna. 
Navdušilo nas je mestece, zgrajeno 
iz belega kamna, izdelki in način 
obdelave. Naša destinacija je bila 
kilometer oddaljena od mesta 
Supetar, kamor nas je iz Splita 
pripeljal trajekt. Nastanili smo 
se v depandanse hotelskega 
naselja, ki so v neposredni 
bližini restavracije in le lučaj od 
plaže. Najprej nas je navdušil 
urejen mediteranski park (s 
tisoč dišečimi rastlinami), ki se 
razteza okrog hotelskega naselja 
. Plažo obkrožajo visoki borovci, 
ki nudijo bogato senco, njihov 
vonj pa pomirja. Številni udobni 

ležalniki so vabili k poležavanju, 
sončenju in branju. Kristalno 
čista, topla voda je vabila, da 
smo zaplavali ali se pa namakali 
in klepetali. 

In nazadnje: presenečenje 
ob kraljevsko obloženih 
vitrinah z raznoliko vrhunsko 
pripravljeno hrano, zelenjavo, 
sadjem,slaščicami in tortami. 
Na svoj račun smo prišli ljubitelji 
prave turške baklave, kasneje 
smo izvedeli, da je glavni kuhar 
Turk. Naša vodnica Eva je za 

nas skrbela skozi ves teden, 
nas vodila po destinacijah in 
pripravila animacije. Imeli smo 
tudi 'Dalmatinski večer', kjer smo 
s klapo lahko zapeli in zaplesali. 

Hitro se je približal dan, ko smo 
krenili proti domu. Zadovoljni z 
dopustom, videli in doživeli smo 
nove in lepe stvari. Se vidimo 
naslednje leto, le zdravje naj nam 
služi! 

Rožica Kovač, DU 
Ajdovščina

PGD Ajdovščina odpira svoja vrata
Leto se hitro obrne in in že smo 

nazaj v oktobru, mesecu požarne 
varnosti, ki je zato za gasilce 
navadno bolj pester, a poln lepih 
spominov. V ta namen se bo v 
soboto, 12. oktobra ob 9.30, pred 
domom Prostovoljnega gasilskega 
društva Ajdovščina izvedel 
Dan odprtih vrat. Program bo 
zanimiv tako za otroke in odrasle, 
z možnostjo preizkusa veščin 
gasilcev ali pa le ogleda gasilskih 
vozil in poučnih prikazov. 
Letošnja tema meseca se odvija 
pod sloganom 'Požarna varnost- 
bodi pripravljen, bodi varen!' 
in se nanaša na varnost doma 
in varnost v vsakem drugem 
bivalnem okolju. 

Prireditev vsako leto v društvu 
organizirajo najprej z namenom, 
da se obeleži mesec ozaveščanja 
o požarni preventivi, zato da se 
povežemo z lokalno skupnostjo 
ter nenazadnje, da k nam še 
enkrat povabimo vsakega, ki 
bi se nam želel pridružiti. V 
PGD Ajdovščina že več let 
tedensko izvajamo krožek za 
otroke in mladino. Krožki so 

poučni in zabavni. Mentorji 
učijo o gašenju, prvi pomoči ter 
različnih nesrečah, ki se lahko 
pripetijo tudi doma. Zadnjih 
nekaj let se redno udeležujemo 
tudi tekmovanj, zato nekaj časa 
posvetimo tudi pripravam nanje. 
Skupino mladincev vključujemo 
tudi v ostale društvene aktivnosti, 
kjer spoznavajo pomen 
prostovoljnega dela. Tako so 
bili mladinci v letu 2022, zaradi 
vse izkazane pomoči, izbrani 

za naj prostovoljsko skupino v 
občini Ajdovščina. Uspešno in 
z veseljem se udeležujejo tudi 
raznih dogodkov na območju 
Ajdovščine. Na krožku se nam 
sicer lahko pridružijo otroci od 
šestega leta naprej. Izvajamo ga 
ob petkih popoldne in sicer v 
dveh skupinah, za pionirje in 
mladince. Za več informacij 
nas lahko kontaktirate na pgd.
ajdovscina@gmail.com ali pa 
pokličite Tilna (040 589 291) 
oziroma Anjo (040 370 489). 

Če bi se pa želeli tudi vi 
pridružili naši operativi, pomagali 
sočloveku in ste starejši/ša od 18 
let, vas vabimo, da zberete pogum 
in se nam pridružite. Veseli bomo 
vseh, ki si upajo vstopiti v naše 
čete. 

Naslednje leto v društvu 
praznujemo 100-to obletnico 
delovanja in bomo na takšen 
ali drugačen način obeležili 
svojo starost. Upamo, da boste 
del praznovanja tudi vi. Se že 
veselimo! 

Na pomoč! 
PGD Ajdovščina 

Krajevni praznik Ustje

Kljub dežju uspešen 
in nepozaben

Krajevni praznik Ustje, 
ki smo ga praznovali drugo 
soboto v septembru, je kljub 
nepričakovanim vremenskim 
nevšečnostim znova dokazal, 
kako močne vezi povezujeta 
vaščane in krajane naše vasice. 
Kljub slabi napovedi vremena 
smo se odločili, da se ne bomo 
predali - in praznovali smo z 
optimizmom - malo v dežju, malo 
pa po lužah.

Vaščani, člani društva in 
mladi iz vasi so stopili skupaj in 
pripravili še en uspešen krajevni 
praznik. Priprave so potekale s 
cmokom v grlu, saj smo se bali, da 
bo vreme pokvarilo naše načrte, 
a vse se je srečno izteklo. Dež 
nam ni vzel veselja – nasprotno, 
prispeval je k edinstvenemu 
vzdušju, ki je zaznamovalo naš 
praznik.

Naši obiskovalci so plesali ob 

ritmih glasbe, ki jo je zagotavljal 
ansambel Zoo Beend, medtem 
ko je Roadrunner poskrbel 
za pestro izbiro hrane in 
pijače. Vsi, ki so sodelovali 
pri organizaciji praznika, so s 
svojim prostovoljnim delom in 
vnemo ponovno dokazali, da 
nas povezujejo posebne vezi. Te 
vezi so tiste, ki pričarajo posebno 
atmosfero, zaradi katere so naši 
prazniki tako edinstveni in 
nepozabni.

Zdaj, ko so se čarobni trenutki 
našega praznika umirili, si 
lahko samo želimo, da bi se vsi 
naši prazniki tudi v prihodnje 
odvijali s tako iskreno podporo 
in entuziazmom, kot smo jih 
doživeli letos. Hvala vsem, ki ste 
prispevali k uspehu krajevnega 
praznika Ustje – brez vas ne bi bilo 
tako posebnega in nepozabnega 
dne.
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Člani društva DEŠK 
Žapuže na Nanosu

Življenje je lepo, pa tudi polno 
sprememb. Prej ko spremembe 
sprejmemo in iz njih izluščimo 
dobro, pozitivno, prej v njih 
najdemo veselje in zadovoljstvo.

Tako smo v društvu DEŠK 
Žapuže letošnji pohod v 
visokogorje spremenili v pohod v 
naše bližnje 'sredogorje', na vsem 
poznan kopast hrib Nanos (1313 
mnm).

Pohod je bil za DEŠK vreden 
pomenljivega imena za naše 
Društvo. Ekologija – za prevoz 
na izhodišče in povratek domov 
smo koristili kar javni prevoz, 
ki nas je presenetil s svojo nizko 
(nedeljsko) ceno. Šport - pohod 
je zajemal vzpon iz Razdrtega na 
Nanos do televizijskega stolpa 
in Vojkove koče, se nadaljeval 
po Nanoški planoti mimo 
cerkve sv. Hieronima, eko-
koče, korita na izviru ob cesti, 
cerkve sv. Nikolaja, na vipavsko 
Gradišče in nato spustom v 

Vipavo. Kultura - po poti smo 
se pozdravljali z mimoidočimi 
planinci, se kulturno pogovarjali, 
po slovensko zavriskali in se 
kulturno obnašali do narave, 
soljudi in kulturno zgodovinskih 
zgradb. Občudovali smo lepe 
razglede, katere je občasno 
prekinila megla, lepo naravo, in se 
le občasno z malo zaskrbljenimi 
obrazi ozrli v nebo z vprašanjem, 
ali bo zdržalo brez padavin? Do 
konca pohoda, ko smo se vrnili v 
Žapuže na nedeljo 8. 9. 2024, je 
ostalo brez dežja.

Ob koncu smo se pohvalili, 
da smo v taki kondiciji, da smo 
s postanki opravili skoraj 8 urni 
pohod. Ob koncu smo bili malo 
utrujeni, vendar zadovoljni in 
soglasni, da nam bo ostal v lepem 
spominu. 

Naslednje leto pa k drugim 
vrhovom naproti …

Mimica Šeme

Današnja Evropa temelji tudi na bazoviški gmajni

Nedelja, 8. september. S 
somišljeniki, prijatelji, smo se 
odpeljali na spominsko prireditev 
na bazoviško gmajno. Ker je bila 
z nami tudi mlada misel, je bila 
pot še lepša. Prireditev je potekala 

pred spomenikom junakom, ki 
niso klonili takrat, ko se je Evropa 
tresla v temeljih. Fašistične krogle 
so pretrgale 6. septembra 1930, 
še pred zoro, življenja štirim 
junakom, in sicer Ferdu Bidovcu, 

Franu Marušiču, Zvonimiru 
Milošu in Alojzu Valenčiču.

Našo slikovito pot po Krasu so 
spremljali oživeli vinogradi. Iz 
njih sta prihajala vesel pogovor 
in smeh. Torej, letina bo dobra.

V Lipici so se obiskovalcem 
ponosno razkazovali beli lepotci. 
Kako lepa je naša dežela! Vrt.

Državne meje nismo niti 
opazili. Lepo! Sprehodili smo se 
po Bazovici in vdihavali nedeljski 
mir.

Na bazoviški gmajni so potekale 
še zadnje priprave na spominsko 
prireditev. Poklonili smo se 
junakom, štirim, ki so padli pod 
fašističnimi streli, in soborcu, ki 
ni prenesel trpljenja zloglasne 
rimske ječe Regina Coelli. Tudi 
pisatelj Kosmač je poznal njeno 
trpljenje. Pod mogočnimi iglavci, 
ki so res izjeme med kraškim 
grmičevjem, so me prevevale 
Bevkove misli: »Kaj boste storili 
zdaj, ko vam hočejo vzeti jezik? 
Ali boste znali braniti dediščino 
svojih očetov? Ali boste vdano 

klonili glave in zalajali, ko ne 
znate drugega jezika?« Štirje 
bazoviški junaki niso umolknili, 
ko se je moral naš jezik, osovražen 
in opljuvan, umakniti za zidove 
domov. 

K prireditvenemu prostoru so 
prišli pohodniki, z nahrbtniki 
in palicami, ki so se iz različnih 
slovenskih in italijanskih krajev 
udeležili že 44. spominskega 
pohoda. Čeprav so težki oblaki cel 
dan viseli na nebu, so prehodili 
kar dolgo pot, in sicer po kraških 
gmajnah do doline Glinščice, na 
Kokoško in nazaj.

Na spominski prireditvi sta 
sodelovala združena pevska zbora. 
Kajuhovi verzi Samo milijon 
nas je … so pretrgali spokojnost 
kraške pokrajine. Pihalni 
orkester iz Proseka je obogatil 
slovesnost s svojimi instrumenti. 
Na bazoviško gmajno so prišli 
visoki predstavniki naše oblasti. 
Pozdravni govor je imela 
ministrica za kulturo Astra 
Vrečko. V njem je povezala 

preteklost s sedanjostjo in 
skupnost s posameznikom. 
Poudarila je pomen in moč naše 
besede, ki nikoli ne sme utihniti, 
če bi morala kričati.

Na prireditvenem odru se je 
zvrstilo več govorcev, nekateri 
so govorili v slovenskem jeziku, 
drugi v italijanščini. Prav je tako, 
vsak ima pravico do svojega 
jezika, to je misel štirih junakov 
na bazoviški gmajni. Med govorci 
je bil tudi tržaški škof.

Pred spomenik žrtvam so 
položili venec predstavniki naše 
države in še nekaterih društev in 
organizacij. Z močnim aplavzom 
je bil pospremljen venec, ki so ga 
položili taborniki. Mladost. »Ta 
roka bo kovala svet!«

Ko je iz združenih glasbenikov 
zadonelo Vstajenje Primorske, se 
je prireditev iztekla. Glasba se je 
kot val širila po bazoviški gmajni 
in se klanjala junakom, ki niso 
molčali, ko je bilo hudo.

Irena Šinkovec
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Usposabljanje za mladinske delavce 
s področja prekarnosti v Ajdovščini

Inštitut za mladinsko politiko je 
skupaj s konzorcijskimi partnerji 
- Zavod Nefiks, Mreža MaMa, 
Zavod PIP in Socialna akademija 
organiziral usposabljanje v sklopu 
projekta DD-Dostojno delo. 

Glavna cilja projekta DD 
– dostojno delo sta izvajanje 
programa usposabljanja za 
mladinske delavce s področja 
prekarnosti ter delavskih in 
socialnih pravic ter informiranje 
mladih, organizacij v mladinskem 
sektorju in javnosti o problemu 
prekarnosti med mladimi.

Mladinski delavci so na 
tridnevnem izobraževanju 
spoznavali različna področja, 

kot so področje delovnega in 
socialnega prava (delavske in 
socialne pravice, oblike dela, 
varnost in zdravje pri delu ipd.), 
področje ekonomsko-socialnih 
vidikov posledic prekarnega dela 
(stanje na trgu dela v Sloveniji, 
revščina, socialna izključenost 
ipd.), področje zdravja, s 
poudarkom na vplivu oziroma 
posledicah prekarnega dela na 
zdravje mladih (duševno zdravje 
mladih vključno z zaznavanjem 
težav in stisk ipd.), področje 
mednarodnega povezovanja ter 
podjetništva.

Namen usposabljanja je, da 
mladinski delavci pridobijo 

znanje, ki jim bo omogočilo, 
da mladim pomagajo pri 
razumevanju in soočanju s 
prekarnostjo. Na usposabljanju 
udeleženci pridobijo konkretna 
znanja, ki jim bodo omogočila, da 
mlade bolje informirajo o tej temi, 
jim pomagajo razvijati ustrezna 
znanja in veščine, prepoznajo 
morebitne težave, povezane s 
prekarnimi oblikami dela, ter jim 
nudijo svetovanje in podporo pri 
soočanju s temi izzivi.

Za mladinske delavce bodo 
poleg usposabljanj organizirane 
tudi supervizije, posveti, spletna 
izobraževanja ipd. V prihodnjih 
dveh letih bo organiziranih več 
usposabljanj po Sloveniji. 

Za več informacij in prijavo 
na usposabljanja spremljajte 
našo spletno stran https://
dostojnodelo.si/

Anja Bandelj, Inštitut za 
mladinsko politiko

V jesen z novimi programi – Hiša mladih vabi!
Septembra in oktobra za vas 

pripravljamo vrsto dogodkov 
– potopise, razstave, ulične 
delavnice, nogometne turnirje, 
delavnice cirkuške pedagogike, 
delavnico grafitov, vsebine za 
dobro počutje, koncerte … 
Vabljeni v našo družbo! 

Izpostavljamo jesenske novosti 
v našem programu:

• Umetnost sodobnega 
cirkusa: trimesečni program 
neformalnega izobraževanja 
cirkuških veščin za mlade, 
vzgojitelje, učitelje, animatorje, 
mladinske delavce in ostale 
zainteresirane 

• Socia lni nogomet 
#ca lciosocia le:  program 
socialnega nogometa, ki je 
zavezan idejam socialnega 
vključevanja in trajnostnega 
razvoja, primeren tudi za popolne 
začetnike v nogometu.  

• U l ične delav nice 
(Grafiti in Povej mi zgodbo 
#anonimnezgodbezulice) 

Ulične delavnice 
• Grafiti 
V začetku oktobra vabimo 

mladino na grafiti delavnico 
v Pale, kjer bomo stopnicam 
na parkirišču vdahnili barvito 
življenje. Mladi ustvarjalci boste 
ustvarjali pod mentorstvom 
enega (mogoče celo dveh!) 
grafiti mojstrov in obljubimo, 
da bo končni izdelek estetsko 
in trajnostno dovršen. Ker bo 
umetnina kar trajn(ostn)a, boste 
mladi lahko svoj umetniški 
dosežek v Palah občudovali tudi 
še kot nončkoti in nončke, za kar 
se res splača potruditi! 

Obljubljamo super doživetje! 
Grafite se bo ustvarjalo 3. in 

4. 10., v popoldanskem času. 
Priporočamo, da pridete oba 
dneva, da skončamo umetnino, 
kot se spodobi. 

Prijave sprejemamo do 
30. 9. 2024 oziroma do 
zapolnitve prostih mest na 
povezavi https://forms.gle/
E4qBzrE9f4AcMQML6. 

Se vidimo, itak! 

• Povej mi zgodbo 
#anonimnezgodbezulice  

Povej mi zgodbo je intervencija 
v prostor, ki mlade na zanimiv 
način spodbuja, da spregovorijo 
o pomembnih in včasih 
tudi provokativnih temah. 
Cilj projekta je spodbuditi 
kreativnost, samozavedanje in 
izraznost mladih v lokalnem 
okolju, z zavedanjem, da je njihov 
glas slišan in dobrodošel. 

Projekt nastaja v sodelovanju z 
Mladinskim svetom Ajdovščina 
in se bo odvijal enkrat mesečno 
na naključnih lokacijah v 
Ajdovščini – bodite pozorni 
na malo kredenco in vabljeni k 
sodelovanju. 

Mladinske delavnice - iščemo 
prostovoljce, ki bi delali z 
lokalno mladino! 

Mladi med 18. in 30. letom 

ste lepo vabljeni, da se udeležite 
brezplačnega usposabljanja, 
s katerim pridobite naziv 
Inštruktor mladinskih delavnic. 

O programu: Preventivni 
program Mladinske delavnice 
poteka pod okriljem Društva 
za preventivno delo in 
sodi med pomembne javne 
socialnovarstvene programe v 
Sloveniji. Mladinske delavnice, ki 
se izvajajo po šolah na območju 
občin Ajdovščina in Vipava, 
so namenjene šolarjem 8. in 9. 
razreda. To je obdobje zgodnje 
adolescence, telesnih, psiholoških 
in psihosocialnih sprememb, ko so 
mladostniki še posebej dovzetni 
za rizično vedenje. Mladinske 
delavnice mladim pomagajo 
oblikovati pozitivno samopodobo 
ter prispevajo k osebni in socialni 
rasti. Za mlade program pomeni 
odlično motivacijo in možnost za 
ustvarjalno delovanje in aktivno 
socialno življenje.

Kot polno usposobljen_a 
Inštruktor_ica boš nato 
sodeloval_a s Hišo mladih in 
lokalnimi osnovnimi šolami, 
obiskoval_a boš učence 8. in 
9. razredov in z njimi izvajal_a 
zanimive delavnice v sproščenem 
vzdušju. Pridobil_a boš naslednje 
veščine:

• znanje in spretnosti 
uspešnega vodenja najstnikov, 

• osnove načrtovanja in 
izvedbe delavnic kot ene izmed 
metod neformalnega učenja, 

• izkušnje s področja dela 
z mladostniki, 

• naziv inštruktor/-ica 
programa Mladinske delavnice, 

• možnost  i zred ne 
osebnostne in poklicne rasti, 

• reference pri iskanju 
zaposlitve (potencialni delodajalci 
poznajo program Mladinske 
delavnice), 

• mentorstvo, 
• nova poznanstva. 
Če te to področje zanima in bi 

želel_a izvedeti še več, se obrni na 
koordinatorko delavnic v MKC 
Hiša mladih Saro Bone (sara.
bone@mc-hisamladih.si, 041 
945 392). Za vse zainteresirane je 
na voljo informativni dan 26. 9. 
2024, ob 16. uri, v Hiši mladih.

Joga zame, joga zate! - nova 
sezona

"Naj si telo predstavlja, da Duh 
lije, teče, drvi in sije vanj z vseh 
strani." Plotin 

Jana Kržišnik Kim vabi vse 
zainteresirane na jogo, kjer 
bomo skupaj ustvarili priložnost, 
da se telo krepi in duša polni. 
Srečanja joge bodo potekala 
vsak ponedeljek ob 19.45 v Hiši 
mladih. Več informacij in prijave 
na verjemi.je@gmail.com. 

Dobrodelni koncert 
za mlade v Ajdovščini

Prispevajte pri ustvarjanju 
največjega dobrodelnega koncerta 
za mlade v Ajdovščini!

Že tretje leto zapored mladi 
organiziramo dobrodelni 
koncert za mlade. Koncert je 
namenjen zbiranju sredstev za 
subvencioniranje psihoterapij 
mladih in ozaveščanju o pomenu 
duševnega zdravja med nami. 
Letos nas lahko podprete na 
dva načina – pridite na naš 
koncert v soboto, 19. 10. ob 

21h v Hišo mladih, ali pa nam 
podarite 5 eur: pošljite sms z 
vsebino ZAMLADE5 na 1919. 
Sredstva donacij in prodanih 
vstopnic za koncert bodo 
namenjena izključno mladim. 
Razdelili jih bomo v sodelovanju 
z Medobčinskim društvom 
prijateljev mladine Ajdovščina.

Iz srca hvala, ker nas podpirate. 
Ekipa Mladinskega sveta 

Ajdovščina
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Mednarodno srečanje mladih – obisk pobratenega Quiliana 
in slavnostni zaključek natečaja Prostovoljec 2023

V sklopu projekta TIC – 
Twinning in Community, v 
Sloveniji pod vodstvom občine 
Ajdovščina, so se učenci zadnje 
triade osnovnih šol občine 
Ajdovščina udeležili večdnevnega 
dogodka v pobrateni občini 
Quiliano.

Dogodek, ki se je odvijal od 6. 
do 8. septembra, je bil zasnovan 
z namenom vzbuditi evropsko 
državljansko zavest pri mladih 
prek aktivne participacije v 
družbi, obenem pa ponudil 
priložnost za kulturno in 
izobraževalno izmenjavo med 
obema občinama. Poudarek pa 
je bil na povezovanju mladih 
skozi različne dejavnost, kot so 
med drugim izmenjava mnenj 
o Evropski uniji, sodelovanje 
v različnih delavnicah, ki so 
vključevale kulturne, športne 

in izobraževalne aktivnosti. 
Program je bil obogaten z obiski 
lokalnih znamenitosti, kjer so 
imeli učenci priložnost spoznati 
zgodovino in kulturo Quiliana 
ter hkrati predstaviti značilnosti 
svojega kraja. Prav tako so imeli 
učenci priložnost vzpostaviti 
nova prijateljstva z vrstniki iz 
Quiliana, kar je dodatno utrdilo 
vez med pobratenima občinama. 
Takšni dogodki omogočajo 
mladim, da širijo svoja obzorja, 
se učijo o drugih kulturah in 
razvijajo občutek medsebojnega 
spoštovanja ter sodelovanja.

Bilo nam je v čast in veselje, 
da smo jih lahko podprli pri 
povezovanju z vrstniki iz druge 
države, spoznavanju njihove 
kulture in razvijanju jezikovnih 
veščin.

Prav tako v začetku septembra, t. 

j. 9. 9. 2024, se je naša prostovoljka 
Nada Blažko udeležila zaključnega 
dogodka natečaja Prostovoljec 
leta 2023, ki je potekal na 
Brdu pri Kranju. Dogodek 
je bil namenjen priznavanju 
in praznovanju dosežkov 
prostovoljcev po vsej državi ter 
izpostavljanju pomembne vloge, 
ki jo prostovoljstvo igra v naši 
družbi. Na dogodku so izpostavili 
izjemne projekte in posameznike, 
ki s svojim nesebičnim delom 
pripomorejo k izboljšanju 
skupnosti. Udeležba naše 
prostovoljke je izjemno priznanje 
za njen trud in predanost, saj 
njen prispevek ni opazen le na 
lokalni ravni, temveč tudi širše. 
Prisotnost predsednice RS dr. 
Nataše Pirc Musar je dogodku 

dodala poseben pomen, saj je 
poudarila vlogo prostovoljcev kot 
ključnih gradnikov solidarnosti, 
sočutja in medsebojne pomoči v 
družbi. Obenem je bil dogodek 
odlična priložnost za povezovanje 

prostovoljcev iz različnih delov 
Slovenije ter za izmenjavo 
izkušenj in idej, kako še naprej 
spodbujati prostovoljstvo in 
pozitivno vplivati na družbo.

MDPM Ajdovščina

Septembrsko dogajanje v Garaži
V septembru je bilo v Garaži, 

kot ponavadi, pestro. Poleg 
rednega delovanja same Garaže 
smo organizirali dve debati, z 
ustvarjalno stojnico popestrili 
dogodek Lubejzn je u zraki, v 
okviru Mladi InCastra mladim 
pomagali do spoznanj, kaj lahko 
počnejo v tehničnih poklicih, 
mimogrede popravili par koles 
in predstavili nov projekt 
Z mladinskim delom proti 
prekarnosti mladih. 

Debata: Kako se spoznavajo 
mladi

V začetku meseca smo na vrtu 
Garaže organizirali zanimivo 
debato, 'Kako se spoznavajo 
mladi'. Razprava je v ospredje 
postavila spremembe v načinih 
spoznavanja in povezovanja med 
mladimi skozi čas. V preteklosti 
so bila v ospredju osebna srečanja, 
pisma, druženja v barih in 
diskotekah, danes pa se mladi 
spoznavajo preko družbenih 
omrežij, spletnih platform in 
aplikacij. Mladi in nekoliko 
starejša generacija so izmenjali 
izkušnje, mladi pa so povedali, da 
kljub tehnologiji še vedno menijo, 
da so srečanja v živo pomembna. 

Kreativna stojnica na dogodku 
Lubejzn je u zraki

Na stojnici Garaže so 

udeleženci izdelovali in barvali 
lesene modele letal, se zabavali 
ob barvanju pobarvank in se 
slikali ob letalskih figurah, ki 
smo jih v Garaži predhodno 
izdelali sami. Poleg tega je Garaža 
udeležencem dogodka predstavila 
svoje programe in delovanje, 
kar je spodbudilo zanimanje 
obiskovalcev za tehnične 
delavnice in druge aktivnosti, ki 
jih organizira. Dogodek je bil poln 
energije, zabave in ustvarjalnosti 
ter je privabil veliko število 
obiskovalcev.

Debata: Me moj telefon 
spravlja v depresijo?

Eden izmed najbolj odmevnih 

dogodkov je bila debata 'Me moj 
telefon spravlja v depresijo?', ki se 
je odvila 16. septembra na Srednji 
šoli Veno Pilon. Na srečanju, ki 
ga je organiziral Zavod BETA, 
financirala pa Zavarovalnica 
Triglav, je terapevt Miha Kramli 
osvetlil problematiko pretirane 
uporabe mobilnih telefonov in 
njihov vpliv na duševno zdravje 
mladih. Kramli je izpostavil, da 
nepravilna uporaba tehnologije 
– zlasti v prostem času – 
vodi do zasvojenosti, izgube 
motivacije in zmanjšane strasti 
do vsakodnevnih aktivnosti. 
Dolgotrajno izpostavljanje 
zaslonom lahko privede do 

občutkov utrujenosti in nemira, 
kar je še posebej opazno pri 
mladih med 12. in 26. letom 
starosti. Kramli je poudaril, da 
tehnologija lahko pripomore k 
večji produktivnosti in ambiciji, 
vendar le, če je uporabljena 
premišljeno in v pravih okvirih. 

Mladi Incastra
Mladi Incastra, je dogodek, ki je 

namenjen spodbujanju tehničnih 
veščin in kreativnosti med 
osnovnošolci. Na delavnicah, ki 
so potekale v Garaži, so učenci 
iz različnih osnovnih šol pod 
vodstvom mojstra paletnega 
pohištva, Vasje Černica, izdelovali 
lesene klopi. Mladim so delavnice 
omogočile, da se preizkusijo v 
različnih tehničnih opravilih 
– od brušenja in barvanja lesa 
do vrtanja in sestavljanja palet. 
Klopi, ki so jih učenci izdelali, 
bodo krasile njihove šole in 
služile kot prostori za počitek in 
rekreacijo. Delavnice so poleg 
tehničnih znanj spodbujale tudi 
timsko delo in ustvarjalnost, kar 
bo mlade zagotovo spodbudilo k 
nadaljnjemu razvoju.

Popravljalnica koles 
V okviru Tedna mobilnosti 

je potekala tudi Popravljalnica 
koles, kjer so lahko obiskovalci 
brezplačno pripeljali svoja kolesa 

na servis. Strokovnjaki iz podjetja 
Kamplc Sport d.o.o. so pomagali 
pri popravilih in vzdrževanju 
koles, s čimer so spodbujali 
trajnostno mobilnost in zdrav 
življenjski slog.

Z mladinskim delom proti 
prekarnosti mladih.

Zavod BETA je v tem mesecu 
predstavil tudi nov projekt z 
naslovom 'Z mladinskim delom 
proti prekarnosti mladih', 
namenjen ozaveščanju o izzivih 
prekarnosti ter nudenju podpore 
mladim pri iskanju stabilnejših 
oblik zaposlitve. Mladi bodo v 
okviru projekta lahko pridobili 
znanja in veščine, ki jim bodo 
pomagale pri doseganju večje 
varnosti na trgu dela, poleg 
tega pa bodo lahko izkoristili 
svetovalnico v Garaži, ki jim bo 
na voljo vsak četrtek. Projekt 
financira Evropska unija.

O B I Š Č I  N A S !
ARAžA

DAN ODPRTIH VRAT 
V petek, 4. oktobra 2024, 

nas obiščite na dnevu odprte Garaže
od 9.00 do 18.00

na Vilharjevi 20q, Ajdovščina

ogled prostorov in orodja
predstavitev prototipov 

Mentorskega programa Garaža 
in Garažnega krožka

predstavitev ostalih aktivnosti
predstavitev možnosti za sodelovanje 

Garaža ponuja prijeten prostor, kjer lahko priseljenke razvijajo mrežo lokalnih poznanstev in krepijo uporabo 
vsakdanjega slovenskega jezika. S projektom Garaža kot poligon za integracijo priseljenk v lokalno okolje in 

razvoj socialne mreže uporabnice vzporedno osvajajo in predajo znanja, ki krepijo medkulturno družbo z aktivnim 
vključevanjem na različnih delavnicah v  Garaži.



VRTNI CENTER AJDOVŠČINA24
Četrtek, 26. september 2024 • številka: 267

ODPIRALNI ČAS:
ponedeljek - petek: 

8:00 - 18:00
sobota: 8:00 - 12:00

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, 
Tel: 05/ 36 71 500

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Na zalogi že zemlja in okrasno 
kamenje za grobove.

Oljke se vračajo v Vipavsko dolino
Ko je Anglež Jamie Oliver v 

svoji revolucionarni kuharski 
oddaji začel na veliko uporabljati 
oljčno olje, je poraba skokovito 
narasla tudi izven mediteranskega 
prostora. Tudi pri nas. Je pa Jamie 
konkretno pretiraval (za potrebe 
kuharskega šova) s pravimi curki 
olja, čeprav bi na ponvi zadoščala 
ena 'črtica'. Tudi sicer zdravstvena 
stroka priporoča zaužitje le ene 
žlice oljčnega olja na dan, kar 
človeškemu organizmu zadosti 
vsem potrebam po esencialnih 
maščobah in drugih koristnih 
učinkovinah v olju. Še več, 
zgodovinarji špekulirajo, da je 
v stari Grčiji vzniknilo tolikšno 
število mislecev prav na račun 
uporabe oljčnega olja. Izhodišče 
za nadaljnje raziskave o koristih 
oljčnega olja je bilo spoznanje, da 
je med sredozemskimi narodi, 
ki v svoji prehrani večinoma 
uporabljajo samo oljčno olje, 
izredno majhno število obolelih 
za srčnimi boleznimi, saj vsebuje 
omega 3 in 6 maščobne kisline, 
vitamine E in A … Ne vsebuje pa 
holesterola.

Grki so še danes vodilni po 
porabi – 20 litrov na prebivalca 
letno, sledijo jim Italijani z 12 
litri, Slovenci capljamo daleč 
zadaj z dobrim litrom na 
glavo. Vendar je treba vedeti, 
da sredozemski klimi pri nas 

pripada majhno območje in da 
ima na drugem koncu kokoške 
močno konkurenco v porabi 
bučnega olja (ki je prav tako 
zdravilno). Oljčniki prekrivajo 
le 0,3 kmetijskih površin naše 
države, v glavnem v Slovenski 
Istri. Na Vipavsko dolino in 
Brda odpade le 5 odstotkov 
vseh oljčnikov. Vendar ni bilo 
vedno tako – smrtni udarec je 
oljkarstvu na Vipavskem je zadala 
znamenita pozeba leta 1929 in šele 
po pol stoletja se je oljka začela 
sramežljivo vračati na pota stare 
slave. Na oljkarstvo spominjajo 
nekatera ledinska imena po 
vipavskih gričih in pohod po 
oljčni poti Simona Gregorčiča, 
čeprav je prvi stih znamenite 
pesnitve začel: »Pod trto bivam 
zdaj v deželi rajskomili …«

Osveščenost o koristnosti 
oljčnega olja seveda pripomore 
k večji potrošnji tudi pri nas, 
kjer še daleč nismo samooskrbni 
(nekje na 15 %). Večino oljčnega 
olja torej uvozimo, kar pomeni da 
imajo oljke velik tržni potencial. 
Primernih leg je še kar nekaj, 
skupno jih ocenjujejo na 3.000 ha. 
Lani je bilo z oljkami posajenih 
približno 2.500 ha. Kmetijskih 
gospodarstev, ki gojijo oljke, 
pa so našteli skoraj 3.500, vseh 
oljčnikov pa vsaj še enkrat toliko. 
Kar pomeni, da je povprečen 

oljčnik v Sloveniji manjši od četrt 
hektarja. Evidentirana pridelava 
v lanskem letu znaša 2.400 ton 
oljk, iz katerih naj bi glede na 
povprečno oljevitost 15 % iztisnili 
350 ton olja. Vendar ocenjujejo, 
da se pridela vsaj še toliko olja 
mimo uradnih evidenc. 

Z oljkarstvom se namreč 
ukvarjajo tudi mnogi 'sobotkarji', 
bolj za hobi, čeprav je vzgoja oljk 
še kako resno opravilo. Začenši 
z obrezovanjem in varstvom 
pred boleznimi in škodljivci, do 
obiranja. 

Glede na cene domačega olja 
(okrog 18 evrov za liter) zna 
biti donosnost dejavnosti kar 
primerna. Še posebej zato, ker 
so cene olja na svetovnem trgu 
poletele v nebo. Forbes ocenjuje, 
da so se v EU v povprečju povišale 
kar za 50 % in to v manj kot letu 
dni. Seveda cene nihajo glede na 
letino, najbolj v Španiji, Italiji in 
Grčiji. Z oljem se dvigajo tudi 
cene vloženih ali predelanih 

oljčnih plodov. 
Zato nič ne zgrešite, če si tudi 

vi omislite oljčnik, če le imate 
primerno zemljišče. V povprečju 
velja, da ena oljka rodi od 15 do 
20 kilogramov plodov, iz katerih 
je mogoče stisniti dva do tri litre 
olja, ob dobrih letinah seveda še 
več (ob slabših pač manj). Za zdaj 
sta v javni evidenci nam bližnji 
torklji v Vrhpolju in Zaloščah. 

Oljki seveda ustrezajo dvignjene 
sončne lege, obrnjene proti jugu ali 
vsaj zahodu. Dolinsko dno zaradi 
pogostih spomladanskih pozeb 
ni primerno. Sicer pa vam bodo 
z veseljem svetovali specialisti za 
oljkarstvo pri KGZ Nova Gorica 
– tudi o sortnem izboru, saj je 
tudi od mikrolokacije odvisno, 
katera sorta je bolj občutljiva na 
bolezni, pa še na ustrezno število 
dreves opraševalnih sort je treba 
računati. 

Tudi cene kostanja poskočile
Pečen kostanj sladko, sladko,
vsem do šole nam diši,
mi pa znamo vsi že gladko,
koliko je tri krat tri.

Če se spomnite pesmice iz ne 
vem katere čitanke (berila) in 
ste se tudi vi zaželeli posladkati 
s prvimi kostanji, ste najbrž 
ugotovili, da so cene tega 
značilnega jesenskega sadeža 
kar občutno poskočile. Prvih 

maronov ni izpod 8 evrov, kar 
kostanj uvršča med najdražje 
sadje. Po koliko bodo šele merice 
pečenega kostanja po Ljubljani?

Morda še ena tržna niša? Toda 
kostanj je precej izbirčen, kar se 
zemlje tiče. Ljubi bolj kisla tla, teh 
pa na Vipavskem ni ravno veliko. 
So lege pod Čavnom (poznani so 
vitovski maroni), nekaj po osojnih 
straneh vipavskih brd, pa tudi na 
Planini oziroma njeni okolici. Les 
kostanja velja za izredno trdega 
in vzdržljivega. Ko so prekrivali 
ostrešje kapele Božjega groba na 
Lozicah, so starost kostanjevih 
gred ocenili na krepko čez 300 let!  

Kostanj so v naše kraje 
prinesli že Rimljani. V arhivih 
Postojnskega okrajnega glavarstva 
je zapisano: »Rimski vojaci v 
taboru pri sv. Pavlu priučili so 
te „ruste" umnega kmetovanja. 
Zasadili so kostanj, kapus in 
sadonosno drevje po Planini ter 
napravili zajedno prve Vipavske 
„plante" in „vinca" (vinograde) 
v tako zvanih Vinih pod sv. 
Pavlom.«
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• Znižana obrestna mera
• Brez stroškov odobritve 
• Brez stroškov vodenja kredita
• Tudi za nekomitente

Pametno je izbrati 
ugoden kredit.

Potrošniški krediti

* Informativni izračun potrošniškega kredita s fiksno letno obrestno mero je izključno informativne narave in za hranilnico ni zavezujoč. Odobritev kredita je odvisna od kreditne sposobnosti kreditojemalca, ki jo mora hranilnica pred-
hodno preveriti. Hranilnica si pridržuje pravico, da brez obrazložitve zavrne sklenitev kreditne pogodbe. Informativni izračun oglaševane ponudbe, ki za hranilnico ni zavezujoč, je pripravljen na podlagi v naprej določenih lastnostih 
kredita za komitente. Efektivna obrestna mera ali EOM je letna stopnja, ki odraža dejansko ceno denarja in se izračuna z upoštevanjem pogojev kredita. V izračun EOM so upoštevani predvideni stroški obresti, mesečni stroški 
vodenja kredita, mesečni stroški vodenja transakcijskega računa, strošek zavarovanja kredita in strošek odobritve kredita. Informativni izračun upošteva pogoje, veljavne na dan 01. 09. 2024 in ne vključuje interkalarnih obresti, ki 
se sicer upoštevajo pri izračunu efektivne obrestne mere (EOM). Interkalarne obresti so obresti, ki jih stranka plača v mesecu črpanja kredita, ko se odplačevanje še ni začelo. EOM se lahko spremeni, če se spremeni kakršenkoli 
podatek, ki je bil uporabljen pri izračunu. Hranilnica je pri izračunu EOM uporabila nadomestilo za vodenje transakcijskega računa v višini 2,10 EUR, ker ji ni poznano kakšen bančni Paket ima oz. bo imela stranka. Skupni znesek 
kredita, ki ga plača kreditojemalec v katerem so vključene obresti in vsi stroški, znaša 12.448,82 EUR. Ponudba velja za obstoječe in nove stranke, ki imajo pri hranilnici odprt transakcijski račun oz. ga bodo odprle in nanj prejemale 
redne mesečne prilive (plača, pokojnina).

Informativni izračun potrošniškega kredita Primorske hranilnice Vipava d.d.

Znesek Ročnost anuiteta Obrestna 
mera EOM Odobritev 

kredita
Vodenje 
kredita

Zavarovanje 
kredita

10.000 € 84 mesecev 140,40 € 4,8 % 6,96 % 0,00 € 0,00 € 478,82 €

fiksna obrestna
mera

4,80%

Kjer nam je mar.
www.phv.si

latnik_IZRACUN-275x390.indd   2 11. 9. 24   10:35
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20. mednarodni  
ekstempore akvarela 

Sočasno, z uradno otvoritvijo 
razstave mednarodnega festivala 
akvarela Nini Castra 2024, se je 
30. in 31. avgusta 'dogajal' tudi 
20. mednarodni ekstempore 
akvarelistov. Letošnji dvodnevni 
ekstempore je potekal na Planini 
in v Ajdovščini. Slikovita Vipavska 
dolina, katere del je tudi ajdovska 
občina, s svojo arhitekturo, 
naravo in seveda vrhunsko 
organiziranim mednarodnim 
festivalom akvarela Castra, vsako 
leto privablja nekatere sedaj že 
stalne akvareliste, tem pa se vsako 
leto pridruži kar nekaj novih.

Na letošnjem ekstemporu so 
ustvarjali Erika Szentgyörgyi in 
Zsuzsanna Erényi iz Madžarske, 

Momčilo Dabanović in Vita 
Pirockaja iz Srbije, Marisa 
Pietraperzia iz Italije, Larisa 
Golec iz Hrvaške, Marina Clarke 
iz Nemčije ter Alenka Ana Stante, 
Helena Kenda, Janez Ovsec, 
Janez Slabe, Matija Cipurić, 
Mojca Žerjal, Roman Planko, 
Slobodan Milojević, Zala Arič, 
Zoja Makovec in Zora Završnik 
Črnologar iz Slovenije.

Ob koncu dvodnevnega 
ustvarjanja je komisija nagradila 
tri najboljše akvarele. Nagrade so 
prejele Larisa Golec iz Hrvaške, 
Zora Završnik Črnologar iz 
Slovenije in Vita Pirockaja iz 
Srbije .

Vladimir Bačič

Poletni utrip v Lavričevi knjižnici

Poletje je v Lavričevo knjižnico 
prineslo pestro dogajanje in 
privabilo številne branja željne 
uporabnike. Na vseh naših 
oddelkih so se knjige izposojale 
z veliko vnemo, kar kaže tudi 
podatek, da smo v juliju in 
avgustu izposodili skoraj 28.000 
enot gradiva. Med bralci so 
bili najbolj priljubljeni romani, 
kriminalke, potopisi, zelo veliko 
pa so si izposodili tudi knjig z 
mladinskega oddelka. Za tiste, 
ki raje berejo elektronske knjige, 
pa ponujamo možnost izposoje 

preko platforme Cobiss Ela.
Da bi našim bralcem olajšali 

izbiro, smo knjižničarke in 
knjižničarji pripravili poseben 
nabor gradiva, idealnega za 
poletno branje. Poleg tega je 
knjižnica v poletnem času 
ponujala številne projekte, pri 
katerih so lahko bralci sodelovali. 
Med odraslimi je še posebej 
priljubljen projekt Primorci 
beremo, kjer prebirajo knjige 
slovenskih avtorjev. Mladi bralci 
pa se že vrsto let z veseljem 
pridružujejo projektu Poletavci 

– poletni bralci, v okviru katerega 
med počitnicami berejo 30 dni 
po 30 minut. Na mladinskem 
oddelku smo postavili plakat, kjer 
so mladi priporočali knjige svojim 
vrstnikom, kar je ustvarjalo 
dodatno motivacijo in navdih za 
branje.

Posebno izkušnjo pa še do 
konca septembra ponuja tudi 
naša knjižnica v Vipavi, kjer 
smo za prave knjižne sladokusce 
pripravili bralni meni. Bralci 
lahko izbirajo med knjižnimi 
paketi z različnimi tematikami, 
kar omogoča, da vsakdo najde 
nekaj po svojem okusu. Ta 
edinstven projekt nosi naslov 
Ko zadiši po knjigah in za vse, ki 
sodelujejo, prinaša tudi priložnost 
za osvojitev privlačne nagrade

Poleg tega že nekaj let med 
poletnimi počitnicami v 
knjižnici gostimo otroke, ki v 
okviru Zavoda Beta sodelujejo 
na poletnih delavnicah. 

Vabimo vas, da obiščete 
Lavričevo knjižnico tudi sedaj, 
ko že diši po jeseni.

Lavričeva knjižnica Ajdovščina 
obvešča, da podaljšuje rok za vpis v 
začetno skupino Šole kreativnega 
pisanja v sezoni 2024/2025 do 1. 
oktobra 2024. Posebna predznanja 
niso potrebna. V šolo se lahko 
vključijo starejši od 15 let.

Informacije in prijavnico 
najdete na spletni strani 
knjižnice. Izpolnjeno prijavnico 
pošljete na elektronski naslov 
besedovalnica@gmail.com ali jo 
oddate v knjižnici. Informacije 
so na voljo tudi na navedenem 
e-naslovu ali na številki 041 233 
021 (Bojan).

Tjaša Ličen in Jasmina 
Česnik Ušaj

Avgustovsko dogajanje na Gočah

Na Gočah je 28. avgusta 
potekala zeliščna delavnica 
z naslovom Ustvarjajmo z 
zelišči, ki jo je izvedla Ljudska 
univerza Ajdovščina v okviru 
Večgeneracijskega centra 

Goriške. Otroci so na sprehodu 
najprej spoznali in nabrali 
zelišča in druge rastline, ki 
rastejo v lokalnem okolju ter se 
seznanili z njihovo uporabnostjo. 
Drugi del delavnice je potekal v 

prostorih KS, saj je bil namenjen 
ustvarjanju zeliščno-cvetličnih 
lončkov. Otroci so tako nabrane 
rastline uporabili pri ustvarjanju 
– nastali so čudoviti izdelki, ki so 
jih otroci s ponosom nesli domov.

V soboto, 31. avgusta je vaški 
plac J'gen zaživel v barvah 
melodij, ki so jih iz svojih grl 
izvabile dekleta iz vokalne 
skupine Biospev. Skupino 
sestavljajo učiteljice Biotehniške 
šole v Šempetru pri Gorici pod 
vodstvom Nežke Černe Gec. 
Repertoar poletnega večera je 
bil raznolik, poslušalci pa so 
nastopajoče pospremili z bučnim 
aplavzom, ki so mu sledile 
ponovitve. Po nastopu je sledila 
pogostitev in prijetno druženje. 

Poletne počitnice smo na Gočah 
sklenili s sladoledom. Obiskal nas 
je namreč Mihjwc z domačim 
sladoledom, ki je poskrbel za 
prijetno in sladko ohladitev prve 
septembrske nedelje. 

Anja Godnič

Lažnivka

Z laganjem in lažmi vseh 
vrst smo se srečevali vsi - od 
tistih šaljivih prvoaprilskih, 
do nedolžnih otroških, ko nas 
je bilo strah pred posledicami, 
opravičil, zakaj nimamo domače 
naloge, do tistih, ko trdimo da 
se z nečim strinjamo, v resnici 
pa se ne. Vsak izmed nas ima 
svoj seznam izkušenj z vsemi 
vrstami neresnic in polresnic. 
Za čas, v katerem so nekateri 
mediji preplavljeni z bolj ali manj 
prepričljivimi lažnimi novicami, 
je gostujoča komedija Delavskega 
prosvetnega društva Svoboda Žiri 
prava izbira. Komedija Lažnivka 
(originalno La menteuse, avtorja 
Jean Jacques Bricaire in Maurice 
Lasaygues), v priredbi in režiji 

Dušana Terapčiča stopa v nedeljo, 
20. oktobra ob 16. uri na oder 
kulturnega doma v Vipavi.

Lažnivka je naletela na zelo 
dober odziv tako publike kot 
tudi strokovne javnosti, še več, 
v konkurenci 20 predstav na 
letošnjem 62. Linhartovem 
srečanju gledaliških skupin 
Gorenjske je Jana Jenkoprejela 
priznanje za najboljšo glavno 
žensko vlogo, Milena Padovac-
Giacomelli pa za najboljšo žensko 
stransko vlogo.

Za vse obiskovalke in 
obiskovalce je vstop prost. 
Organizatorji bomo hvaležni za 
prostovoljne prispevke, s katerimi 
bomo krili stroške gostovanja.

Društvo upokojencev Vipava
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Tako kot šolarji nestrpno 
pričakujejo končni izlet ob 
zaključku šolskega leta, smo 
tudi pevke ŽePZ Večernica 
DU Ajdovščina težko čakale 
naš zaključek pevske sezone. S 
pevkami ŽePZ Soča Solkan smo 
se odpravile na pevsko potovanje. 
Oba zbora vodi Miran Rustja, 
ki je naš vsestranski umetnik. 
Pa ne samo v glasbenih vodah 
in nizanju not na črtovju, pač 
pa tudi v nizanju medosebnih 
sodelovanj, srečanj, dogodkov in 
spoznavanju pevcev med seboj. In 
mi se že dolgo poznamo.

Zato smo se šestega junija v 
zgodnjih jutranjih urah skupaj 

odpeljali dogodivščinam nasproti. 
Mimo Ljubljane, Zagreba in 
Beograda, do našega prvega cilja. 
V Niš smo prispeli v popoldanskih 
urah in gostoljubno nas je sprejel 
naš rojak Marko Trošt, doma iz 
Budanj, sedaj pa že več let župnik 
v cerkvi Svetega Križa v Nišu. 
Bogoslužja, pri katerem smo 
pevke sodelovale s petjem, se je 
udeležil tudi pravoslavni paroh 
in se po končani sveti maši in 
koncertu, kjer sta oba zbora 
odpela svoj, nato pa še skupni 
program, še dolgo zadržal in 
družil z vsemi navzočimi. Hvala 
gospodu Marku za gostoljubje in 
upajmo da se še kdaj srečamo. 

Mogoče v domačih Budanjah.
Drugega dne smo si po zajtrku 

ogledali še mestne znamenitosti, 
po kosilu pa že šteli kilometre 
proti Kosovu, v Gračanico. 
Tam so nas pričakali pripadniki 
slovenskega kontigenta KFOR 
49, prijatelji našega duhovnega 
in vsesplošnega vodiča Milana 
Preglja, namestnika vojaškega 
vikarja. Ogledali smo si čudovito 
katedralo Matere Terezije, v kateri 
smo tudi pele pri sveti maši. Tako 
kot smo pevke s slovenskim 
petjem presenetile gospo iz okolice 
Ptuja, sedaj živečo v Gračanici, 
je nas pevke presenetil pripadnik 
slovenskih sil, višji praporščak 
Matej Matjaž Kastelic s čudovito 
ubranim petjem psalmov pri sv. 
maši. Čudovito, človek bi ga še 
kar poslušal.

Sledili so še ogledi grobnice 
sultana Murata, samostan 
Gračanica. Tretji dan pa še 
čudovita jama Gadmilje in 
Prizren.

Naslednji dan pa pot proti 
Črni gori in po petindvajsetih 
dih jemajočih serpentinah preko 
Lovčena s prekrasnimi razgledi 
na Boko Kotorsko prispemo v 

Hercegnovi, kjer se namestimo 
v hotel. Malce smo že žalostne. 
Naša pot in naše lepo druženje 
gresta proti koncu.

Le še v Perast, kjer smo si 
na umetno zgrajenem otočku 
ogledali cerkvico 'Gospa od 
škarpela' in že nadaljujemo v 
Kotor, s turisti najbolj oblegano 
mesto.

Utrujeni od vseh lepih doživeti 
se vrnemo v Hercegnovi, rojstni 
kraj svetnika Leopolda Mandića. 
V cerkvi sv. Hieronima odpojemo 
še zadnjo sveto mašo. Pomirjeni 
smo se vrnili v hotel in se še 
dolgo v noč družili ob kozarčku 

in pesmi.
Na dan odhoda smo si v Igalu 

ogledali še Titovo vilo, potem 
pa polni vtisov in z vmesnimi 
postanki brzeli proti domu.

Hvala vsem in vsakemu posebej 
za lepo pripravljen program. 
Za vso dobro voljo, za hrano 
in pijačo. In za vse 'pesmarice', 
ki smo jih delile, da smo grla si 
močile. 

Če zdi se vam, da imamo se 
lepo,

 pridite k nam prepevat
 in drugo leto gremo skupaj

 s petjem se potepat.
Marija Petrovčič

Včasih se prav blizu nas zgodijo 
koncertni dogodki, ki prihranijo 
pot v kakšno Ljubljano in potešijo 
željo po doživetju klasične glasbe. 
Ta nosi v sebi še večjo moč, 
ker jo ustvarjajo profesionalni 
glasbeniki, ki niso pozabili, 
zakaj so to postali, združeni z 
ljubiteljskimi glasbeniki, ki to 

počnejo iz ljubezni do igranja. 
To lepo opiše člane komornih 

skupin in orkestra Glasbenega 
društva NOVA, ki so 20. julija 
nastopili na prvem večeru 
Poletja v Vipavskem Križu 2024, 
poimenovanem Zven grajskih 
sten, kot pritiče prizorišču 
koncerta, grajski kleti. Godalni 

duo Izvir, Godalni trio NOVA, 
godalni jazz trio, Godalni kvartet 
Prima, Godalni kvartet NOVA in 
nazadnje vsi združeni v Komorni 
orkester NOVA so predstavljali 
dela slovenskih ali s slovenskim 
ozemljem povezanih skladateljev 
ter dve noviteti skladateljev Ane 
Mezgec in Blaža Pirnata, ki sta 
bila za svoji deli nagrajena na 
natečaju Ustvarjajmo za godala.

Festival se je nadaljeval že 
dan kasneje, s Spevi iz hiše 
živih. Od prvih zračnih dihov 
harmonikinega meha in stopinj 
igralca izza hrbtov občinstva 
je bilo jasno, da je obiskovalce 
pričakalo drugačno glasbeno 
doživetje. Glasba Carla Galanteja 
se ni pustila predvideti, a po 
vsakem dramatično napetem 

delu je našla pot do melodij, ki 
so zrcalile srednjeveške uporniške 
napeve, otožne speve in ljudske 
kletzmerje. Mezzosopranistka 
Cecilia Bernini je z interpretacijo 
napolnila akustiko kleti, ki 
je še posebno velikodušna do 
temnejših tonov. Recitatorja 
Gaja Filač in Matej Zemljič sta 
vsaki zgodbi vdihnila živost, ki 
je izzvala domišljijo in razmislek.

»To je bila čudovita priložnost 
za nas, hvaležen sem Glasbenemu 
društvu NOVA za organizacijo. 
Prizorišče je odlično, zelo 
akustično, kar je seveda 
pomembno, a tudi arhitekturno 
in vizualno. Zelo sem zadovoljen 
z nocojšnjo izvedbo, saj smo 
doslej to delo že nekajkrat izvedli, 
ampak danes sem bil še posebno 

navdušen nad sodelovanjem z 
Gajo Filač in Matejem Zemljičem, 
ker sta izvrstna profesionalca. 
Recitirala sta besedilo, ki je 
izvorno napisano v italijanščini 
in prevedeno v slovenščino, kar 
pa se je po besedah prevajalca 
Davida Bandlja izkazalo kot 
zelo zahtevno, ker vsebuje veliko 
pesniških prispodob in že v 
italijanščini nenavadnih besed. 
Ampak sta se res poglobila v 
pripoved in občuteno odigrala, da 
se mi je zdelo, kot da je še vedno 
v italijanščini. Res sem hvaležen 
za takšno premierno uprizoritev v 
Sloveniji,« je po dogodku povedal 
Eddi De Nadai, dirigent orkestra 
GO! Borderless.

Sara Štrancar, foto Jernej 
Humar, Sara Štrancar

Brje v soju zvokov tria Gentlemen
Lepi so poletni večeri, svoj 

čarobni zanos zagotovo dobijo 
na Brjah, v zaselku Pečenkovi, 
pri Štirni. Prijazna vasica Brje 
v Vipavski dolini, kraj dobrih, 
prijaznih in pridnih ljudi. V petek 
zvečer, 23. avgusta 2024, jih je 
obiskal trio Gentlemen, sestavljen 
iz makedonskih opernih pevcev 
Nacionalne opere Skopje. Koncert 
se je dogodil ob polni luni, ko je 
skozi veje dreves nekako brenčala 
prijazna svetloba in blagodejni 
zvoki tria Gentlemen so v mrakobi 
večera postajali vse žlahtnejši. 
Prišepetavali so na srca veliko 
poslušalcev in skozi večer se je 
pletlo najžlahtnejše prijateljstvo 

med nastopajočimi in obiskovalci 
koncerta. Seveda, saj se ne zgodi 
prav pogosto, da pridejo velikani 
neke opere iz tujine peti na 
podeželje. Pečenkovi in v njih 
srčni ljudje zmorejo gostiti tudi 
tako pomembne pevske sestave. 
Pevci tria Gentlemen so s svojim 
izvrstnim petjem in veliko mero 
muzikalnosti navdušili vse, ki 
so si prišli napolnit dušo s to 
prekrasno umetnostjo. 

Vaščani so ob tem dogodku 
pokazali, kako znajo in zmorejo 
srčno sprejeti tudi umetnike iz 
sveta kulture. Izkazali so se kot 
radodarni gostitelji. Turistično 
in vinarsko društvo Brje je 

postreglo z najžlahtnejšo kapljico 
tako nastopajoče kot ostale, ki so 
se udeležili koncerta. Kmečki 
turizem Birsa je prijatelje iz 
Makedonije počastil z dobro 
hrano in kapljico rujnega. 
Tudi ozvočenje, ki zna biti zelo 
drago, je bilo zastonjski poklon 
domačina. Vsi krajani pa so v ta 
namen uredili čudovit prostor, 
kjer se je odvijal koncert. Veliko je 
na Brjah imen, ki jim gre zahvala 
in bi jih lahko navedli.

Pozno ponoči so si organizatorji 
z Brij in gostje iz Makedonije še 
enkrat segli v roke in obljubili, 
da se kmalu spet snidejo. Krajani 
naše male vasice bodo namreč v 

prihodnosti obiskali Makedonijo.
Velja tudi povedati, da se čez 

poletje ob petkovih večerih pri 
Štirni dogaja veliko zanimivega. 

Prijazno vabljeni in vedno 
dobrodošli.

Miran Rustja

Dvodnevno koncertno doživetje v Vipavskem Križu

Dva tisoč petsto pevskih kilometrov
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Dom starejših občanov Ajdovščina 

Športne igre 

Takoj ko so rahlo popustile 
vroče poletne temperature in je 
popihal veter, smo pod vtisom 
vseh športnih dogajanj, ki smo 
jih spremljali letošnje poletje 
preko televizijskih ekranov, 
pripravili svoje športne igre. 
Kar na dvorišču v senci smo se 

pomerili v večih disciplinah. V 
športnem in navijaškem duhu 
smo spodbujali prav vsakega, ki 
se je pridružil igram. Niso bile 
ovira ne bergle ne palice niti 
vozički. Glavne nagrade tako za 
stanovalce kot tudi za delavce pa 
so bili nasmehi, dobra volja, boljše 

počutje, prav vsak pa je na koncu 
prejel priznanje za sodelovanje.

Res ni potrebno veliko, da del 
dneva človek preživi v veselju. 
Malo vesele družbe z našim 
Žoga bendom, vesele glasbe ob 
harmoniki našega stanovalca 
Alojza Bajca, z nekaj žogami, 
balinčki, kartami za briškulo …

Tako preprosto smo preživeli v 
našem domu zadnjo avgustovsko 
sredo v čisto pravem športnem 
duhu.

Naš Janko se je srečal z Abrahamom
»Samo to znam, samo to 

vem, da dragi prijatelji brez vas 
pred Abrahama, res ne smem. 
Druženje z vami bo polepšalo 
moje praznovanje. Čakam vas v 
soboto, 3. avgusta 2024 ob 19. uri 
v restavraciji klet v Vipavi.«

S tem vabilom je Janko Černigoj 
iz Dolge Poljane presenetil 
svojih 50 sorodnikov, prijateljev 
in strokovnih sodelavcev iz 
CIRIUS-a in Varstveno delovnega 
centra v Vipavi, ki so mu v vseh 
teh letih vsestransko pomagali 
in jih nikoli ne bo pozabil. Da 
je Janko priljubljen med vsemi, 
pove tudi to, da so se skoraj vsi 
z veseljem odzvali vabilu in v 
prijetnem razpoloženju se je 
praznovanje zavleklo pozno v 
noč. 

Janko je doma iz Dolge Poljane. 
Bil je vesel, razigran mladostnik, 
ki se je lotil vsega. Popravljal je in 
'šraufal' kolesa in motorje. Dobil 
pa je tudi star avtomobil ter se 
nekega dne s svojimi prijatelji – 
sovaščani odpeljal na 'fantovšno' 
na Planino, ko še ni imel 
vozniškega izpita. Ob povratku 
je začelo deževati. Cesta je bila 
mastna in na nekem ovinku 
so zleteli s ceste. K sreči je bil 
poškodovan samo on. Po nesreči 
je bil odpeljan v Klinični center 
v Ljubljano, kjer je bil operiran 
zaradi poškodbe hrbtenice in ostal 
na zdravljenju tri mesece. Nato so 
ga premestili na rehabilitacijo v 
ZRI Soča v Ljubljani, kjer je bil 
sedem mesecev. V tem času mu 
je umrla tudi mama. Oče pa čez 
dobri dve leti. Zaradi poškodb 
je bil tetraplegik. Po zdravljenju 
domov ni mogel. Imeli so 
veliko stopnic in okrog hiše vse 
strmo. Tako so ga namestili v 
takratnem Zavodu za invalidno 

mladino Janko Premrl Vojko 
v Vipavi – zdaj CIRIUS. Kot 
tajnica v tem zavodu sem Janka 
tudi prvič srečala - spoznala. S 
svojo prijaznostjo, pozornostjo 
in hvaležnostjo je bil zelo lepo 
sprejet med sodelavci in gojenci. 
V skupini je bilo 15 mladostnikov, 
ki so bili zelo ustvarjalni. 
Izdelovali so lesene stenske ure, 

slikali na steklo in svilo, izdelovali 
voščilnice, šli na izlete … Janko je 
imel tudi veselje do petja in glasbe 
ter sodeloval v glasbeni skupini in 
pevskem zboru, streljal z lokom 

in igral namizni tenis. Večkrat 
je izrazil željo, da bi zaživel 
samostojno in videl, kaj lahko 
sam zmore. S tem je seznanil tudi 
psihologa Tomaža, s katerim sta 
bila prava prijatelja. Obljubil mu 
je pomoč. V tistem času je bilo 
v Vipavi veliko praznih vojaških 
stanovanj. Zato je stopil v stik 
z Ministrstvom za obrambo, 

ki je bilo pripravljeno oddati 
garsonjero v pritličju. S finančno 
pomočjo prijateljev, sodelavcev v 
zavodu in vaščanov Dolge Poljane 
in Budanj mu je uspelo primerno 

urediti in opremiti stanovanje. 
Tako je samostojno zaživel. V 
dopoldanskem času pa je bil še 
vedno vključen v zavod, kjer je 
imel tudi kosilo. 

Nemirni duši pa je prišla na 
dan še ena želja. Rad bi vozil svoj 
avtomobil, da bi s v popoldanskem 
času in čez vikend peljal na obisk 
k prijateljem, po opravkih, v 
zdravilišče. Tako je nekega dne 
izvedel za prilagojeni avtomobil in 
si ga kupil po ugodni ceni. Že po 
25 urah vožnje je opravil vozniški 
izpit. S svojo invalidnostjo se ni 
obremenjeval in bil je srečen, da 
so se mu izpolnile vse želje. 

V juliju leta 1997 sem se 
upokojila in Janka kar pogosto 
obiskovala. Ko je praznoval svoj 
35. rojstni dan, sem mu prišla 
voščit. Vesel je bil mojega obiska 
in nekaj časa sva sproščeno 
klepetala. Kmalu pa mi je povedal, 
da je prejel obvestilo Ministrstva 
za obrambo, da bodo prodali 
vsa vojaška stanovanja, zato naj 
se odloči, če ga bo odkupil, ker 
ima predkupno pravico, sicer 
ga bo moral izprazniti. Povedal 
mi je, da bi rad ostal v tem 
stanovanju, saj ima v njem vse, 
kar potrebuje. Predvsem pa mu 
ustreza lokacija. Skrbi pa ga, ker 
nima denarja za odkup. Obljubila 
sem mu pomoč, čeprav tisti 
trenutek nisem vedela, kako oz. 
kje začeti. Odšla sem domov in 
zvečer kar težko zaspala, ko sem 
o tem premišljevala. V roku enega 
meseca sem pripravila program 
in sklicala sejo območnega 
odbora RK Ajdovščina, ker sem 
bila že drugi mandat njegova 
predsednica. Predlagala sem, da 
bi s humanitarno akcijo zbirali 
sredstva. V istem času pa sem bila 
seznanjena tudi s stanovanjsko 

stisko sovaščana Tomaža Pračka, 
ki živi v Ajdovščini. Po delovni 
nezgodi je ostal na invalidskem 
vozičku. Stanoval je v 3. 
nadstropju stanovanjskega bloka 
v Ajdovščini, kjer ni dvigala. 
Štiričlanska družina si je želela 
zgraditi hišo v Budanjah, kjer je 
oče podedoval parcelo. Tako smo 
se na RK odločili, da bomo zbirali 
sredstva tudi za njegovo družino. 
Organizirali smo humanitarno 
akcijo 'Ker nam ni vseeno' in 
sicer v času od 1. decembra 
2009 do 31. marca 2010. Prosili 
smo, da bi delovne organizacije 
in občani, namesto za čestitke, 
darila in druge zadeve namenili 
sredstva v dobrodelne namene. 
Kot se verjetno spomnite, je bila 
ta akcija zelo odmevna, v tem 
času smo uradno zbrali 37.700 €. 
Na odboru smo se dogovorili, da 
se bodo zbrana sredstva razdelila 
na polovico. Janko je najel pri 
banki še 10.000 € kredita. Ko ga je 
odplačal, me je poklical in rekel: 
»Gospa Vera, kredit sem odplačal, 
zelo sem srečen! Tega ne bom 
nikoli pozabil! Hvala vam, ker 
ste mi pomagali in iskrena hvala 
vsem, ki so prispevali sredstva v 
ta namen.« 

Lahko vam povem, da je Janko 
zelo skromen, delaven , hvaležen 
za vse, kar ima. Srečen! Zato 
večkrat razmišljam, kako bi 
bilo lepo, če bi le vsi znali ceniti 
tisto, kar imamo. Janko nam je 
lahko za vzgled. Zato bodimo 
drug drugemu v spodbudo in 
pomagajmo si risati nasmeh na 
obrazu in srečo v srcu. In srečni 
bomo tudi sami. 

Vera Kodrič

Zahvala
»Končala se je 40 – letnica 

mojega poklicnega dela.« Tako 
se je prof. Pavel Bogataj poslovil 
od dela življenja, ki ga je nadvse 
ljubil. Prav te dni je minilo tri 
leta od njegove smrti. Praznina 
in bolečina je na vsakem koraku 
prisotna, saj se srečujemo z veliko 
učenci, ki jim je drag spomin. 

»Lahko rečem, da sem v tem 
trenutku nekoliko zmeden, saj 
zapuščam poklicno delo, za 
katerega sem se zavestno odločil 
in desetletja delil veselje in 
britkosti, ki nam jih nudi poklic.

Delo z mladimi je bilo del mene. 
1. september je bil zame praznik, 
saj je bil dan, ko se je odprl 
hram učenosti in sem pred seboj 
zagledal živahne oči, ki so nekaj 
pričakovale. Nikjer drugje ne bi 
občutil takega veselja.«

Hvala vsem, ki ste v teh letih 
pomagali lajšati bolečino duše in 
telesa, hvala za obiske: Marjetka. 
Silveli, Lucija, Mija.

Marjetka Bogataj
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Vipavskih nočnih 7

Tekaško društvo Burja Vipava 
prireja nočni tek, ki bo v soboto, 
26. oktobra ob 18:30. Start teka bo 
na stadionu pri vipavski vojašnici 
ob 18:30. Prevzem štartnih številk 
od 17:00 dalje v Kulturnem domu 
na vipavskem Glavnem trgu. 
Kot že ime pove, je proga dolga 
7 kilometrov (natančno 7170 m) 
z višinsko razliko 260 m.

Odtečemo stadionski krog ter 
gremo po makadamski poti do 
naselja Zemono in naprej po 
cesti proti Vrhpolju. Pri kapelici 
zavijemo desno in tečemo nazaj 

proti Vipavi do prvega odcepa 
levo. Prečkamo cesto Vipava - 
Vrhpolje (pri kapelici) in gremo 
čez most hudournika Bela. Po 
široki makadamski cesti tečemo 
do obračališča nad starim 
gradom. Sledi spust mimo starega 
gradu in cilja v Podfarovžu.

Razpisanih je 10 kategorij, po 
pet za moške in ženske.

Prijave so možne le preko 
spleta, do vključno 22. 10. 2024. 
Več informacij dobite na www.
td-burja.com.

Motoristični praznik v VDC-ju
Poleg vseh 'uzakonjenih' 

praznikov imamo v Varstveno 
delovnem centru Ajdovščina – 
Vipava (VDC) še enega. Tretja 
sreda v septembru je dan za obisk 
motoristov. Tudi tokrat, 18. 9. 
2024, je bilo srečanje glasno, srčno 
in ganljivo. Vožnjo na jeklenih 
konjičkih so izkusili tudi tisti z 
najtežjo obliko gibalne oviranosti 
in doživeli trenutke svobode in 
navdušenja. 

Lanskoletno obljubo, da 
se čez leto spet snidemo, so 
motoristi iz različnih koncev 
Slovenije vzeli zares. V sredo, 
18. septembra popoldan, smo jih 
v VDC-ju pričakovali z velikim 
navdušenjem. Našim 'starim' 
prijateljem se je letos pridružilo 
še nekaj novih obrazov. V 
trenutku se je zgodila čarobna 
povezanost, polna objemov, 
stiskov rok, živahnih klepetov 
... Bili smo pripravljeni na tisto 
tako pričakovano: vožnjo po 

Vipavi. Motoristi so pomagali na 
'trajke' sesti tudi uporabnikom z 
najtežjo obliko gibalne oviranosti 
in jim tako omogočili edinstveno 
doživetje svobode. Velikih 

nasmehov, izrazov veselja in 
iskrenih čustev preprosto ni 
mogoče opisati. Ostali bodo 
v nas kot pristen spomin – do 
prihodnje 3. srede v septembru.

Dan za Poletavce in NajPoletavce

Projekta Poletavci in 
NajPoletavci je zasnovala Mestna 
knjižnica Ljubljana, vanj pa je 
vključenih 20 slovenskih splošnih 
knjižnic. Lavričeva knjižnica 
v projektu sodeluje že 9. leto 
in smo med najbolj uspešnimi 
knjižnicami v Sloveniji. K 
poletnemu branju smo tudi 
letos pritegnili res zelo veliko 
otrok – 335 Poletavcev in 47 
Najpoletavcev; skupaj torej kar 
382 mladih bralcev od 7. do 16. 
leta. Za nagrado so si vsi prislužili 

rumeno majico, priznanje ter 
zabavno zaključno prireditev, ki 
smo jo organizirali v soboto, 21. 
septembra. Knjižnično dvorišče 
je postalo premajhno za toliko 
sodelujočih, zato nam je prostor 
odstopila Srednja šola Veno Pilon 
iz Ajdovščine, za kar se ji lepo 
zahvaljujemo. 

Kot uvod v praznovanje 
branja so se predstavili plesalci 
in plesalke plesnega kluba EL1 
Plesna scena, ki jim želimo veliko 
uspehov na njihovih plesnih 

poteh. 
Za zabavo na prireditvi je 

poskrbela Lucija Ćirović, igralka, 
stand-up komičarka, dramska 
pedagoginja, lutkarica in še kaj. 
Lucija s svojo vsestranskostjo in 
talentom že vrsto let razveseljuje 
občinstvo tako na gledaliških 
odrih kot tudi na televiziji. 
Tokrat se nam je predstavila 
s predstavo Zmešnjava iz 
kovčka, ki je ena prvih 
slovenskih ventrilokvističnih oz. 
trebuhogovorskih predstav za 
otroke. 

Upamo, da so prebrane knjige 
Poletavce in NajPoletavce 
navdušile, da so se iz njih kaj 
novega naučili, da so pri njih 
vzpodbudile domišljijo in jih 
motivirale za kasnejše branje. 
Kajti kot pravi poletavsko geslo: 
pol ure branja na dan odžene 
dolgčas stran!

S Poletavci beremo spet 
prihodnje poletne šolske 
počitnice!

Foto Primož Brecelj

041 557 055

VSI STROJNI ELEMENTI NA ENEM MESTU 

MEŠALNICA BARV ZA KOVINO
Barve niso več problem! 

041 810 755
info@megatehnika.si

- 1K  in 2K epoksi temeljni premazi
- Pokrivne barve, 1K in 2K, po RAL izbiri
- Epoksi smole

in baterijsko

Skupina Pelhan

Animiran videospot 
za skladbo Somrak

»Z vztrajnostjo lahko pridemo iz 
labirinta, v katerem smo se znašli,« 
poudarjajo člani skupine Pelhan 
v svoji pesmi Somrak. Pesem nas 
popelje skozi zapletena čustva in 
življenjske situacije, s katerimi se 
lahko srečuje vsak posameznik. 
Navdihujoče besedilo spodbuja 
poslušalce, da nikoli ne obupajo, 
tudi ko se znajdejo na na videz 
brezupni točki v življenju. Pesem 
nas opominja, da lahko vsaka 
napaka ali napačen korak služi 
kot lekcija, ki nas vodi k boljši in 
bolj izpolnjeni prihodnosti.

Somrak je ena izmed trinajstih 
skladb na najnovejšem albumu 
Zgrabi me, ki je drugi studijski 
album izvajalca. Pred kratkim 
izdani album prinaša širok spekter 

čustvenih in glasbenih izrazov, 
vsaka skladba pa pripoveduje 
svojo zgodbo. Raziskuje teme, kot 
so ljubezen, izguba, notranji boj in 
osebna rast, ter poslušalca popelje 
na introspektivno popotovanje 
skozi različne glasbene stile in 
razpoloženja.

Za snemanje in montažo 
videospota je poskrbela ekipa 
Krive spohe. Animirani videospot 
je dosegljiv na Pelhan – Somrak 
(Official video). 

Nova plošča Zgrabi me je 
dosegljiva v YouTubovem kanalu 
in na strani Bandcamp ter na 
ostalih digitalnih platformah, 
v fizični obliki pa je na voljo na 
CD-ju.
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Balinarski turnir BK Podskala

Vipavska trgatev 2024

Balinarski klub Podskala 
Vipava je 31. avgusta, v sklopu 
Vipavske trgatve 2024, organiziral 
balinarski turnir. Udeležilo se ga 
je 6 ekip iz naše regije.

V izrednem vzdušju in dobri 
organizaciji, večinoma v senci, 
so ekipe pokazale veliko športne 
bojevitosti in v finalni tekmi je 
ekipa Branika premagala vipavske 
veterane.

Vrstni red: 1. ŠD Branik, 2. 
Veterani BK Podskala, 3. BK 

Planina, 4. ŠD Pale, 5. Vipavke 
in 6. ŠD Duplje.

V okvirju balinarskega turnirja 
se je izvedel tudi turnir v kegljanju 
na vrvici in med 36 udeleženci je 
bila najboljša Andreja Kolenc iz 
ŠD Branik.

Ob zaključku in podelitvi 
medalj in pokalov so vsi 
udeleženci zatrdili: »Vidimo se 
tudi naslednje leto.«

Za uvod padla Litija, na Policah tradicionalni 
Mlinotestov turnir

Mesec september je 
tradicionalen začetek novega 
šolskega leta in seveda tudi nove 
rokometne sezone. V aktualnem 
slovenskem pokalnem prvaku 
ŽRK Mlinotest Ajdovščina bodo 
tudi sezono 2024/25 tekmovali 
v vseh uradnih selekcijah pod 
okriljem Rokometne zveze 
Slovenije. Članice so s svojimi 
nastopi v državnem prvenstvu, 
kjer branijo 2. mesto iz prejšnje 
sezone, začele 15. septembra v 

derbiju kroga v Litiji. Mlinarke 
so na težkem gostovanju odlično 
odprle sezono in v mesto burje 
pripeljale dve točki. Večina 
ostalih selekcij pa je tekmovanje 
pričela vikend kasneje. 

V soboto, 14. septembra je 
ŽRK Mlinotest organiziral 
tradicionalni Mlinotestov 
turnir za mlajše kategorije. V 
ajdovski dvorani na Policah so 
se predstavile igralke v selekcijah 
mladink in starejših deklic. 

Na turnirju ni manjkalo lepih 
potez, atraktivnih zadetkov in 
dobrih obramb. Na tribunah 
pa se je zbralo tudi lepo število 
rokometnih navijačev. Gostili 
smo igralke iz Izole, Kopra, 
Vrhnike in Sežane. Na tem 
mestu bi se tudi zahvalili vsem 
donatorjem in občini Ajdovščina, 
ki so pomagali, da je bil turnir v 
celoti izpeljan.

Članska ekipa ŽRK Mlinotest 
poleg nastopov v državnem 

in pokalnem prvenstvu tudi 
letos sodeluje v Evropskem 
pokalu EHF Cup. Po odličnih 
predstavah v prejšnji sezoni, kjer 
so se Ajdovke prebile med TOP16, 
bodo podoben dosežek lovile 
tudi v novi tekmovalni sezoni. 
Žreb jim je za prve nasprotnice 
namenil rokometašice češke 
ekipe DHC Slavia Praga.

Ljubitelji rokometa bodo na 
račun evropskega spektakla prišli 
v soboto, 12. oktobra 2024 ob 
19.00, ko bodo legendarne Police 

gostile povratno tekmo proti 
Čehinjam. Prva tekma bo teden 
dni prej v češki prestolnici. 

Ajdovski klub ob tem v svoje 
vrste vabi vsa mlada nadobudna 
dekleta, ki bi se rada pobliže 
spoznala z igranjem rokometa. 
Več informacij je na voljo na 
socialnih omrežjih in spletni 
strani kluba. 

Foto Robert Ferjančič

Jan Žbogar novi pomočnik 
Dragana Adžića v reprezentanci!

Prvič po premiernem nastopu na olimpijskih igrah se bo v prihodnjem tednu zbrala ženska 
članska rokometna reprezentanca. Po poletnem vrhuncu bo izbrana vrsta doživela korenite 
spremembe. Poslavljajo se Ana Gros, Barbara Lazović, Amra Padžić, Alja Varagić, Nina Spreitzer 
in Liza Omoregie. V novo obdobje slovenska članska ekipa vstopa tudi z veliko pridiha ajdovskega 
Mlinotesta.

Ženska izbrana vrsta je pod 
vodstvom Dragana Adžića 
v dobrih treh letih skupnega 
delovanja stkala izjemno zgodbo 
in napravila strm vzpon. Vrhunec 
je bila udeležba na olimpijskih 
igrah v Parizu, kjer je nastopila 
kot prva ženska ekipa iz 
slovenskih kolektivnih športov. 
Konec septembra bo vstopila v 
nov olimpijski ciklus, ki kmalu 

že prinaša prvi izziv. Slovenske 
rokometašice bodo konec 
novembra začele nastope na 
evropskem prvenstvu v Avstriji, 
Švici in na Madžarskem.

Z novim olimpijskim ciklusom 
je prišlo do nekaterih sprememb 
tudi v štabu reprezentance. V 
prihodnje bo Adžiću asistiral 
trener ajdovskega Mlinotesta Jan 
Žbogar, ki bo nasledil nekdanjo 

reprezentantko Branko Mijatović. 
Žbogar je vodenje Mlinark 
prevzel novembra 2020 in v 
tem času štirikrat osvojil naslov 
državnih podprvakinj, lani pa 
se je veselil tudi zgodovinske 
zmage v pokalu Slovenije ter se 
v evropskem pokalu EHF CUP 
prebil v osmino finala.

Poleg tega je Rokometna zveza 
Slovenije danes predstavila 
seznam igralk, ki se bodo zbrale 
prihodnji teden in vstopile v 
nov olimpijski ciklus priprav 
pred prihajajočim evropskih 
prvenstvom meseca novembra. 
V člansko reprezentanco so 
vpoklicane kar štiri naše igralke 
in sicer Nuša Fegic, Živa Čopi, 
Urša Zelnik in Nena Černigoj. 
Še en dokaz več, da se kvalitetno 
delo obrestuje ter da ima 
rokomet v Ajdovščini posebno 
in pomembno mesto!

Foto Robert Ferjančič
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Aktivno poletje break 
plesalca Jona Lična

Domačin Jon Ličen, letošnji trikratni državni prvak in evropski 
prvak v breakingu, je imel letos zelo aktivno poletje.

Olimpijski komite Slovenije je 
Jona  skupaj s trenerjem Samom 
Polutakom Kosom in še nekaj 
drugimi plesalci povabil v Pariz, 
kjer je med 3. in 7. avgustom 
med potekom olimpijskih 
iger v slovenski olimpijski hiši 
predstavljal svoj šport. Poleg 
tega pa plesal še za promocijo 
velike znamke ADDIDAS PARIZ, 
nastopal pa je tudi na prijateljskem 
dvoboju s Francozi. V Slovenski 
hiši je Jon lahko vsak dan 
okušal slovenske dobrote izpod 
rok kuharskega mojstra Luke 
Jezerška, ki je v Parizu razvajal 
slovenske športnike in navijače. 
Domov se je vrnil poln čudovitih 
vtisov in lepih spominov.

Kmalu po vrnitvi iz Pariza 
se je Jon odpravil na plesno 
izobraževanje na Slovaško. V 
Banski Bystrici se je udeležil 
plesnih delavnic, ki so jih vodili 
svetovno znani breaking plesalci/
učitelji. Med njimi je Jona 
poučevala tudi letošnja olimpijska 
zmagovalka v brakingu Japonka 
Ami. Po končanih delavnicah se 
je Jon udeležil zahtevne tekme 
OUT BREAK EUROPE, kjer 
je v odprti starostni skupini v 
breaking solo dosegel 12. mesto.

Jonovi načrti za prihodnost 
so postavljeni vedno višje, zato 
namerava v letošnji novi sezoni 
še bolj pridno trenirati in se 
udeleževati zahtevnih tekem po 
Evropi in v svetu. 

Nasvidenje ples v poletju in 
pozdrav novi sezoni!

Plesni center ADC že vrsto 
let zapored sodeluje z Zavodom 
za šport, kateri vsako poletje 
organizira pester program 
športnih počitnic za otroke od 6 
do 12 let.

In tako so v letošnjem poletju 
sodelovali celih 6 tednov, kar 
pomeni, da so nudili plesno poletje 
čez vse razpisane termine, za kar 
so hvaležni organizatorjem in 
vodstvu organiziranih počitnic.

Otroci so uživali, navdušeno 
plesali, plavali in se predvsem 
družili z vrstniki, zadovoljni 
starši pa so jim pisno in ustno 
sporočali, da so za tovrstne 
počitnice hvaležni in zadovoljni 
in tako je bil njihov cilj dosežen. 
Pravijo, da komaj čakajo, da se 
naslednje leto zgodba ponovi.

Seveda pa ADC nikoli ne 
počiva in tako so po izvedenih 
plesnih kampih začeli načrtovati 

nove programe in projekte 
za prihajajočo sezono ter se z 
delavnicami za otroke in mladino 
začeli pripravljati na novo plesno 
leto.

Plesne delavnice ali tako 
imenovane classe so izvajali zadnji 
teden v avgustu z različnimi 

izkušenimi plesalci. Ure plesa 
so bile dostopne vsem, tako 
plesalcem kluba ADC kot tudi 
ostalim plesnim navdušencem 
domačega kraja ali drugih regij. 
Odziv je bil zelo dober, saj so vsi 
željni plesa že težko pričakovali 
nove plesne izkušnje. 

In tako so ADC iz plesnega 
poletja štartali počasi v plesno 
jesen in z novimi načrti, polni 
novih idej v plesno sezono 2024-
2025! Tekmovalne skupine ADC 
v zasedbi vseh treh starostnih 
kategorijah pionirji/ otroci, 
mladinci in člani oktobra 
odhajajo na svetovno prvenstvo 
v Makedonijo in že trenirajo na 
polno kot ponavadi na vrhuncu 
svoje sezone, hkrati pa vse željne 
plesa in ogromno plesnega znanja, 
vabijo, da se jim pridružijo.

Aktivno Poletje s Sport & Pole & 
Dance v Ajdovščini

To poletje smo v našem 
studiu Sport & Pole & Dance 
v Ajdovščini pripravili nekaj 
posebnega za vse generacije. 
Vadbe so bile namenjene tako 
otrokom kot odraslim.

Vadbe za otroke
Za naše najmlajše smo pripravili 

vadbe, prilagojene njihovemu 
znanju in sposobnostim. Otroci 
so imeli vadbe na obročih, 
tkaninah, drogu ter gimnastiki. 
Vse to je prispevalo k njihovemu 
motoričnem razvoju, samozavesti 

in socialnim veščinam. Naši 
usposobljeni inštruktorji so 
poskrbeli za varno in pozitivno 
okolje, kjer so se otroci lahko 
sprostili in uživali.

Vadbe za ženske
Tudi ženske niso bile 

prikrajšane! Poletne vadbe so 
bile odlična priložnost za krepitev 
telesa in duha. Programi so bili 
zasnovani tako, da so ustrezali 
različnim stopnjam znanja, od 
začetnic do naprednih. Poleg 
priljubljene vadbe Pole dance, ki 

združuje plesne gibe in akrobacije 
na drogu, smo ponujali tudi Fit 
body in Flex body vadbe. Te so 
bile osredotočene na krepitev 
celotnega telesa, izboljšanje 
prožnosti, vzdržljivosti in moči. 

Tudi tokrat smo v studiu Sport 
& Pole & Dance Ajdovščina 
dokazali, da smo prostor, 
kjer se srečujeta zabava in 
profesionalnost. Vadbe so bile 
oblikovane ne glede na starost ali 
stopnjo predznanja. S poudarkom 
na varnosti, razvoju veščin in 
pozitivnem vzdušju so bile poletne 
vadbe izjemna priložnost za vse, 
ki so želeli aktivno in ustvarjalno 
preživeti svoje poletne dni.

Pričakujemo vas v novi sezoni
S septembrom ponovno 

odpiramo svoja vrata in 
začenjamo z novo sezono vadb, 
ki bodo potekale skozi vse leto. 
Vabimo vas, da se nam pridružite. 
V studiu Sport & Pole & Dance 
ponujamo pester nabor vadb za 
vse starostne skupine. Pridružite 
se nam in se prepustite čarom 
gibanja.

Veselimo se vaše družbe!

Goriška cesta 29/a, AJDOVŠČINA
(05) 366 50 88
Obrtiška ulica 6/i, LOGATEC
(01) 750 93 48 JESENSKA AKCIJA

PRIROČNO DARILO OB NAKUPU
IZBRANIH MODELOV MOTORNIH ŽAG STIHL

več na: WWW.TOTUM.SI
Ponudba velja do 31.10.2024 oz do odprodaje zalog 

Totum d.o.o.
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Kino Ajdovščina

Četrtek, 3. 10.. ob 19.00 - 
KONČA SE Z NAMA, romantična 
drama

Prvi roman Colleen Hoover, 
ki je dočakal filmsko priredbo, 
pripoveduje navdihujočo zgodbo 
Lily Bloom (Blake Lively), ženske, 
ki premaga travmatično otroštvo, 
da začne novo življenje v Bostonu, 
kjer želi uresničiti dolgoletne sanje 
o lastnem podjetju.

Petek, 4. 10., ob 17.00 
- TRANSFORMERJI ENA, 
animirana komična 
pustolovščina

Zgodba o izvoru Optimusa 
Prima in Megatrona, bolj znanima 
kot zaprisežena sovražnika, nekoč 
pa sta bila prijatelja, povezana kot 
brata, ki sta za vedno spremenila 
usodo Cybertrona.

Petek, 4. 10., ob 19.00 - JOKER 
: NOROST V DVOJE, kriminalna 
drama

Nadaljevanje izjemno uspešnega 
filma Joker (2019), ki ga je režiral 
Todd Phillips. V nadaljevanju se 
vrača Phoenix, tokrat ob boku Lady 
Gaga, ki bo prevzela vlogo Harley 
Quinn.

Ponedeljek, 28. 10., ob 17.00 
- DIVJA ROBOTKA, animirana 
družinska pustolovščina

Iz studia DreamWorks 
Animation prihaja nova priredba 
literarne senzacije, priljubljene in 
nagrajene uspešnice avtorja Petra 
Browna Divja robotka, ki jo je 
režiral Chris Sanders.

Ponedeljek, 28. 10., ob 19.00 
- TARTINIJEV KLJUČ, mladinska 
kriminalna drama

V Piranu se križajo poti treh 
otrok iz različnih socialnih 
okolij – domačinke Mario (Maks 
Kerševan), ki živi z babico, Roberta 
(Svit Šturbej) iz poletne kolonije, 
ki se v družini sooča z nasiljem in 
premožne Barbare (Ella Lapajne), ki 
je na počitnicah z očetom in njegovo 
partnerko.

Torek, 29. 10., ob 17.00 - 
OTROCI DIVJEGA ZAHODA, 
animirana družinska 
pustolovščina

Mary in Tom sta irska sorojenca 
brez staršev, ki leta 1886 s čezoceanko 
prispeta v New York in se hitro 
znajdeta na divjem popotovanju na 
krovu transkontinentalnega »vlaka 
za sirote«, kjer spoznata izjemnega 
novega prijatelja, ki jima bo za 
vedno spremenil življenje.

Torek, 29. 10., ob 19.00 – 
OPAZOVANJE, kriminalka

Bolj ko se mlada reševalka 
trudi odkriti, zakaj dobiva 
misteriozne posnetke 
brutalnega zločina, ki ga je 
videla v živo preko Facebooka, 
bolj ji postaja jasno, da je pri 
njem sodelovala tudi sama.

Vstopnice na Mojekarte.si ali uro pred začetkom v avli Dvorane 
prve slovenske vlade. 

Rad bi povedal ...

Andrej Makor, med drugim 
dirigent moškega zbora Srečko 
Kosovel, je nadvse plodovit 
skladatelj. Njegova dela izvajajo 
številni zbori tako po Sloveniji kot 
tudi na prestižnih odrih po svetu. 
Zakaj jih ne bi izvajali tudi na 
domačem 'borjaču'. Na imenitni 
proslavi ob državnem prazniku 
priključitve Primorske matični 
domovini na prenovljenem 
trgu v Vipavi so pevke in pevci 
Ipavske in skupine Segno s 
solistoma (Beti Bratina in 
Marko Kete), ob spremljavi obeh 
vipavskih tamburaških orkestrov 
in vrhpoljske pihalne godbe 
krstno izvedli glasbeno pesnitev 
Domovina, ki jo je Makor zložil 
prav za to priložnost. Glasbena 
pesnitev je sestavljena iz pesmi 
'Naša zemlja' Alojza Kocjančiča in 
'Domovine' pesnika Frana Žgurja 
iz Podrage. Mimogrede, Žgurjeve 
pesmi, ki so nastajale pod močnim 
vplivom Žgurjevega prijatelja 
Josipa Murna, so uglasbili že 
mnogi skladatelji (Emil Adamič, 
Marij Kogoj, Karol Pahor, Makso 
Pirnik, in seveda bližnji sosed 
Stanko Premrl). 

Pri Makorjevi Domovini gre 
za kratko glasbeno impresijo, ki 
nam v začetku skozi Kocjančičeve 

verze odslikava lepoto naše 
Slovenije in v sopranskem solu 
trpljenje, ki ga je slovenski narod 
moral preživeti, v drugem delu pa 
se od solističnega začetka (sopran 
in tenor) gradi in stopnjuje vse do 
konca hvalnice domovini, ki se 
na koncu s celotnim orkestrom, 
zborom in solisti pompozno 
zaključi v himničnem duhu.

Konec oktobra bo krstno 
izvedbo doživela še ena 
Makorjeva skladba z naslovom 
Rad bi povedal in sicer na 80. 

obletnici delovanja MoPZ Srečko 
Kosovel, ki bo v nedeljo, 27. 
oktobra v cerkvi v Logu. Seveda je 
Makor skladbo, posvečeno zboru, 
ki ga vodi, izbiral med poezijami 
zborovskega patrona Srečka 
Kosovela: »Za obeležitev jubileja 
sem za uglasbitev izbral kratko, 
močno in zelo zgovorno besedilo. 
V današnjem času medosebnih 
napetosti, vojn, ob pomanjkanju 
empatije, v času, ko se socialne, 
duhovne in kulturne vrednote 
izgubljajo, ljudje potrebujemo 
samo "lepo, dobro, svetlo besedo, 
kakor je svetlo novembrsko sonce 
na Krasu," kot je Srečko zapisal 
že pred nekaj več kot 100 leti,« je 
za Latnik povedal Makor. Zbor 
bo namreč en del slavnostnega 
koncerta namenil prav Srečku 
Kosovelu, oziroma, pesmim, ki so 
jih različni slovenski skladatelji že 
uglasbili (tudi brejski skladatelj 
Miran Rustja denimo). 

V prvem delu jubilejnega 
koncerta bo zbor pozabi iztrgal 
obsežno mašo Hrabroslava 
(Andreja) Volariča, ki je ni nihče 
izvajal že 125 let.
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